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بازار رمزارزها یک بازار نوظهور و پرریسک است؛ بازاری که هنوز بسیاری از 
پروژه ها و شرکت های فعال در آن در دسته ایده ها یا برنامه های استارتاپی 

متکی بر اصل عدم قطعیت جای می گیرند. از طرف دیگر در کنار 
کسب وکارهای واقعی که هنوز مشخص نیست چقدر ماندگار هستند و 

بقا خواهند داشت، بسیاری پروژه ها و توکن های بدون پشتوانه هم در فضای 
مجازی و اینترنت با تبلیغات گسترده تلاش دارند سرمایه های کاربران را به 

سمت خود جذب کنند. 
از این رو فعالیت در این فضا با ریسک زیادی همراه است. اگر دانش کافی در 

حوزه سرمایه گذاری ندارید و با رمزارزها به درستی آشنا نیستید، توصیه می کنیم 
به  هیچ وجه وارد این فضا نشوید. مطالب ماهنامه »رمزارز« تلاشی است جهت 

 تقویت اکوسیستم کسب وکارهای بلاکچینی و رمزارزی ایران و
به هیچ وجه جنبه توصیه مالی یا سرمایه گذاری ندارد.

شفاف سازی و
 هشدار 
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استارتاپی داشــتم مطرح شد؛ کســی که روی بسیاری از 
اســتارتاپ های بزرگ و کوچک اکوسیستم آنلاین کشور 
در 15 ســال گذشــته ســرمایه گذاری کــرده اســت. وقتــی 
از او دربــاره رکــود خطرپذیــری در اکوسیســتم پرســیدم، 
کســب وکارهای رمزارزی را مثال آورد که بســیاری از آنها 
در ســکوت و بی هیاهو، هم جذب ســرمایه کرده اند و هم 
کســب وکارهای بــزرگ و تأثیرگــذاری را در بــازار آنلایــن 
کشــور، آن هم در حوزه مالی ســاخته اند کــه چالش های 

مضاعفی دارد.
برای من جالب بود که اکوسیستم رمزارز کشور که هنوز 
بسیاری از کســانی که در درون آن فعالیت می کنند باور 
بــه شــکل گیری و رشــد آن ندارنــد، از بیــرون این گونــه به 
چشم باســابقه های اکوسیستم اســتارتاپی آمده است؛ 
اکوسیستمی که چهره های جدیدی را به اقتصاد نوآوری 
کشــور معرفی کرده و تجربه هایی را رقم زده که این روزها 
استارتاپ های بزرگ هم می توانند از آنها الگو بگیرند. این 
یک دســتاورد بزرگ برای این فضای در حال رشــد است 
که هم بایــد قدرش را دانســت و هم برای رشــد بیشــتر و 

انسجام و ماندگاری اش تصمیمات درست گرفت.
از این روســت که اعتقــاد دارم در کنار پرهیــز از رفتارها و 
تصمیم هــا و برنامه هایــی که صرفــاً ممکن اســت منافع 
کوتاه مدت عده معدودی را برآورده کند، باید روی منافع 
و دســتاوردهای کلیــت ایــن اکوسیســتم متمرکــز شــد و 
از رگولاتــوری تــا ســرمایه گذاری های خطرپذیر، بــرای آن 
جنگیــد و برنامــه داشــت. ایــن همــان چیــزی اســت کــه 
نباید از نظــر دور داشــت؛ اینکــه در بدتریــن و راکدترین 
روزهــای اکوسیســتم آنلاین کشــور یــک اکوسیســتم در 
حوزه رمزارز ساخته شد؛ آن  هم همپای کسب وکارهایی 
که در دنیا در حــال شــکل گیری بودند. عجیــب آنکه در 
سال سخت 2022 و شکســت ها و ریزش های شدیدش، 
این اکوسیســتم با کمتریــن خطا و شکســت راه خودش 
را بــاز کــرد و بــه پیش رفــت. ایــن چیزی اســت کــه ما هم 
تلاش داریم در ادامه کار رســانه »رمزارز« بیشتر به آن و 

اهمیتش بپردازیم... 

 می گویند فضای نوآوری و اقتصاد مرتبــط با آن در ایران 
دچــار یــک رکــود شــدید شــده اســت؛ اکوسیســتمی که 
تحت تأثیر اتفاقات چند ماه گذشــته کشــور از یک ســو 
و وضعیــت کلی اقتصــاد از ســوی دیگر با یــک وضعیت 
تعلیــق روبــه رو شــده کــه در آن خطرپذیــری و پذیــرش 
ریسک که از مهم ترین مؤلفه های پیش برنده آن است، 
عمــلاً از کار افتاده اند. روند همیشــگی و البته روبه رشــد 
مهاجــرت بخشــی از منابع انســانی ایــن فضا هــم مزید 
بر علت شــده اند. اینها را کــه کنار هم بگذاریــد، تعجبی 
نخواهید کــرد اگر مدام بشــنوید که فعلاً ســرمایه گذاری 
و کار خاصــی در حــوزه اقتصــاد نــوآوری کشــور انجــام 
نمی شــود. اما این حرف تماماً درست نیســت و می توان 
دربــاره جنبه هــای مختلــف آن اســتدلال های متفاوتــی 
را مطرح کــرد. نمی خواهــم بگویم که همین اکوسیســتم 
اســتارتاپی کشــور که در 10 ســال گذشــته برای بســیاری 
انگیزه بخش یا آدرســی مشــخص از کار و تلاش نوآورانه 
بوده، خود در دوره ای پایه گذاری شد و حرکت اصلی اش 
را شــروع کــرد کــه کشــور به شــدت تحــت تأثیر حــوادث 
سال ســخت 1388 بود. نمی خواهم اســتدلال بیاورم که 
کســب وکار و زندگــی بــا ایده هــا و حرکت هــای نوآورانه را 
نباید و نمی شــود متوقف کرد و در کنار تلاش برای بهبود 
شرایط اجتماعی، اقتصادی و سیاسی کشور، نباید برای 
ســاختن و بنا کردن کســب وکار در حوزه هایی که نوآوری 
پیشــران آن اســت، متوقف شــد، بلکه می خواهم بگویم 
که بســیاری از بخش های اقتصاد نــوآوری اصولاً معطل 

چنین استدلال هایی نمی شوند.
می خواهــم از همیــن حــوزه رمــزارز و کســب وکارهای 
آن مثــال بیــاورم کــه درســت در یکــی، دو ســال اخیر که 
بسیاری اکوسیستم آنلاین کشور را دچار رخوت و سکون 
می دیدند، کار خودش را کرده و به پیش رفته و رشد کرده 
و یــک داســتان موفقیــت قابل  تحســین رقم زده اســت. 
این هم حرف من به عنوان یک فعال اکوسیســتم رمزارز 
ایران نیســت، بلکه نکته ای اســت که در گفت وگویی که 
چند هفتــه پیش بــا یکی از ســرمایه گذاران اکوسیســتم 

اکوسیستمی که بی هیاهو 
رشد کرد و به پیش آمد

سرمقاله

رضا جمیلی

سردبیر
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02
سعید عبادتی، مدیرعامل اکسبیتو
 1401 سالی مملو از تغییر و تحولات در مارکت ایران بود. تمام شرکت های فعال در این حوزه با فناوری 
دست و پنجه نرم می کنند. همه قبول دارند که این فناوری به صورت دست اول به کشور ما آمده؛ یعنی 
این طور نبوده که ابتدا کل دنیا را بچرخد و سپس در همه جا چکش بخورد و تمیز شود تا به اینجا بیاید. 
فعالان کشور فناوری را به شکل دست اول و با فاصله بسیار کمی نسبت به دنیا دریافت کرده اند. این 
فناوری در داخل کشور پیاده سازی شده، ولی عده ای دائم سنگ اندازی می کنند. چهار، پنج اتفاقی 
که در سال 1401 رخ داد، نوید خوبی برای سال 1402 نمی دهد. احتمالاً در سال 1402 اکوسیستم رمزارز 
ایران سال سخت تری را تجربه می کند.

افشین آشوری، رئیس کمیسیون بلاکچین و رمزارز سازمان نظام صنفی رایانه ای ایران
پلتفرم های تبادل پیش از این نیز در حال فعالیت بوده اند و کاربران خود را دارند، سرمایه مردم در 
دست آنهاست و گردش مالی بزرگی هم در اختیار دارند؛ بنابراین دولت نمی تواند فعالیت آنها را 
نادیده بگیرد. به همین علت است که دولت در حال حاضر، رگولاتوری این فعالان را تا حدی به بخش 
خصوصی واگذار کرده است. با فناوری نمی توان مقابله کرد، با نوآوری های مالی نمی توان مقابله کرد 
و این  کسب وکارها باید روند رشد خود را طی کنند و به بلوغ برسند. رگولاتوری این حوزه توسط بخش 
خصوصی می تواند به توسعه آن منتج شود. وقتی طی استعلام، سازمان توسعه تجارت الکترونیک 

یک درگاه را معتبر تشخیص دهد، این یعنی عبور تدریجی از این فضای پر ابهام. 

03

وحید والی، مدیرعامل هلدینگ نیک اندیش
قبلاً هم کارگروه ها و کمیته های ویژه برای رسیدگی به حوزه رمزارزها در اجزای مختلف حاکمیتی، چه 
در نهاد ریاست جمهوری، چه در مجلس و چه در قوه قضائیه شکل گرفته بود، اما تابه امروز هیچ 
نتیجه مطلوبی به دست نیامده که بشود با اطمینان به این دست اقدامات دلخوش بود؛ به طوری 
که کسانی که در این حوزه کسب و کاری راه انداخته اند و سرمایه شان را آورده اند و مردم عادی که از 
خدمات و محصولات این حوزه استفاده می کنند، خیال راحتی داشته باشند. متأسفانه باید بگویم 
تا زمانی که ما اقدامات عملی در جهت به رسمیت شناختن این کسب وکارها و این حوزه نبینیم، 

نمی توانیم به این جلسات و کمیته ها امیدوار باشیم.

01

واکنش به آخرین تحولات 

رگولاتوری
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اکوسیستم
رمزارز و بلاکچین از آدم ها و نام های مشتاق فناوری در حال سوق پیدا کردن به سوی اکوسیستمی تخصصی است. اتفاقی 

که در دنیا افتاده و این روزها با توسعه کسب وکارهای ایرانی، این نگاه اکوسیستمی در داخل کشور هم در حال تقویت است. 
اگرچه هنوز تا رسیدن به یک زیست بوم بالغ و منسجم راه زیادی مانده است...
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فنــاوری بلاکچیــن در ســال 2021، با 
افزایش توکن های غیرقابل معاوضه 
)NFT( و امکان مالکیت بازیکن در 
بازی هایــی مثــل اکســی اینفینیتی 
دنیــا را فراگرفــت. امــا گیمرهــای 
هاردکور غرب، در برابر این توکن ها مقاومت کردند و همین 
امر موجب شد برخی پلتفرم های بزرگ بازی از برنامه خود 
بــرای عرضــه توکن هــای غیرقابــل معاوضه عقب نشــینی 

کنند.
در  ســرمایه گذاری  بــه  خطرپذیــر  ســرمایه گذاران 
اســتارتاپ های بازی های بلاکچین ادامه دادند، اما سقوط 
قیمت ها و کلاهبرداری هایی نظیر اف تی ایکس به افزایش 
شک و تردید آنها منجر و پس از آن بود که رکود اقتصادی 
آغاز شــد. اما اکنون شــاهد هســتیم که امید بــه بازی های 
بلاکچینــی بازگشــته و نــوآوری و ســرگرمی در ایــن بازی ها 

دوباره مورد توجه قرار گرفته است.
نخســتین پنل همایش گیمزبیــت در 22 می، بــه موضوع 
»از موقعیــت محــدود تــا جریــان اصلــی: مســیر پذیــرش 
انبــوه بلاکچیــن در بــازی« پرداخــت. ایــن برنامه زیــر نظر 
آنجلا دالتــون و بــا ســخنرانی »کنــان لینــدر«، مدیرعامل 
»استارداســت«، »مارک اوترو«، مدیرعامل »آزرا گیمر«، 
»پــل بتنــر«، مدیرعامل پلی فــول انــد وایلــدکارت آلیانس 
برگزار شد. آنها در این پنل درباره چالش ها و فرصت هایی 
که در مسیر پذیرش بازی های بلاکچینی قرار دارد، از جمله 

مسائل مقیاس پذیری، قابلیت استفاده، سادگی و مقررات صحبت کردند.
سپس یک جلســه دیگر به آنچه برای بازی های موفق بعدی وب 3.0 لازم است، اختصاص 
یافت که در آن اشــخاصی چون »پیتر کیلتیــکا«، مدیرعامل بازی هــای بلاکچینی هورایزن، 
»اورویت گوئل«، مدیــر بازی های جهانی و توســعه تجارت پلتفرمی در پلی گان و »ســرهات 
ماراشلیگیل«، مدیر عملیات بوم لند ســخنرانی کردند. این سخنرانان در یک دورهمی برای 
ناهار به همراه تیم هورایزن/ســکوئنس )Horizon/Sequence( کــه »کورینا چاو« نیز در 
آن حضور داشت، درباره این که استودیوها چگونه قرار اســت چالش های اصلی وب 3.0 را 

حل کنند، گفت وگو کردند.
بعدازظهــر همیــن روز پنــل دیگــری برگــزار شــد کــه در آن بــه موضــوع ســاخت بازی هــای 
ســرگرم کننده بــا بلاکچیــن پرداختــه شــد. ایــن پنل زیــر نظر »جیســون نلســون«، ســردبیر 
»دیکریپت مدیا« انجام گرفــت و »بنجامین چاربیت«، مدیر اجرایی اســتودیوهای »لایف 
 Petaverse/Tiny Rebel( بیوند«، »سوزان کامینگر«، مدیرعامل پتاورس/تاینی ربل گیمز

Games( و »جفری باتلر«، مدیر ارشد محصول »آوالون« در آن حاضر بودند.
روز بعــد ) 23 مــی( موضــوع متفاوتــی دربــاره بازی هــای بلاکچینــی به بحث گذاشــته شــد. 
ســخنران این جلســه که عنوان »وب 3.0 آینده بازی نیســت، ما نیاز به بازی رایگان داریم« 
را بر خود داشــت، »بروکس براون«، بنیان گــذار کنسرســیوم Consortium9( 9( بود. براون 
در این جلســه از جزئیات پلتفرم شــرکتش به نام NOR گفــت. او درباره برنامه کنسرســیوم 
9 به هدف بازگرداندن هیجان و ســرگرمی به بازی اشــاره و درباره نیاز به جوان سازی صنعتی 
صحبت کرد که ارزش هایی را که موجب موفقیتش شــده، فراموش کرده است. او همچنین 
به این موضوع پرداخت که چگونه پلتفرم NOR به گیمرهای سراسر جهان با هر پیشینه ای 
فرصت بهره مندی از فرانشــیز را می دهد و اینکه چگونه NOR با تقویت کار تیمی و افزایش 
رقابت میان متاگیمرها و گیمرها، کل این اکوسیستم را تقویت می کند.   جلسه نهایی درباره 
بازی هــای بلاکچینی با حضــور »گیب لیــدون«، مدیرعامــل »لیمیت بریک« برگزار شــد. او 
سازنده مجموعه های دیجیتالی »دیجی دایگاکو دراگون« )DigiDaigaku Dragon( است. 

همایش 
گیمزبیت2023: 
شش بحث درباره آینده 
بازی های وب 3.0

»آنجلا دالتون«، مدیرعامل »سیگتوم گروث کپیتال« )Signum Growth Capital( و 
برگزارکننده بخش بازی های بلاکچینی در همایش گیمزبیت 2023 است. در این همایش که در ماه 

می برگزار شد، مدیران برتر بازی های وب 3.0 در لس آنجلس با یکدیگر دیدار کردند. 

GamesBeatSummit
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لیدون از پیشگامان موفق بازی های رایگان در موبایل است 
 )Machine Zone( »کــه شــرکت قبلــی او »ماشــین زون
آنها را ارائــه می کرد. اکنــون او در لیمیت بریــک توکن های 
غیر قابل  معاوضه ای را راه اندازی کرده که رایگان هســتند. 
شرکت او به گیمرها توکن های غیر قابل  معاوضه ای را ارائه 

می دهد تا آنها را نگه دارند یا بفروشند.
»لیمیت بریک« در یک تبلیغ شش میلیون دلاری درباره 
ســوپربول، 10 هزار توکن غیرقابل معاوضــه دیجی دایگاکو 
دراگون را اهدا کرد و لحظه ماندگاری را در این تبلیغ بر جای 
گذاشت. قرار است ببینیم که آیا لیدون می تواند موفقیت 

دیگری را در بازی ها کسب کند یا خیر.
تمــام کارآفرینــان از مواجه شــدن بــا ایــن دوره هــای زمانــی 
دشــوار که باعث از میــان رفتن کلاهبرداری هــای بازی های 
وب 3.0 می شــوند، خوشــحال هســتند. آنهــا امیدوارنــد 
شرکت هایی باقی بمانند که این صنعت را متحول می کنند 
و بازی هــای بلاکچینی را بــه جریان اصلــی تبدیل خواهند 
کرد. با وجود اینکه در دوران سختی به سر می بریم، به نظر 
می رسد، ارزش آن را داشت که علاقه مندان در این همایش 
گــرد هــم آینــد و بــه ســؤالات بزرگــی که پیــش روی مســیر 
بازی هــای بلاکچینــی قــرار دارد، بیندیشــند. موضوعــات 
دیگری هم در این همایش مورد بحث قرار گرفت، از جمله 
دوام آوردن در رکــود بــازار، هــوش مصنوعــی مولــد، تولیــد 
محتوا به دســت کاربر، ســلامت روان، پایــداری، بازی های 

موبایلی و غیره  

اولین دوره تحلیل تکنیکال با گواهینامه رسمی از دانشــگاه تهران، توسط پلتفرم توسعه 
منابع انسانی کارزیلا طراحی و تدوین شده است.

تحلیل تکنیکال مجموعه ای از مهارت ها و روش ها برای پیش بینی بازارهای مالی با توجه به 
داده های گذشته است. تحلیل تکنیکال در واقع تنها روش بهینه سازی سرمایه گذاری در 
بازارهای مالی نیست اما به نسبت سایر روش ها، قابل آموزش ترین روش است و یادگیری 

تخصصی آن پیش نیاز خاصی ندارد.
گذرانــدن این دوره بــرای تمام کســانی کــه بــه ســرمایه گذاری و معاملــه در بازارهایی نظیر 
رمزارزها، فارکس یا بــورس علاقه مند هســتند و همچنین افرادی که مایلند آینده شــغلی 

خود را به عنوان تحلیلگر بازارهای مالی بسازند، مفید و ضروری است.
این دوره آموزشی شــامل 49 درس ضبط شــده و همچنین وبینارهای زنده  هفتگی است. 
برگزاری ایــن دوره به صــورت آنلاین و از پیش ضبط شــده اســت؛ بنابراین دانشــجویان در 
استفاده از مباحث این دوره از انعطاف زمانی برخوردار هستند. همچنین دانشجویان به 
مدت یک ســال به منابع دوره تحلیل تکنیکال دسترســی دارند و می توانند در وبینارهای 

هفتگی شرکت کرده و از پیشتیبانی و راهنمایی مدرس دوره برخوردار شوند.
در پایان این دوره و 45 روز پس از سپری کردن آزمون نهایی، دانشجویان گواهینامه رسمی 

و کتبی از دانشگاه تهران دریافت خواهند کرد.
دانشــجویان این دوره عــلاوه بــر گواهینامــه از دو امتیاز اختصاصــی صرافــی والکس نیز 

برخــوردار می شــوند؛ والکــس بــه هــر یــک از 
دانشــجویان 50 هــزار شــیبا هدیــه می دهــد و 
علاوه براین در هر فصل سه نفر از دانشجویان 
برگزیده از فرصت کارآموزی و امکان استخدام 
در تیم تحلیل و ترید این صرافی نیز برخوردار 

می شوند.
پشــتیبان رســانه ای این دوره کارخانه نوآوری 
رســانه  راه کار و گــروه رســانه های راه پرداخت 
است و علاقه مندان می توانند با کد تخفیف 
rahkar از پانصدهــزار تومــان تخفیف برای 
شرکت در این دوره آموزشی برخوردار شوند.

علاقه مندان برای ثبت نام و کسب اطلاعات 
بیشتر در مورد این دوره می توانند به صفحه 
دوره تکنیــکال در ســایت کارزیــلا مراجعــه 

کنند 

کارزیلا و یک دوره 
تحلیل تکنیکال

دوره حرفه ای «تحلیل تکنیکال بازارهای مالی» با 

گواهینامه رسمی از دانشگاه تهران

برای نخستین بار

اطلاعات بیشتر و آدرس دوره:

karzila.com/atc

500هزار تومان 
تخفیف با کد:

Rahkar 

  در سایت کارزیلا تحلیل تکنیکال را به صورت آنلاین بیاموزید

  از دانشگاه تهران گواهی نامه مکتوب و رسمی دریافت کنید

  از صرافی والکس شیبا و فرصت کارآموزی و استخدام جایزه بگیرید

پشتیبان حرفه ای
برگزار کننده

پشتیبان رسانه ای
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سکوی تبادل تترلند به مناسبت ششمین سال فعالیتش از نسخه جدید 
وب سایت و اپلیکیشن و همچنین گزارش سال  1401 رونمایی  کرد. تترلند 
با ارائه گــزارش فعالیت در قالب گزارش ســال ســعی دارد که چالش های 
اکوسیســتم های رمــزارزی بــه درســتی دیــده شــود  و قانــون گــذاران و 
تصمیم گیران دید بهتری به این پدیده دیجیتال جهانی داشــته باشند 

همچنین کاربران با چالش ها، روندها و فرایند های آن  ها آشنا شوند.

شــقایق محمدی، طراح محصول تترلند با اشاره به افزایش  ارتقای سرعت 
سایت به 
سه برابر گذشته

قابلیت های اپلیکیشــن تترلند گفت: »طی زمان، تترلند به 
خواسته ها و نیاز های کاربرانش گوش داده و گسترده تر شده 
و روز به روز بــر خدمات و قابلیت هایش اضافه کرده اســت. 
ایــن نیــاز باعــث شــد کــه ســفرنامه کاربــر و کاربردپذیــری 
محصول را بهبود بدهیــم.« او ادامه داد: »بهار ســال 1401 
تحقیقات ما شروع شــد، همزمان با برنامه ریزی تحقیقات 
دربــاره کاربــران را آغــاز کردیــم و تمــام داده هــا را اســتخراج و دســته بندی کردیــم و نیــاز و 

خواسته های کاربران به صورت کامل بررسی شد. بعد از 
ارائه راه حل نهایی، اینترفیس جدید پیاده ســازی و پروژه 

به تیم توسعه دهنده تحویل داده شد.«
محمدی ادامــه داد: »بــرای بررســی محصول بــه تحقیقات 
میدانی نیاز داشــتیم، و برای انجام این کار تست و مصاحبه 
انجــام دادیــم و در نهایــت با دســته بندی و تحلیــل دیتاهای 
مجموعه به بررسی گزارشــات امور کاربران به بهترین راه حل 
رســیدیم. نکته جالب در مورد محصول ما این است که این 
محصــول قابــل گســترش اســت و بــا اضافه شــدن فیچر ها 
محصــول پیچیــده نمی شــود و کاربر مســیر مناســب را طی 

می کند.«
طراح محصول تترلند گفت: »با اینکه قابلیت تبدیل سریع 
را قبــلاً اضافــه کــرده بودیــم دسترســی به آن بیشــتر شــده و 
بهبود یافته است. تترلند یک سرویس مالی است و یکی از 
اهمیت های ســرویس مالی، کارمزد کم است که تترلند برای 

پوست اندازی تترلند
رونمایی از نسخه جدید وب سایت و اپلیکیشن سکوی تبادل تترلند 

به مناسبت ۵ سالگی این کسب وکار
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رضایت کاربران، کارمزد های کاربران را بر اساس سطح آن ها به 
صورت پله ای کاهش داده است.«

در ادامــه این رویــداد مرجان  رضایتمندی 
بیش از ۹۶ 
درصدی کاربران 
از پشتیبانی 
آنلاین

مدیرخدمــات  قاســمی، 
کاربران تترلند گفت: »پشت 
تمــام فرایند هــای تترلنــد، 
تیم هایی حضور دارند که 24 
ســاعته و در 3۶5 روز ســال و 
بــدون تعطیلــی و بــا صبــر و 
حوصله پاســخگوی نیاز هــای کاربــران تترلند هســتند. تیم 
پشــتیبانی همیشــه آماده و تیم خدمات کاربران پیگیــر و با 
حوصله باعــث رضایتمندی بیــش از 9۶ درصدی کاربــران از 
پشــتیبانی آنلاین و شــاخص ان  پی اس بیــش از ۷0 درصدی 

شده است.«
قاســمی با اشــاره به آمار و ارقام سال گذشــته گفت: »میزان 
مراجعه کاربران به پشــتیبانی به نســبت تعــداد تراکنش 11 
درصد نسبت به سال 1400 کاهش داشته است. همچنین 55 
درصد از کاربران حتی یک بار هم به پشتیبانی مراجعه نداشته 
و بــدون نیاز بــه راهنمایــی در حــال انجــام تراکنش هایشــان 

هستند.«
او ادامــه داد: »مجموعه زمــان آنلاین و پشــتیبانی بیش از 3 
میلیون دقیقه است و اگر تمامی چت های پشتیبانی را چاپ 
کنیم  و کاغذ ها را پشت هم قراردهیم 93 کیلومتر طول کاغذ ها 
می شــود که 210 برابر ارتفاع برج میلاد است. برای تولید این 
مقدار کاغذ لازم است 40 درخت قطع شــود که آنلاین بودن 

خدمات مان مانع از قطع این تعداد درخت شده است.«

سالار تحویلدار، مدیرتوسعه  برنامه هایی
کســب و کار تترلنــد در ایــن  برای آینده

رویــداد گفــت: »بــا کمــک 
گرفتن از داده های استخراج 
رفتــاری  تحلیــل  و  شــده 
کاربــران و نیازســنجی های 
ارزیابی شــده در مجموعــه 
تترلنــد و همچنیــن فرصت هــای پیــش رو به ســمت آینده 
نوآورانــه حرکت مــی کنیــم.« تحویلدار بــا اشــاره به بحث 
ســرمایه گذاری گفت: »با توجه بــه تحلیــل داده کاربران و 
نیازسنجی هایی که انجام شــد با توجه به نیاز سودآوری و 
حفظ ارزش دارایی ها پتانســیل هایی را در این قســمت به 
جهت ارائه خدمت دیدیم. قرار است ابزارها و محصولات 
به طیف گســترده ای از کاربــران  عرضه شــود که هــر کاربر 
بسته به ریسک و شرایطی که دارد دسترسی  به ابزارهای 
متفاوت ســرمایه گذاری را داشــته باشــد تــا در عین حفظ 
ارزش دارایی هــا بتوانــد بــرای خــودش ســودآوری هــم  رقم 

بزند.« 

از  یکــی  جلــد  طــرح  بیزینسویــک  بلومبــرگ  مجلــه
شــماره های خــود را بــه »داســتانرمــزارز« اختصــاص داده تا 

ایــن  بگویــد  حــوزه  ایــن  علاقه منــدان  و  خواننــدگان  بــه 

ً عجیــب و همیشــه  فنــاوری اغلــب دیوانه کننــده، اکثــرا

رســید. خواهــد  کجــا  بــه  آینــده  در  و  چیســت  جــذاب 

اگر رمزارزها قرار نیست از بین بروند، بهتر است درک مناسبی 

از آنها به دســت آوریم؛ به همین خاطر ما نیز این شماره از مجله 

بلومبرگ را کامل ترجمه و با حمایت صرافیرمزارزاکسکوینو 

بــه عنــوان ضمیمــه عصــر تراکنــش چــاپ و توزیــع کرده ایم.

باحمایتصرافیرمزارزاکسکوینو

داستانرمزارز
 منتشر  شد

راهنمای اینکه رمزارزها از کجا می آیند، چه معنایی دارند و چرا مهم هستند

با حمایت

ماهنامه عصرتراکنش با افتخار تقدیم می کند

داستانِ  رمزارز

ضمیمه ماهنامه عصرتراکنش در زمینه بلاکچین، رمزارز و دارایی دیجیتال| 98 صفحهماهنامه اختصاصی مدیران فناور ی های مالی ایران

به روایت بلومبرگ
راهنمایی برای اینکه بدانید رمزارزها از کجا آمده اند، 

چه کاربردی دارند و چرا هنوز اهمیت دارند؟
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فلسفه و روش تصمیم گیری خطرناک 
سم بنکمن فرید چه بود که باعث ورشکستگی 

اف تی ایکس شد

درِ پشتی سیستم 
حسابداری!
فرض کنید این بازی را جلوی شما بگذارند: با تصمیمی که می گیرید 51 درصد امکان دارد که یک 
کره زمین دیگر در جایی دیگر به وجــود آید؛ 49 درصد امــکان دارد که همین کره زمین فعلی هم 
نابود شود. یعنی یا دوبرابر یا هیچ! آیا حاضرید آن بازی را انجام دهید؟ اکثریت قریب به اتفاق ما 
چنین ریسکی را حتی برای یک بار هم نمی پذیریم. اصلاً از نظر اخلاقی هم نادرست و بی رحمانه 
است وارد بازی ای شویم که در آن به احتمال 49 درصد تمدن بشری از میان برود و در برابر آن به 
احتمال 51 درصد ارزش تمدن مان دوبرابر شود. این ضرورتاً شبیه به یک بازی شیر یا خط است.

با وجود این، در مارس 2022، وقتی »تایلر کاون« در پادکست خود از سم بنکمن فرید چنین سؤالی 
پرسید، او پاسخ داد که مایل است این بازی را انجام دهد و حتی آن را بارها و بارها ادامه دهد. کاون 
از او پرسید که آیا حاضر است با بازی متوالی شیر یا خط، بر سر دوبرابر شدن یا هیچ شدن بازی کند 
یا خیر. سم بنکمن فرید پاسخ داد که او مایل است این کار را انجام دهد، زیرا احتمال دارد این بازی 

شیر یا خط دستاوردی با ارزش بسیار بالا برایش داشته باشد.
گوش دادن به این پادکست نشان می دهد که فلسفه تصمیم گیری سم بنکمن فرید که پرخطر 
است و در عین حال احتمال پاداش زیادی دارد، همان چیزی است که ثروت زیادی برای او فراهم 
کرده، ولی در عین  حال موقعیت او را شکننده نیز کرده است. ثروت او در اوج خود 2۶ میلیارد دلار 
ارزش داشت. او پســر طلایی رمزارز بود و با اســتفاده از لابی گری، کمک مالی به شخصیت های 
برجســته سیاســی، انجام مصاحبه های مهم و نجات پروژه هــای رمزنگاری شکســت خورده به 
اینجا رسیده بود. به او لقب جی پی مورگان رمزارز داده بودند. فلسفه ای که سم بنکمن فرید برای 

تصمیم گیری داشت، برایش کارساز بود، اما زمانی فرارسید که این فلسفه شکست خورد.

اف تی ایکس )FTX( در 11 نوامبر به همراه 130 نهاد دیگری که با آن  مروری سریع بر 
یک فروپاشی 
دهشتناک

صرافی مرتبط بودند، اعلام ورشکستگی کرد. این پرونده نشان 
می داد که شرط  بندی ها و معاملات مشکوکی انجام شده است. 
به همین دلیل، هم در بورس ایالات متحده آمریکا و هم در دولت 
فدرال، برای بررســی کلاهبرداری های محتمــل، تحقیقاتی آغاز 
شد.ســم بنکمن فریــد کــه مســئولیت بخشــی از ایــن پرونــده 
ورشکســتگی را بر عهده داشــت، از ســمت مدیرعاملی صرافی 
استعفا داد. ثروت او در اف تی ایکس و نهادهای مرتبط با آن به نزدیک صفر رسید و شانس سکه 
شیر یا خطش از بین رفت. سم بنکمن فرید که امپراتوری مالی اش در حال فروپاشی بود، در یک 
توییت نوشت: »من نابود شدم... برچسب گذاری داخلی ناقص از حساب های صرافی موجب 
شد که من به میزان قابل  توجهی از حاشیه سود کاربران بی اطلاع باشم.« آن بخش از توضیح سم 
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بنکمن فرید که درباره حسابداری است و خوش بینی بیش از حدی که او درباره وجوه کاربران داشته، 
تا کنون در تنها تحقیق خارجی که درباره این پرونده انجام شده، تأیید شده است.

بایننس که بزرگ ترین صرافی ارز دیجیتال در دنیاســت، در ابتدا پیشنهاد داد که اف تی ایکس 
را در حین ورشکستگی بخرد. با وجود این وقتی بایننس به حساب وکتاب اف تی ایکس نگاهی 
انداخت، متوجه شد که مشکل این صرافی آن قدر بزرگ است که حل شدنی نیست. بایننس به 
افشاگری های مربوط به »استفاده نادرست از منابع مالی مشتری« استناد کرد و دفاتر حساب 

اف تی ایکس را یک کابوس و سیاه چاله خواند و از پیشنهاد خود صرف نظر کرد.
اینکه با سرمایه مشتریان بازی کنیم، کار قابل  قبولی نیست. کمیسیون بورس و اوراق بهادار آمریکا، 
کمیسیون معاملات آتی کالا و وزارت دادگستری ایالات متحده آمریکا؛ همگی در حال بررسی 
شیوه مدیریت اف تی ایکس درباره وجوه مشتریان هستند. آنها به صورت خاص در حال بررسی 
این موضوع هستند که آیا اف تی ایکس از قوانین اوراق بهادار درباره جداسازی دارایی های مشتریان 

و همچنین قوانین مرتبط با تجارت علیه مشتریان پیروی می کند یا خیر.

سم بنکمن فرید چیزی را ساخته که دو کارمند ارشد اف تی ایکس  سوراخ بزرگی که 
کار دست همه 
داد

آن را »در پشتی« سیستم حسابداری می دانند و برای این کار از 
یک نرم افزار سفارشــی اســتفاده شــده بود. این در پشــتی ســم 
بنکمن فرید را قادر کرده تا دستوراتی را اجرا کند که دیگران از آن 
خبردار نمی شدند، زیرا برای آنها هشداری صادر نمی شد؛ چه در 
اف تی ایکــس و چه برای حسابرســان خارجی. ایــن دو کارمند به 
رویترز گفتند که سم بنکمن فرید ظاهراً به صورت مخفیانه، 10 هزار 
دلار از سرمایه مشتریان را از صرافی اف تی ایکس به شرکت تجاری خود به آلامدا ریسرچ منتقل 
کرد. بر اساس گزارش ها، سم بنکمن فرید در گفت وگو با سرمایه گذاران تصمیم خود برای این وام 
10 میلیاردی را یک پیش داوری ضعیف خواند؛ انگار که سکه به سمت اشتباه برای او فرود آمده و 

بازی دوبرابر یا هیچ، به هیچ تبدیل شده است. 
مسئله اصلی در اینجا یک شکست اساســی در انطباق یافتن و مدیریت ریسک است. حلقه 
داخلی مدیران اف تی ایکس و شرکت های مرتبط با آن مثل آلامدا، در یک پنت هاوس مجلل ساکن 
بودند و پیوندهای شخصی نیرومندی داشــتند. مجله فورچون با چندین کارمند سابق و فعلی 
اف تی ایکس صحبت کرد و آنها این حلقه داخلی را مکانی مملو از تضاد منافع، روابط خویشاوندی 
و فقدان نظارت خواندند. طبیعتاً چنین شرایطی نظارت و مدیریت ریسک را دشوار می کند و این 
امکان را فراهم می آورد که چیزهایی مثل درهای پشتی برای نرم افزارهای مخفیانه، حسابداری 

پنهان و سوءاستفاده از سرمایه مشتریان میسر شود.

این میزان از بی توجهی به مدیریت ریســک، ریشــه در فلسفه  مدیریت ریسک 
جایی در زندگی 
بنکمن نداشت

تصمیم گیــری ســم بنکمن فرید بــرای شــرط بندی پرریســک و 
پرپاداش دارد. سم بنکمن فرید بی تردید یک نابغه در زمینه امور 
مالی اســت. یکی از برجســته ترین شرکت های ســرمایه گذاری 
جهــان بــه نــام ســکویا کپیتــال، 210 میلیــون دلار در شــرکت او 
سرمایه گذاری کرد. یکی از شرکای این شرکت سم بنکمن فرید را 
شانسی واقعی برای تبدیل شدن به اولین تریلیونر جهان خواند. 

این شرکت به هر تقدیر خطرات فلسفه تصمیم گیری سم بنکمن فرید را نادیده گرفت.
سم بنکمن فرید تنها مولتی میلیاردری نیست که مدیریت ریسک و نظارت را نادیده می گیرد. 
برای مثال رویکرد ایلان ماسک به توییتر را به یاد آورید. او پس از تملک شرکت توییتر، اکثریت 
قریب به اتفاق تیم اجرایی و هیئت مدیره را اخراج کرد و یک حلقه داخلی منتخب را که به خودش 
وفادار باشد، جایگزین کرد. سپس او شروع کرد به آزمایش ویژگی های مختلف توییتر، از جمله 
فروش تیک آبی به قیمت هشــت دلار در ماه، بدون آنکه مکانیســمی برای تأیید هویت واقعی 
کاربران در نظر گیرد.پیش از این توییتر فقط به کسانی که چهره عمومی داشتند و می توانستند آن 

را به اثبات برســانند، 
تیک آبی را به صورت 
رایگان ارائه می داد. 
پــس از پیشــنهاد 
ماســک برای فروش 
تیــک آبــی، هــزاران 

حساب کاربری جدید 
بــا تیــک آبــی ظاهر شــد 

که هویت افراد و شــرکت ها را 
جعل کرده بودند. ماسک که از این 

وضعیت متعجب به نظر می  رسید، فروش 
تیک آبی را متوقف کرد.

نتیجه برنامه مالی ماسک برای فروش تیک آبی به وضوح قابل 
پیش بینی بود، اما هیچ مدیریت ریسک و نظارت معناداری 
دربــاره اقدامات ماســک صورت نگرفت؛ درســت مانند ســم 
بنکمن فرید.ایــن احتمــال می رفــت که ریســک ماســک در 
توییتر به ورشکستگی برسد و بیش از آن برای برخی بانک  ها 
و سرمایه گذاران بزرگ احتمال ضرر وجود داشت، اما نتیجه 
ریســک ســم بنکمن فریــد قطعــاً ورشکســتگی اســت. این 
ورشکستگی نه فقط به ســرمایه گذاران بزرگ آسیب می زند، 
بلکه پس انداز هزاران نفــر از مردم عــادی را که پول خــود را در 

اف تی ایکس نگه می داشتند، نابود می کرد.

ســم  نادرســت  اقدامــات  وقتی همه آسیب 
می بینند حتی 
خیرخواهان و 
بی گناهان

بنکمن فریــد بــه بســیاری از 
خیریه های ارزشمندی که به 
آنهــا کمــک کــرده بــود نیــز 
مثــال  بــرای  زد؛  آســیب 
کمک هایی که او برای آمادگی 
علیه پاندمی کرونا اهدا کرده 
بود. سم بنکمن فرید، فرد متعهدی بود که به مؤسسات خیریه 
میلیون ها دلار کمک کرده بود. او این امیدواری را ایجاد کرد که 
می توان میلیاردرها را ترغیب کرد که از ثروت خود به سرعت و 
سادگی ببخشند و کمک کنند. با وجود این، وضعیت بسیاری 
از پروژه های خیریه که او به آنها وعده تأمین مالی داده بود، در 
هاله ای از ابهام قرار دارد و بودجه آنها برای کار دیگری برداشته 
شده است. کارکنان سازمان اعطاکننده اف تی ایکس به دلیل 
افشای تخلفات این صرافی استعفا دادند و گفتند که نگران 
مشروعیت و یکپارچگی فعالیت های تجاری سم بنکمن فرید 
هستند. چنین پیامدهایی که ناشی از نبود نظارت و مدیریت 
ریسک است، نشان می دهد که چرا بنیان گذاران نیاز دارند که 
فردی به آنها در تصمیم گیری خوب، مدیریت ریسک و رفع 
نقاط کور کمک کند. مدیران ریسک باید در موقعیتی نیرومند 
باشند، در هیئت مدیره حضور داشته باشند و بر مدیرعامل 
شرکت نفوذ داشته باشند. مدیران عامل، برعکس ماسک، 

نباید قدرت اخراج هیئت مدیره را داشته باشند 

 در پشتی سم 
بنکمن فرید را قادر 
کرده تا دستوراتی را 
اجرا کند که دیگران 
از آن خبردار نمی شدند
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همان طور که می دانیــد ظهور فناوری بلاکچین 
به تغییــر و تحول در بســیاری از حوزه ها منجر 
و صندوق هــای  ســرمایه گذاری  حــوزه  اســت.  شــده 
سرمایه گذاری قاعدتاً از این امر مستثنی نیستند. تأثیری 
که این فناوری بــر این حوزه گذاشــته، چیســت؟ آینده این 

حوزه در چه مسیری قرار گرفته است؟
کاری که شــبکه های اجتماعی ماننــد اینســتاگرام و توییتر 
بــا کل صنعــت رســانه کردنــد، ایــن بــود کــه این صنعــت را 
شخصی ســازی کردنــد. قبــلاً همــه مــرم یــک صفحــه خبر 
را بــاز می کردنــد و همگــی یــک مطلــب را می خواندنــد، 
امــا ایــن شــبکه ها کاری کردند کــه افــراد بتواننــد مطلب یا 
محتوایــی را کــه می خواهنــد، بخواننــد یــا تماشــا کننــد و 
صفحــه جســت وجوی افــراد بــا هــم متفــاوت اســت؛ زیــرا 
سوشــال مدیا قابلیــت برنامه نویســی را بــه صنعت رســانه 
افزود و برنامه هایی توســعه داده شــد که افراد متناســب با 
شخصیت شان محتوایی را که دوست دارند، نگاه می کنند.

قراردادهــای هوشــمند نیــز همیــن کار را بــا حــوزه مدیریت 
دارایی می کنند و قابلیت برنامه نویســی را بــه آن افزوده اند 
و توســعه دهنده ها مشــغول توســعه پروتکل و برنامه هایی 
هســتند کــه می تواننــد صنعــت مدیریــت دارایــی را 
شخصی سازی کنند و تنوع سرویس های صنعت مدیریت 

دارایی را به شدت افزایش دهند.
مــا بــر ایــن بــاور هســتیم کــه ایــن قراردادهــای هوشــمند 
می تواننــد صندوق های شــخصی، یعنــی صندوق هایی که 
بــا شــخصیت و ریســک پذیری افــراد متناســب هســتند، 

ایجاد کنند.
قراردادهــای هوشــمند می تواننــد حــوزه ســرمایه گذاری را 
به ســمتی ببرنــد که یــک شــرکت مدیریــت دارایی بســیار 
ســاده تر از گذشــته به  جای تمرکز بر یک صندوق و بازدهی 
بالای آن، صندوق های مختلف متناســب با ریسک پذیری 
و شــخصیت های متفاوت افراد ایجاد کند. ما در بینوست 
باور داریم قراردادهای هوشمند می توانند این انقلاب را در 

صنعت مدیریت دارایی ایجاد کنند.

گفت وگو 
با سجاد باقری 
آذر، مدیر 
سرمایه گذاری 
بینوست

ســجاد باقری آذر متولد 1377 و دانشجوی کارشناسی رشته مهندســی برق، گرایش کنترل در دانشگاه خواجه 
 نصیرالدین طوسی است. او قبل از پیوستن به مجموعه بینوست در حوزه فارکس فعالیت می کرد و معامله گر فارکس 
بود. باقری در خرداد 1400 به عنوان یک معامله گر رمزارز به بینوســت پیوســت، اما پس از مدتی در بخش تحلیل فاندامنتال 
رمزارزها مشغول شد. اما این نقطه توقف باقری در مجموعه بینوست نبود. او با ارتقای مهارت و دانش خود توانست اعتماد 

این مجموعه را به دست آورد و پس از یک سال و چند ماه به عنوان مدیر سرمایه گذاری بینوست منصوب شود.

همنشینی جذاب 
هوش مصنوعی 
با دنیای غیرمتمرکز
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 ایــن روزها شــاهد پررنگ تر شــدن نقــش هوش 
مصنوعــی و کارایی هــای آن نیــز هســتیم. 
مخصوصاً با ظهور چت جی پی تی این شک به یقین تبدیل 
شده که تحولات بزرگی در راه هستند. بسیاری از مردم نگران 
هستند و می ترسند هوش مصنوعی آنها و شغل شان را حذف 
کنــد. کاری کــه هــوش مصنوعــی بــا حــوزه مدیریــت دارایــی 
می کنــد، چیســت؟ چــه تغییراتــی در ایــن حــوزه بــه وجــود 

می آورد؟
معمولاً صحبت هایی که راجع به هوش مصنوعی می شنویم، 
ترسناک هستند. مردم می ترسند هوش مصنوعی جایگزین 
برخی مشاغل شــود و جای آنها را بگیرد. مخصوصاً با ظهور 
چــت جی پی تــی این تــرس بیشــتر هم شــده اســت. بــه نظر 
من باید منطقــی به ایــن قضیه نــگاه کــرد. در واقعیت هوش 
مصنوعی تمام مشاغل را تحت تأثیر قرار می دهد و برخی را 
نیز حذف می کند. بیشتر هم مشاغلی حذف می شوند که به 
فکر و خلاقیت نیاز ندارند و کارهای روتینی هستند که هر کس 
می تواند آنها را انجام دهد، اما این تمام ماجرا نیست و فقط 

یک روی سکه است.
روی دیگر ســکه این اســت که افــراد می توانند با اســتفاده از 
هوش مصنوعی در شغل و کارشان بازدهی و خلاقیت بیشتر 
ایجاد کنند و اثربخشی بیشتری داشته باشند. برای مثال در 
همین چند ماه گذشته که چت جی پی تی معرفی شده، افراد 
برای بهبود کارشــان از این محصول فوق العاده بهره برده اند. 
برای مثال نویسندگان با استفاده از چت جی پی تی متن های 
بهتری تولید می کنند. این روی دیگر ســکه است که من فکر 
می کنم باید بیشــتر روی آن تمرکز کنیم و یاد بگیریم چگونه 
از هــوش مصنوعی اســتفاده کنیم تــا عملکرد خــود را بهبود 
بخشیم. در آینده قطعاً مشاغل تغییر خواهند کرد و کسانی 
برنده هستند که از هوش مصنوعی نترسند و از آن استفاده 

کنند.
در مورد حوزه مدیریت دارایی هم واقعیت این است که ممکن 
اســت بالاخره یــک روزی هــوش مصنوعی جــای تحلیلگران 
بازار سرمایه را بگیرد. در حال حاضر باید نگاه کنیم و بفهمیم 
چه چیــزی باعث می شــود که هــوش مصنوعــی بتواند جای 
تحلیلگــران را بگیــرد. هــوش مصنوعی هــم به دیتــای زیادی 
دسترسی دارد و هم توان پردازش آن بســیار سریع تر از توان 
پردازش یــک تحلیلگر حتــی نابغه و خبــره اســت. در دنیای 
ســرمایه گذاری تشــخیص احتمالات ســرمایه گذاری بسیار 
مهم است. واقعیت این است که هوش مصنوعی راحت تر و 
سریع تر احتمالات بیشــتری در آینده را می بیند و قاعدتاً در 
این زمینه بهتر از یــک تحلیلگر بازار ســرمایه می تواند عمل 

می کند.
چندی پیش در بلومبرگ مقاله ای خواندم که در آن صندوقی 
به نام  »AIEQ« بررسی شده بود. این صندوق که زیرساخت 
آن مبتنی بــر هوش مصنوعی اســت، در یک ســال گذشــته 
توانسته بود بازدهی بیشتری نسبت به شاخص بازار سهام 

آمریکا ایجاد کند. امــا در پنج ســال )از 201۷ تــا 2022( موفق 
به ایجــاد بازدهی بیشــتر نشــده بــود. چــون اساســاً ماهیت 
بازار غیر قابل  پیش بینی اســت و هوش مصنوعی نتوانسته 

پیش بینی های خوبی در بلندمدت انجام دهد.
اما کم کم و در وهله اول ممکن است جای تحلیلگران را بگیرد. 
بعد هم ممکن است هوش مصنوعی ای ایجاد شود که بتواند 
شاخص های بازار را شکســت دهد و بازدهی بیشتری ایجاد 
کند. این قسمت ترسناک ماجراست، اما قسمت دیگر آن و 
اینکه چطور می توان از آن استفاده کرد نیز بسیار مهم است.
مــا در مجموعــه بینوســت یــک هــوش مصنوعــی بــه نــام 
BMachine داریم که به آن آموزش داده ایم چه پارامترهایی 
بر بازارهــای رمزارز تأثیرگذار هســتند. این ماشــین یاد گرفته 
کــه چــه داده ای چــه تأثیــری دارد. یکــی از اســتفاده های 
مــا از »بینوست ماشــین« بــرای بهبــود عملکــرد و بازدهــی 
صندوق هایمان این اســت که فرایند آنالیز بازار را به ماشــین 
ســپرده ایم. ایــن ماشــین بهتــر از مــا می توانــد آنالیــز کنــد. 
بــه دو دلیــل؛ یــک، دسترســی بــه دیتــای بیشــتر و دو، عــدم 
احساساتی شــدن. در نتیجه این ماشین تحلیل های دقیق و 

معتبرتری ارائه می دهد.
یکی دیگر از کارهای ما در رابطه  با هوش مصنوعی در بینوست 
ایــن اســت کــه اســتراتژی صندوق هایمــان را به این ماشــین 
داده ایــم و دائماً نقاط ضعف و قدرت اســتراتژی ها را بررســی 
می کنیم. بینوست ماشــین، نقاط ضعف و قوت استراتژی ها 
را به ما می گوید و به ما در رفع نقاط ضعف کمک می کند. در 

نتیجه دقت و عملکرد استراتژی بهبود می یابد.

هوش مصنوعی چــه تأثیری در آینــده این حوزه 
دارد؟

به اثر آن در آینــده از دو جنبه می توانیم نــگاه می کنیم؛ یکی 
اینکه قطعاً شــرکت های دیگر حوزه مدیریت دارایی از هوش 
مصنوعی اســتفاده و عملکرد خــود را بهتر و بهتــر می کنند، 
اما گذشــته از اینکه شــرکت های بزرگ بــا اســتفاده از هوش 
مصنوعی ممکن است صنعت مدیریت دارایی را انحصاری 
کنند، بــه نظر مــن آینــده صنعــت مدیریــت دارایــی ترکیبی 
از هــوش مصنوعــی و صندوق هــای بلاکچینی اســت؛ یعنی 
صندوق هایی که با اســتفاده از قراردادهای هوشمند ساخته 
شــده اند، صندوق های ســرمایه گذاری ای که روی قراردادهای 
هوشــمند و به شــکلی شــفاف و بدون مرز فعالیــت می کنند 
و ســرمایه گذاران با امضای یــک قرارداد هوشــمند می توانند 
بــه آن وارد یــا از آن خــارج شــوند و هیچ کــس جــز خــود آنهــا 
هم اجــازه برداشــت دارایی شــان را نداشــته باشــد. بلاکچین 
یــک فنــاوری فرامــرزی اســت و مرزهــا و واســطه ها را حــذف 
می کند. وقتــی شــما از چنین فنــاوری ای اســتفاده می کنید، 
دسترسی افراد از سراسر دنیا به شما آسان تر است و این برای 
شرکت های ســرمایه گذاری کوچک و محلی یعنی دسترسی 
به سرمایه گذاران بسیار بیشتر در اقصی نقاط دنیا. در نتیجه 

قراردادهای 
هوشمند 

می توانند حوزه 
سرمایه گذاری 

را به سمتی 
ببرند که 

یک شرکت 
مدیریت دارایی 

بسیار ساده تر 
از گذشته به 

 جای تمرکز بر 
یک صندوق 

و بازدهی 
بالای آن، 

صندوق های 
مختلف 

متناسب با 
ریسک پذیری و 

شخصیت های 
متفاوت افراد 

ایجاد کند
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انحصارطلبی که شرکت های مدیریت ســرمایه بزرگ ایجاد 
کرده انــد، مقــداری مختل می شــود، زیــرا افــراد می توانند در 
صندوق های آن چیِن دیگر نقاط دنیا هم سرمایه گذاری کنند.
اما شرکت های بزرگ دوست ندارند این اتفاق بیفتد و سهم 
بازارشــان کم شــود. پس نه تنها هوش مصنوعی خودشان را 
توسعه می دهند، بلکه از فناوری بلاکچین هم غافل نخواهند 
مانــد. مــن فکــر می کنــم شــرکت های بــزرگ احتمــالاً هوش 
مصنوعی خود را به صورت محصول در اختیار مدیران دارایی 
آن چیِن در سراســر دنیا قرار می دهند و به نوعی در سود آنها 

سهیم می شوند.
برای مثال شــرکتی مانند بلک راک که 10 تریلیون دلار دارایی 
تحت مدیریت دارد، اگر فرض کنیم ســهم بــازارش کاهش و 
دارایی تحت مدیریت مستقیمش شش تریلیون دلار شود، 
می تواند با استفاده از این استراتژی که هوش مصنوعی خود 
را به شــکل Black Box در اختیار صندوق های دیگر در دنیا 
بگذارد، به طور غیرمستقیم حتی 15 تریلیون دلار دارایی تحت 
مدیریت داشته باشد و در سود آنها سهیم باشد؛ زیرا سایر 
شرکت های مدیریت سرمایه گذاری محلی و منطقه ای که توان 
توسعه هوش مصنوعی قوی ندارند، می توانند با استفاده از 
هوش مصنوعی بلک راک مدیریت بهتری بر دارایی های خود 
داشته باشــند و از طرفی هم بلک راک دسترسی بیشتری به 

دارایی مردم در سراسر دنیا پیدا می کند.

پــس ترکیب هــوش مصنوعــی و بلاکچیــن روی 
بازیگران این حوزه هم تأثیر خواهد گذاشت.
به  واســطه قراردادهای هوشــمند و بلاکچین دسترســی 
افراد به گزینه های ســرمایه گذاری بیشتر می شود، زیرا 
این فناوری بدون مرز است. این موضوع دو حالت دارد؛ 
هم می تواند نقش صندوق های ســرمایه گذاری را که از 
نظر سایز کوچک تر هستند، پررنگ تر کند و هم انحصار 

شــرکت های بســیار بــزرگ را کاهــش دهد. امــا واقعیت 
این است که شــرکت های مدیریت دارایی بزرگ 

هــم دوســت ندارنــد ســهم 
بــازار خــود را از دســت 

علــت  همیــن  بــه  بدهنــد. 
مطمئنم که این شــرکت ها 
 Onchain از قابلیت هــای
 Asset Management

استفاده خواهند کرد.
هــوش  طرفــی  از 

توســعه  مصنوعــی 
داده شده توسط مدیران 
دارایی بــزرگ، بــازار را به 

پیــش  انحصــار  ســمت 
خواهــد بــرد کــه در دیدگاه 

مــا تلفیــق ایــن مگاترنــد و 

مگاترنــد Onchain Asset managemenet بازار مدیریت 
دارایی را به این سمت می برد که همان طور که پیش تر توضیح 
دادم، شــرکت های بزرگ زیرســاخت هوش مصنوعی خود را 
در اختیار شرکت های دیگر می گذارند و در سود آنها سهیم و 
به صورت غیرمستقیم به دارایی های بیشتری در اقصی نقاط 
دنیا متصل می شــوند و به نوعی شــرکای محلــی و منطقه ای 
فراوانــی در دنیا خواهند داشــت. انحصار و ســهم بــازار آنها 
کمتر می شــود، اما به صورت غیرمســتقیم به پول بیشــتری 

متصل می شوند.

تــا اینجــا متوجــه شــدیم کــه زیرســاخت حوزه 
مدیریت دارایی در آینده به ســمت قراردادهای 
هوشمند می رود و زیرساخت تصمیم گیری مدیران دارایی هم 
تا حد زیادی هوش مصنوعی خواهد بود، اما موضوعاتی که 
در آینده سرمایه گذاری روی آنها ترند خواهد شد، به نظر شما 

چه خواهند بود؟
اساساً ساختار مدیریت دارایی به سمت استفاده از فناوری 
بلاکچین و هــوش مصنوعی مــی رود و مــا در آینــده ای دور یا 
نزدیــک و پــس از قانون گــذاری شــاهد ایــن پارادایم شــیفت 
خواهیم بود، اما موضوعاتی که از دیدگاه من ســرمایه گذاری 
روی آنها ترند خواهد شد، رباتیک، بیگ دیتا، اینترنت اشیا، 
energy transition و اکتشــافات فضایــی، راهکارهــای 

حمل ونقل هوایی کوتاه برد، وب 3.0 و دیفای هستند.

مخاطــب صندوق هــای ســرمایه گذاری در حال 
تغییــر اســت. مخاطبــان جدیــد نســل زدی هــا 
هستند که علایق و تفکرات متفاوتی دارند. خواسته های این 
نسل با نســل های قبلی متفاوت اســت. این موضوع چقدر 

می تواند روی عملکرد صندوق ها تأثیرگذار باشد؟
نســل زد در دنیایــی بــزرگ شــده کــه بــه واســطه فنــاوری و 
رســانه های اجتماعی، تنوع ایده ها و فکرها بســیار بیشــتر 
شده اســت. او در دنیایی بزرگ شده که بســیار رنگارنگ تر 
و متنوع تــر از دنیــای پــدر و مــادرش اســت. در ایــن نســل 
تنــوع خواســته ها و تصمیم هــا بســیار بیشــتر و متفــاوت 
از پیشــینیان اســت. از آنجایــی کــه دنیــای ســرمایه گذاری 
دنیــای تصمیم گیــری اســت ما فکــر می کنیــم نســل زد در 
دنیــای ســرمایه گذاری رفتــار بســیار متفاوت تری نســبت 
به نســل های قبــل از خود نشــان خواهــد داد. در دیدگاه 
ما نســل جدید مانند نسل های پیشــین الزاماً به دنبال 
سرمایه گذاری روی دارایی ها و صندوق هایی نیستند که 
بیشترین بازده را دارد. ممکن است فردی بخواهد روی 
صندوقــی ســرمایه گذاری کند که در حمایــت از محیط 
 زیســت یا توانمندســازی زنــان ایجاد شــده و همچنین 
در چند ســال گذشــته بازدهی معقولی داشــته اســت. 
یعنی فراتر و پیش تر از عملکرد به دنبال خواست و میل 

درونی خود هستند 

ممکن است 
بالاخره یک 

روزی هوش 
مصنوعی جای 

تحلیلگران 
بازار سرمایه را 

بگیرد
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احسان
مطلبی

مدیرعامل 
سرمایکس

چرا نیاز داریم در کنار هم باشیم و رقابت ها را در مراودات 
اکوسیستمی لحاظ  نکنیم؟

اکوسیستم رمزارز
و بایدهایش

مــن فکــر می کنــم در حــال  جزایری که باید 
در کنار هم قرار 
گیرند

حاضر اکوسیســتم رمزارز 
به چند جزیره تبدیل شده؛ 
جزایری که هر کدام ســعی 
دارند اهــداف خودشــان را 
محقق و در حوزه خاصی از 
بــازار، ســهم خواهی کنند، 
اما من به عنــوان یکی از فعالان این حوزه بــر این باورم که 
هر رویداد مثبتی که در این اکوسیستم به وقوع بپیوندد، 
چه به لحاظ پلتفرمی، اجتماع یا موارد دیگر، به نفع تمام 
فعــالان ایــن حــوزه خواهــد بــود. به عنــوان مثــال، بهبود 
قانون گــذاری، همــه مــا را منتفــع خواهــد کــرد، مگــر در 
مــواردی کــه ناگزیــر از انحصــار در برنــد خاصی باشــیم؛ 
بنابراین شخصاً از رویکردهای تعاملی استقبال می کنم.

حوزه رمزارز از حساســیت   لزوم تدوین یک 
دستورالعمل 
روشن از سوی 
نهادهای نظارتی

ویــژه ای برخــوردار اســت. 
مشــکلات ایــن حــوزه، هم 
هــم  و  اســت  داخلــی 
خارجــی. کشــور آمریــکا 
برخــی اشــخاص حقیقــی 
فعــال در زمینــه رمــزارز در 
ایران را بــه بهانه هایــی از قبیــل پول شــویی، تحریم کرده 
اســت. ما در لبه این مرز قرار گرفته ایــم؛ یعنی هر لحظه 
امکان دارد برچسب پول شویی چه از خارج و چه از داخل 
کشــور بــه فعــالان رمــزارز زده شــود. در نتیجــه رویکــرد 
قانون گــذار نســبت به این حــوزه باید بســیار حســاس و 
غیرعلنی باشد. پیش از این هم، این موضوع را با یکی از 
مدیران فتا مطرح کرده ام که در صورت صدور مجوز علنی 
بــرای اشــخاص و ســازمان های تأییدشــده در ایــران، 

سازمان های آمریکایی این شرکت ها را تحریم می کنند. 
چندی پیش نام سرمایکس و چند پلتفرم ایرانی دیگر در 
روزنامه رویترز با اتهام پول شویی بین المللی منتشر شد. 
از وقتی بایننس، تمام کیف  پول های ایرانی را در فهرست 
تحریــم گذاشــت، کوچک تریــن تراکنــش از پلتفرم هــای 
ایرانی با مسدود شدن موجودی مواجه شد. از آنجایی که 
تعداد سازمان های بزرگ، رســمی و فعال در حوزه رمزارز 
ایرانی در بهترین حالت، کمتر از صد شرکت است، لزوم 
تدوین یک دستورالعمل روشن از سوی نهادهای نظارتی 
و حتی انتصــاب مدیران مــورد تأییــد این نهادهــا، بدون 
آنکه اعلام رســمی صورت بگیــرد، به بقای فعــالان حوزه 

کریپتو کمک شایانی خواهد کرد.

حــوزه  حــال حاضــر  در  دو سال آینده و 
تغییر در زندگی 
ایرانیان

متــاورس از جذابیــت و 
پتانســیل بســیار زیــادی 
برخوردار شــده است. این 
حوزه در ایران هم می تواند 
بسیار مورد اســتقبال قرار 
بگیــرد. به تدریــج و البتــه 
ناگزیــر، ســازمان های ایرانی هــم به حــوزه متــاورس وارد 
خواهند شد. پیش بینی من آن است که حداکثر طی دو 
ســال آینــده بســیاری از فناوری هــای حــوزه بلاکچین به 
زندگی ما ایرانیان  راه پیدا خواهد کرد. در حال حاضر، اگر 
بانک مرکزی نسبت به برخی پرداخت ها در زمینه رمزارز 
از حساســیت خــود بکاهــد و بیشــتر بــر قابلیت های آن 
تمرکــز کنــد، می تواند راهگشــای بســیاری از مشــکلات 
باشــد. روشــن اســت کــه یکــی از دلایــل اقبــال عمومــی 
ســرمایه گذاران به ورود در حوزه کســب دارایی رمزارزی، 
حفظ و افزایش دارایی ها، ناشی از تورم و نوسانات نرخ ارز 

بوده است 
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چهرهماه
درست است که حوزه تبادل به نسبت دیگر حوزه های مرتبط با بازار رمزارزها و فناوری بلاکچین در ایران رشد بسیار بیشتری داشته 
و عملا این روزها اکوسیستم کسب وکاری این حوزه در داخل کشور محدود به آن هاست اما تنوع این کسب وکارها در نوع 
خود جالب توجه است. صرافی ارز دیجیتال آبان تتر یکی از این کسب وکارهاست که در سال های اخیر رشد خوبی داشته است. 

چهره ماه این شماره درباره این کسب وکار به ما گفته است.

مریم سعیدپور
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فرهاد فلاح، 
قائم مقام 
صرافی آبان تتر 
از اکوسیستم 
رمزارز ایران 
می گوید

هرکسی 
ساز خودش را می زند!

فرهاد فلاح متولد ۱3۶۹ و فارغ التحصیل رشته مخابرات برق است. او مدتی در حوزه نورال نتورک فعالیت می کرد و 
در سال ۱3۹۶ با سرمایه گذاری شخصی با حوزه رمزارزها آشنا شد. نورال نتورک شبکه عصبی مصنوعی و بخشی از هوش 

مصنوعی است. قبل از راه اندازی آبان تتر در سال ۱3۹4، او در بخش تبلیغات دیجیتال یک شرکت آی تی به نام »ادپلی«، 
مشغول بود. ادپلی، شرکتی بود که تبلیغات ویدئویی را در اپلیکیشن ها راه اندازی کرد. سهام داران ادپلی قصد داشتند 

بخشی از سرمایه خود را در یک حوزه سرمایه گذاری کنند و حوزه رمزارزها برای آنها بسیار جذاب بود و آینده روشنی برای این 
حوزه می دیدند. به این ترتیب بود که شرکت آبان تتر فعالیت خود را از سال ۱3۹۷ آغاز کرد.

 سال ۱۳۹7 یک سال کلیدی برای سیستم رمزارز 
بود. بازار به نحوی تغییر کرد و یک پارادایم  شیفت 
در آن رخ داد. بازیگران جدیدی وارد این حوزه شدند و بازار از آن 
شکل نسبتاً سنتی خود فاصله گرفت و بیرون آمد. کاربران و 
اکوسیستم متوجه شدند که می توان در این حوزه کسب وکار 
واقعی داشت. اگر بخواهید سال ۱۳۹7 را مبنای سال های بعد 
قرار دهید، فضای اکوسیستم را در آن سال چگونه می دانید؟ و 
اگــر ســال ۱۳۹7 را بــا امــروز مقایســه کنید، بــه نظر شــما این 
اکوسیستم چقدر تغییر کرده و چقدر از این تغییرات روبه جلو 

بوده است؟
در سال 139۷ کسانی که به این اکوسیستم وارد می شدند، 
افرادی بســیار جوان بودنــد که مباحــث مربوط بــه فناوری 
برایشــان جالب بود. برای برخــی دیگر این فضــا مانند گلد 
کوئست بود و فکر می کردند سرشــان کلاه می رود. در واقع 
اطلاعات چندانی در مورد این فضا وجود نداشت. بسیاری 
از این فضــا ترس داشــتند. بــا اینکــه بیت کوین بــه 18 هزار 
دلار رسیده و رشد زیادی کرده بود، اما بسیاری از مردم فکر 
می کردند رمزارز یک کلاهبرداری جدید اســت. اما در حال 
حاضر فضا شناخته شــده اســت و فکــر می کنــم 10 درصد 
ایرانی ها حداقل یک  بار خریدوفروش رمزارز را امتحان کرده 

و با آن آشنا هستند.
در آن زمــان کار کــردن در فضــای صرافی های ایرانی بســیار 
دشــوار بود، زیرا صرافی های خارجی ســخت نمی گرفتند و 

 آبان تتــر چگونــه راه انــدازی شــد و بــه اینجــا 
رسید؟

ما، بنیان گذاران شرکت به رشد این حوزه بسیار امیدوار 
بودیم و حتــی ســرمایه گذار اصلی شــرکت معتقد بود 
بیت کویــن در آینده به یک میلیون دلار خواهد رســید. 
وقتی تصمیم گرفتیم بیت کوین بخریم، متوجه شدیم 
قیمــت آن در ایــران 25 درصد با قیمــت جهانی تفاوت 
دارد. در آن زمان بازیگران این حوزه محدود بودند. آنها 
این رمــزارز را از پلتفرم های خارجی می خریدنــد و 20 تا 
25 درصد بیشتر از قیمت جهانی می فروختند. در آن 
زمان ایده کلی آبان تتر به ذهن بنیان گذاران خطور کرد. 
با خود فکر کردیم اگر بیت کوین رشــد کنــد و خریداران 
آن در ایران زیاد شوند، دیگر نباید با این اختلاف قیمت 
به فروش برسد، بلکه مردم ایران هم باید بتوانند آن را با 
قیمت جهانی خریداری کنند. پــس به نظرمان آمد که 
این فرصت یک موقعیت کســب وکاری خوب اســت و 
می توانیم این خلأ را در بازار پوشش دهیم. این گونه بود 
که آبان تتر در سال 139۷ شکل گرفت. بنیان گذار اصلی 
رضا شوهانی بود. حجم مبادلات در سال اول بسیار کم 
بود و در آن زمان کل بازار تتر توسط افراد انگشت شماری 
اداره می شد، اما با ورود شــرکت های جدید و رقیب، آن 
بازیگران عملاً حذف شدند، زیرا صرافی ها همان کار را با 

هزینه کمتر انجام می دادند.
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افراد می توانســتند با همان صرافی ها معامله خــود را انجام 
دهند و فقط تبدیل تومان به تتــر عمده معاملات صرافی ها 
بــود. همان طور کــه گفتــم، افرادی کــه آن زمــان ســراغ رمزارز 
می رفتنــد، علاقه منــدان به فنــاوری بودنــد و می توانســتند 
به راحتی یــک صرافی خارجــی پیــدا و در آن معاملــه کنند، 
امــا دقیقــاً در پایان همــان ســال صرافی های خارجــی کم کم 
شــروع بــه تحریم کــردن کاربــران ایرانــی کردنــد. در آن زمــان 
کلاهبرداری بســیار زیاد بود و افرادی بودند کــه در ازای مبلغ 
زیادی احراز هویــت کاربران ایرانــی در صرافی های خارجی را 
انجام می دادند. مردم از صرافی های ایرانی بسیار کم استفاده 

می کردند.
ولی از اواخر سال 139۷ مردم متوجه شدند چه اتفاقی در بازار 
رمزارز در حال وقوع اســت و ســطح آگاهی بالاتر رفت. واقعاً 
سطح آگاهی بسیار پایین بود و اختلاف قیمت 25درصدی تا 

پایان سال به 5 تا 10 درصد کاهش یافت.

 برای آبان تتر این چهار سال چگونه گذشت؟ چه 
فرازوفرودهایی را در این سال ها تجربه کردید؟ در 

هر یک از این سال ها چه نقاط عطف و چالش هایی داشتید؟
مهم ترین چالش ما در اوایل سال 1399 اتفاق افتاد. بیت کوین 
در آن ســال ریزش شــدیدی را تجربه کرد و به ســه هــزار دلار 
رســید. در آن زمان خــود ســهام داران شــرکت متحمل ضرر 
ســنگینی شــدند. چون بنیان گــذاران و ســهام داران آبان تتر 
خودشان در این حوزه ســرمایه گذاری کرده بودند، به همین 
دلیل موجودی شــرکت برای توسعه کســب وکار که از طریق 
سرمایه شخصی ســرمایه گذاران تامین میشــد به مشکل 
خورد و ما با چالش بزرگی مواجه شدیم. در آن زمان شرکت 
در حال بزرگ شدن بود و بخشی از این بزرگ شدن با سرمایه 
ســهام داران اتفاق می افتاد، ولی بلافاصله اتفاق عجیبی رخ 
داد و بحران اقتصادی حاصل از همه گیری کرونا پول زیادی را 
روانه بازار رمزارزها کرد. با اینکه تمام بازارها افت کردند، اما بازار 
رمزارزها به شکل تصاعدی بالا رفت. ما انتظار چنین اتفاقی 
را نداشــتیم و این هم به چالش جدیدی تبدیل شد. شرکت 
کوچک استارتاپی که برای یک جهش بزرگ و عجیب وغریب 
آماده نبود، ناگهان با هجوم چند ده هزار کاربر مواجه شد. در 
واقع آبان تتر برای پذیرش این حجم از کاربر هنوز زیرساخت 
کافی نداشــت، اما به هر نحوی بــود از پس درخواســت های 
روزافزون کاربران برآمدیم. به همین دلیل اوپریشــن آبان تتر 
سخت شد و هر روز درگیر این موضوع شدیم که چگونه این 
حجم از درخواســت را مدیریت کنیم. این قضیه مهم ترین 

نقطه عطف سال 1399 بود.

 از ابتدا آبان تتر را چگونه تعریف کردید؟ وقتی شما 
وارد ایــن بــازار شــدید، یکســری صرافــی، OTC و 
کسب وکار دیگر در بازار وجود داشت. چه شد که به سراغ تتر 
رفتیــد؟ در حال حاضــر چــه ســرویس هایی داریــد و مخاطب 

هدف تان چه کسانی هستند؟
در همان زمان هم استراتژی ما این بود که برای کاربران ایرانی 
هرچه می خواهند مهیا کنیم؛ بنابراین ما اولین شرکتی بودیم 
که بیــش از 200 کویــن پشــتیبانی می کردیم. البتــه در حال 
حاضر صرافی هایی هستند که از 1000 کوین هم پشتیبانی 
می کنند، اما در آن برهه زمانی ما از اولین صرافی هایی بودیم 
که از تعداد زیادی کوین پشتیبانی می کردیم. هر کوینی را که 
تب وتاب زیادی داشت و کاربران متقاضی آن بودند، بلافاصله 
اضافه می کردیم، زیرا درخواست مشتریان همیشه اولویت 
آبان تتر بود. برای مثال اولین صرافی که شــیبا را اضافه کرد، 
آبان تتر بود و در روز اول این کوین دو میلیون دلار معامله شد. 
بنابراین مهم ترین نقطه عطف ما در سال 1400 این بود که ما 
سعی کردیم در هر زمانی، هر کوینی را که کاربر می خواست، 

به او ارائه دهیم.

 این ذهنیت از کجا می آمد؟ اینکه شما از ابتدا این 
ذهنیــت را داشــتید، جالــب اســت. بســیاری از 
صرافی ها ذهنیت متفاوتی داشتند، اما بعد از مدتی فهمیدند 
عقــب افتاده اند. بایــد توجه داشــت کــه در ایــن حــوزه کاربر از 
صرافی ها جلوتر اســت و مدام در حال رصد تحولات است. در 
نگاه او ممکن است پروژه ای که صرافی ها تا مدت ها از آن دوری 
می کنند، ارزشمند باشــد. چطور از ابتدا این مسیر را در پیش 
گرفتید و این موضوع چقدر به داشتن مزیت رقابتی کمک کرد؟
این موضوع مهم ترین مزیت رقابتی آبان تتر بود. البته امسال 
ســایر صرافی ها نیز همین راه را در پیش گرفته انــد و در حال 
افزایش تعداد کوین های خود هســتند. ولی ســال گذشــته 
برخی کوین ها را فقط آبان تتر ارائه مــی داد، یعنی مهم ترین 
مزیت رقابتــی ما در ســال 1400 این بود کــه آبان تتر بالاترین 
تنوع کوین را داشــت و به صــورت قابــل اتکایــی از توکن های 

متنوعی پشتیبانی می کرد و می کند.
از ابتدا ایده ما این بود که ســال 2020، ســال سرنوشت ســاز 
بلاکچین است، یعنی همان طور که اینترنت در اواخر دهه 90 
ظهور کرد و کسی نمی دانست در پس اینترنت و ایده های آن 
چه خواهد شد، در مورد آینده بلاکچین و پروژه ها هم قطعیتی 

وجود نداشت.
در ســال های 139۷ و 1398 مــردم به دنبــال ســرمایه گذاری 
بودند و می خواســتند توکنی را بخرنــد و در صورت رشــد آن 
پولدار شــوند. ما هم نمی دانســتیم کدام یک از ایــن پروژه ها 
رشد می کند و ماندگار است. به همین دلیل تصمیم گرفتیم 
از تمام پروژه ها پشــتیبانی کنیم و انتخاب را بــه عهده کاربر 
بگذاریــم؛ بنابرایــن مــا تمــام کوین هــا را با ایــن توضیــح ارائه 
می دادیم که مسئول آینده آن پروژه ها نیستیم و نمی دانیم 
عاقبت این کوین ها چه می شود و بسیاری از آن پروژه ها هنوز 
پروژه های موفقی هستند و باقی صرافی ها هم با کمی تأخیر 
توکن ها را پشتیبانی کردند و خودمان هم نمی دانستیم کدام 
پروژه شکست می خورد و کدام موفق می شود. در واقع خود 

در حال 
حاضر فضا 

شناخته شده 
است و فکر 

می کنم 10 
درصد ایرانی ها 
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خریدوفروش 
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کرده و با آن 

آشنا هستند
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بیت کوین هم ایراداتی دارد و ما نمی توانیم  آینده آن را درست 
پیش بینی کنیم. سیستم رمزنگاری بیت کوین sha25۶  است 
و اگر جامعه توسعه دهندگان آن به موقع آن را بهبود نبخشند 
و کامپیوترهای کوانتومی بیایند، ممکن است بلوک بیت کوین 
شکسته شود و پروژه بیت کوین شکست بخورد. در واقع در 
این صورت بیت کوین جزء مهم ترین کوین هایی می شود که 
می میرد. همان طور که ایــن اتفاق برای اینترنت هــم رخ داد. 
برخی از اولین شــرکت هایی کــه وارد حوزه اینترنت شــدند؛ 
یا از بین رفته اند یا مانند ســابق بزرگ نیستند، اما اینترنت 
کماکان راه خود را ادامه می دهد. مرگ یا سقوط شرکت های 
اینترنتی بزرگ جهان به نابودی صنعت اینترنت منجر نشد. 
بنابراین ما کوین ها را اضافه کردیم، زیرا همان طور که گفتید 
یک کامیونیتی پشــت این کوین ها بود که اجــازه نمی دادند 

به راحتی بمیرد.

 در حال حاضر تعداد کاربران آبان تتر چقدر است؟
۷00 هزار کاربر فعال داریم.

 غیر از تبادل، چه سرویس هایی ارائه می دهید؟ در 
مورد برنامه های توسعه آبان تتر بگویید.

کلیت محصولی که همیشــه ارائــه می دادیم، صرافــی بوده 
اســت. در بــازه ای تب وتــاب مبادله بــالا رفتــه بــود و به قدری 
اوپریشن داشتیم که به پرورش ایده های دیگر نمی رسیدیم. 
به همین دلیــل، هم آبان تتــر و هم ســایر شــرکت های بزرگ 
وقت چندانی برای افزودن سرویس های دیگر نداشتند. اما 
در سال های 1400 و 1401 به دنبال طرح های دیگر بودیم. برای 
مثال می خواستیم به ســراغ ان اف تی برویم، اما تیم تحقیق 
و توسعه ما همیشــه هشــدار می داد که دو ماه بعد از اینکه 
تب ان اف تی در دنیا خوابید، ان اف تی در ایران پرطرفدار شد. 
یعنی ما دو ماه از دنیا عقب بودیم. تیم تحقیق و توســعه ما 
هشــدار می داد که ان اف تی به مرگ خود نزدیک اســت و در 
حال حاضر برای افزودن آن دیر است. به همین دلیل به سراغ 

ان اف تی نرفتیم.
آبان تتر به دنبال ساده کردن مبادلات ایرانیان است. دسترسی 
کاربران ایرانی به هر چیزی در دنیا دشوار است؛ بنابراین لزوماً 
نمی خواهیــم در حــوزه رمــزارز بمانیــم و ســعی خواهیم کرد 
مواردی را اضافه کنیم که دسترسی ایرانی ها به آنها سخت تر 

است.
در بسیاری از موارد نیز قانون جلوی کار ما را گرفته است. زمانی 
به دنبال ارائه سهام  جهانی در آبان تتر بودیم، اما قانون به ما 
اجازه نداد. زیرســاخت آن را نیز آماده کردیــم، اما هیچ وقت 

نتوانستیم این کار را انجام دهیم.
به طور خلاصه در تلاشیم مواردی را که در حوزه رمزارز نیست، 
اما دسترسی ایرانی ها به آنها سخت است، به آبان تتر اضافه 
کنیم. به علاوه سعی می کنیم مواردی را که در حوزه رمزارزها 
هستند و باز هم دسترسی ایرانی ها به آنها راحت نیست، به 

آبان تتر بیفزاییم. برای مثال استیکینگ و لندینگ که چندان 
در ایران جا نیفتاده اند، از مواردی هستند که قصد داریم به 
آبان تتر اضافه کنیم. در حال حاضر صرافی های بسیار کمی 
این ویژگی را دارند. به علاوه قصد داریم روی کپی تریدینگ هم 
کار کنیم. شرکت های بسیار کوچکی در حوزه کپی تریدینگ 
شکل گرفته اند، اما قدرت و کاربر کافی ندارند، زیرا نمی توانند 

به عنوان یک شرکت کوچک تحریم ها را دور بزنند.

 چیــزی کــه به عنــوان کامیونیتــی رمــزارز در ایــران 
بــه  رســیدن  و  بلــوغ  تــا  چقــدر  می بینیــم، 
کامیونیتی های جهانی فاصله دارد؟ برآورد شــما از کامیونیتی 

رمزارز در ایران چیست؟
واقعیت این است که اگر درصد افرادی را که در ایران از رمزارز 
استفاده می کنند با جهان مقایسه کنیم، متوجه می شویم 
فرق چندانی در این مورد با دنیا نداریم، اما به نظر می رســد 
هنوز کامیونیتــی در ایران شــکل نگرفته اســت. کامیونیتی 
آن طور که بایدوشاید در ایران شکل نگرفته است؛ جامعه ای 

که کارکرد داشته باشد و توسعه یابد.
ما سال گذشته سعی کردیم به کامیونیتی افرادی که به این 
حوزه علاقه مند بودند، کمک کنیم. بدین شــکل که سعی 
کردیم یکسری برنامه های آموزشی و مسابقات برای افرادی 
که در حــوزه رمزارز ایــده دارند، برگزار کنیم و می خواســتیم 
این افــراد را پیــدا کــرده و بشناســیم و دور هم جمــع کنیم. 
می دانم شرکت های دیگر هم با انجام کارهای مشابه سعی 
کرده اند افراد علاقه مند به این حــوزه را دور هم جمع کنند، 
اما هیچ وقت ندیدیم کامیونیتی با تعریف درست آن شکل 
بگیرد. تلاش های ســال گذشــته ما هم چندان خوب پیش 
نرفت، زیرا با ســقوط رمزارزها مواجه شــدیم و این موضوع 
به نقطه عطف بســیاری از شرکت ها تبدیل شــد. بسیاری 
از افــراد از فضــای رمــزارز دور شــدند. به طــور خلاصــه مــن 
کامیونیتــی خاصــی در این حــوزه در ایــران ندیــدم. از آنجا 
که قانونی هم در ایــن حوزه وجود ندارد، اجــازه این کار داده 
نمی شــود. بــرای مثــال انتظــار داشــتیم صرافی هــا در یک 
نمایشــگاه خاص شــرکت کنند و بتوان از طریق این دست 
نمایشگاه ها یک کامیونیتی ساخت، ولی قوه قضائیه مجوز 
نیمی از شرکت ها را باطل کرد و این شرکت ها نتوانستند در 
آن نمایشگاه حضور یابند. به طور کلی همواره از نظر قانونی 
برای برگزاری نمایشــگاه و جمع کردن فعالان حوزه مشکل 

وجود داشته است.

 در گذشته افراد معتقد بودند در حوزه رمزارز نباید 
صحبــت از کامیونیتــی داخلــی و خارجــی کــرد و 
کامیونیتی فقط خارجی است و تا وقتی بایننس هست، خرید 
بیت کوین از صرافی داخلی معنایی ندارد. این افراد معتقد بودند 
چیزی در داخل شکل نخواهد گرفت. تمام تلاش ما در مجموعه 
راه کار این بوده که بگوییم کامیونیتی و اکوسیستم زمانی شکل 

خود بیت کوین 
هم ایراداتی دارد 

و ما نمی توانیم  
آینده آن را درست 

پیش بینی 
کنیم. سیستم 

رمزنگاری 
بیت کوین 

sha2۵6  است 
و اگر جامعه 

توسعه دهندگان 
آن به موقع آن را 

بهبود نبخشند و 
کامپیوترهای 

کوانتومی 
بیایند، ممکن 

است بلوک 
بیت کوین 

شکسته شود و 
پروژه بیت کوین 

شکست بخورد
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می گیرد که کسب وکار داشته باشید. حالا احساس می کنم این 
اکوسیســتم به یک بلوغ ابتدایی رســیده اســت. نکته اول این 
است که اکوسیستم به معنی من و شما و چند نفر دیگر نیست، 
بلکه اکوسیســتم وقتی شــکل می گیــرد که بتــوان مثــلاً از 2۰۰ 
کســب وکار در آن نام برد و به علاوه آنها چند ده هزار نیروی کار 
داشته باشند. برآورد من از یک سال گذشته این است که به این 
نقطه ابتدایی رســیده ایم، امــا هنــوز چالش هایی وجــود دارد. 
همچنــان نگاه مشــکوک بــه یکدیگــر وجــود دارد. با ایــن حال 
بسیاری از کسب وکارها وارد فاز B2B وB2C  با یکدیگر می شوند. 
با این مقدمه یک اکوسیستم بالغ در حوزه رمزارز و بلاکچین از 

نظر شما چه ویژگی هایی باید داشته باشد؟
یکی از مهم ترین ویژگی ها این است که وقتی افراد می خواهند 
یک صنف یا اکوسیســتم تشــکیل دهند، بایــد رقابت های 
خود را در یک فضای خاص کنــار بگذارند. واقعیتش من آن 
نقطه ابتدایی را هم نمی بینم. وقتی اتفاقی می افتد، ابتدا باید 
صرافی ها دور هم جمع شوند و با هم صحبت کنند و تصمیم 
مشترکی بگیرند. این مسئله عمدتاً نشان دهنده شکل گیری 
یک کامیونیتی اســت. کامیونیتی وقتی شــکل می گیرد که 
فعالان آن با هم در ارتباط باشند. اما این ارتباط در جامعه ما 
وجود ندارد. هر صرافی تصمیم خود را می گیرد و هر کســی 

ساز خودش را می زند.

نکته دوم رویدادها هستند. بخشی از شکل گیری کامیونیتی، 
برگزاری یکسری رویداد است. در یک رویداد همه باید حضور 
داشــته باشــند. اگر رویــدادی بــرای کل فعــالان حــوزه برگزار 

می شود، نباید برای حضور در آن فیلتری قرار داد.
نکته دیگر رسانه است. باید رسانه ای باشد که از کسب وکارها 

تغذیه و به آنها کمک کند.
ما نه قانون و نه اتحاد داریم تا بتوانیم رویدادی برگزار کنیم و 
در آن نوآوری ها را نمایش دهیم. زیرا شرکت های بزرگ کم کم 
کرخت می شــوند و ایده های بزرگ در شــرکت های کوچک و 
استارتاپ ها نهفته اند، اما این دو هیچ وقت با همدیگر یکجا 

قرار نمی گیرند تا از ایده های یکدیگر بهره ببرند.
این ویژگی ها مواردی اســت که برای شــکل گیری کامیونیتی 
لازم هستند. انجمن فین تک در تلاش است تا به مرور تحرکی 
ایجاد کند و رمزارزی هــا را کنار هم جمع کند. کســب وکارها 
می توانند زیر پرچم انجمن فین تک مکالمات خود را انجام 
دهند یا می توان انجمن کسب وکارهای بلاکچینی راه انداخت 

و آن انجمن مستقلاً کارهای خود را انجام دهد.

 حرف شما کاملاً درســت است. فکر می کنید در 
حال حاضر اوضاع رگولاتوری و سیاســت گذاری 
چگونه است؟ می دانم که همه ناراضی هستند، اما از ذهنیتی 
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که معتقد بود نمی توان این فضا را رگوله کرد، گذشــته ایم. در 
آمریکا این حوزه به سختی در حال رگوله شدن است و با ابزار 
جریمــه هــر کســی را کــه خطــا کنــد، تنبیــه می کننــد، ولــی 
کسب وکار را برای پیشگیری از مشکل تعطیل نمی کنند. اما 
رویکرد رگولاتور در ایران بدین  صورت است که برای پیشگیری 
از کلاهبرداری یا هرگونه مشکل دیگر، کسب وکارها را تعطیل 
می کند. در یک سال گذشته با تلاش های کج دار و مریزی که 
انجام شده، نگاه سیاســت گذار کمی تغییر کرده و به این باور 
رسیده که این فضا نیامده تا از بین برود و نمی توان آن را از بین 
برد؛ زیرا نهایتاً کســب وکارها به شــکل زیرزمینی به فعالیت 
خــود ادامــه می دهنــد. تحلیــل شــما از رگولاتــوری و 
سیاســت گذاری در این فضا چیســت؟ مــا در چــه مرحله ای 
هســتیم؟ خطاهــای سیاســت گذاران چــه بــوده اســت؟ چــه 
دستاوردی تاکنون داشته ایم و به نظر شما ادامه این مسیر را 

باید چگونه طی کرد؟
سیاست گذاری که فاجعه اســت. صحبت های شما با نگاه 
به کســب وکارها بود. من می خواهم از ســمت مــردم به این 
قضیه نگاه کنم. وقتی قانونی وجود ندارد، مردم هم متضرر 
می شوند؛ زیرا حجم فیشینگ در این بازار بالا می رود. برای 
مثال قانون گذاشــته اند که صرافی ها حــق ندارند تبلیغاتی 
انجــام دهنــد کــه در راســتای توســعه رمــزارز باشــد. اگر من 
آموزش ندهم، نمی توان کاربــران را از ناآگاهــی درآورد و کاربر 
فریــب می خــورد و پولــش را از دســت می دهــد و قانون گذار 
باید برود دنبال پول کاربر بگــردد. این 
مســئله هم بــرای کســب وکار و هم 
برای کاربر فاجعه است. کاربری که 
با حوزه آشــنا نیست، ضرر می کند 
و کاربری که آموزش دیده و با محیط 
آشناست، بسیار کمتر به مشکل 
می خــورد. وقتــی اجــازه 
آموزش داده نمی شود 
و کانال هــای عمومــی 
بســته اند،  هــم  را 
مجبوریــم از طریق 
اینســتاگرام تبلیغ 
کنیم که آن هم فیلتر 
اســت. یعنی رگولاتور 
کامیونیتی ما را محدود 

می کند.
نکتــه دیگــر ایــن اســت کــه 
فــرار   قانون گــذاری  عــدم 
افــراد کلاهبــردار را راحت تر 
می کنــد. اگــر قانونــی بــود 
رســمی  کســب وکارها  و 
می شدند، فرار به این راحتی 
نبود. بــه عبــارت دیگر عدم 

رگولاتوری هم برای کاربران و هم برای کسب وکارها فاجعه بار 
اســت. برای خود دولت هم هزینه بر شــده اســت. نیروهای 
بســیاری را باید به کار گیرند تا دزدی هــا را پیگیری کنند. اگر 
قانون گــذاری کننــد، هزینــه اش از به کارگیری ایــن همه نیرو 
و پیگیــری ایــن دزدی هــا کمتــر اســت، امــا راه حل همیشــه 

تعطیل کردن کسب وکار است.
خود سیستم هم نسبت به رمزارز آگاهی ندارد. برای مثال ما 
کسب وکاری هستیم که با عموم سروکار داریم و مردم واریز و 
برداشت های ریالی خود را در پلتفرم ما انجام می دهند. نکته 
قابل توجه این اســت که احتمال دارد بخشــی از این پول ها 
فیشینگی باشد و به خاطر این پول های فیشینگی، کسب وکار 
و درگاه ما را می بندند؛ در حالی که شــخص فیشــینگی باید 
ردگیری شــود. این اتفاق بــرای کســب و کارهای غیر رمز ارزی 
هم می افتد، اما چون سیســتم برای آنها قانون گذاری کرده، 
واریزهــای فیشــینگی هیــچ گاه بــه بســتن درگاه یا حســاب 
آن کســب و کار منجــر نمی شــود و این بخشــی اســت که به 

کسب وکار آسیب می زند.
مضاف بر اینها، مشــکل بســیار بــزرگ عــدم قانون گــذاری، 
مواجهه با رفتارهای شخصی و سلیقه ای کارمندان فتاست. 
برخی از این کارمندان بر اساس سلیقه رفتار می کنند و دستور 

می دهند.

 مســئله دیگــری کــه وجــود دارد، بحــث آمــوزش 
رگولاتور اســت. رگولاتور در ایران بایــد اول آموزش 
ببیند تا بعد از او مطالبه داشت. یعنی قبل از اینکه به او بگوییم 
استارتاپ را تعطیل نکن، باید به او بگوییم استارتاپ چیست، 
چرا خوب است و منافعش برای تو چیست و چقدر شغل ایجاد 
می کند. در مرحله بعد باید به رگولاتور گفت که اگر من را درست 

رگوله کنی، جلوی کلاهبرداری را می گیرم.
مشکل فعلی این است که یکســری دیتا را به ما نمی دهند. 
اگر ایــن فضا رگوله شــده باشــد، مــا می توانیم با اســتفاده از 
یکســری APIهای خاص داده ها را تجمیع کنیم. برای مثال 
وقتی آمریــکا اعلام می کنــد یکســری از آدرس هــا مجرمانه 
هســتند، کســب وکارها با دسترســی های خاصی که دارند، 
آن آدرس ها را بلوکه می کنند. اما چنین چیزی در ایران و برای 
صرافی های ما وجود ندارد. اگر چنیــن داده ای برای ما وجود 
داشت، می دانســتیم چگونه رفتار کنیم، اما هیچ کمکی به 
کسب وکار نمی کنند و فقط دســتور می دهند. برای مثال در 
حال حاضر بانک ها اگر پولی به اشتباه به حسابی واریز کنند، 
آن حساب را بلوکه می کنند تا مسئله حل شود. البته در قانون 
جدید گفته اند نباید حسابی بلوکه شود. اما از طرف دیگر به 
ما می گویند اگر ظرف ۷2 ســاعت آن حساب را بلوکه نکنی، 
پول را خــودت باید پرداخت کنــی. یعنی بندهای متناقضی 
در قوانیــن وجــود دارد. اما اگر بــه ما دیتــا بدهند و مــا را جزء 
کسب وکارها در نظر بگیرند، کارمان برای شناسایی فیشینگ 

راحت تر می شود 

کامیونیتی 
وقتی شکل 

می گیرد که 
فعالان آن با 

هم در ارتباط 
باشند. اما این 

ارتباط در جامعه 
ما وجود ندارد. 

هر صرافی 
تصمیم خود 
را می گیرد و 

هر کسی ساز 
خودش را می زند



چرا باید از هم اڪنون به متاورس اهمیت دهیم

ڪتابمبانے متاورس

منتشر شد

way2pay.shop
جهت سفارش اسکن کنید
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جمشید 
عباسپور

مدیرعامل صرافی 
ز کوینینو رمزار

آنچه این روزها اکوسیستم رمزارز به آن نیاز دارد

بلوغ کسب وکار، بلوغ قانون گذار
شفافیت یکی از موارد مهمی است که برای بلوغ هر شرکتی 
که خدمــات مالــی ارائــه می دهــد، به خصوص اکوسیســتم 
رمــزارزی ایــران لازم و حیاتی اســت. همان طور کــه از مدیران 
توقع بلوغ وجــود دارد، از قانون گــذاران نیز انتظــار می رود به 
بلوغ برسند، اما بلوغ در قانون گذاری چگونه تجلی می یابد؟ 
دو سال  پیش در کشور ترکیه دو صرافی یک شبه سرمایه های 
مردم را به تاراج بردند و رفتند. مجموع سرمایه ای که به تاراج 
رفــت، بــه دو میلیــارد دلار می رســید. قانون گذار این کشــور 
می توانســت ســایر شــرکت ها را نیز به همین بهانه تعطیل 
کند، اما بــا »BTCTurk« که بزرگ ترین شــرکت رمزارزی در 
این کشور بود، جلسات سازنده و مفیدی برگزار کرد. قوانین 
رمزارزی کشور را به کمک آن شرکت بازنویسی کرد و فضای 
این کسب  وکارها را به بایدها و نبایدهای کاملاً قانونی پیوند زد 
و باعث شد آگاهی مردم بالاتر رود و به این ترتیب از اینکه این 
اتفاق دوباره در این کشور بیفتد،  جلوگیری کرد. در حقیقت 

این تهدید را به فرصت تبدیل کردند.
این رویکــرد در بیــن قانون گذاران مــا در ایــران وجود نــدارد و 
با اینکــه در فضــای تحریمی کشــور، رمــزارز می توانــد از هر 
لحاظ به دولت کمک کند، جای ســؤال دارد که چرا سریع تر 

قانون گذاری در این زمینه انجام نمی شود؟

در چنیــن شــرایطی مدیران  کسب وکارهای 
رمزارزی و یک 
مسیر مشخص

ارشــد و فعــالان ایــن فضــای 
کسب وکاری، تنها کاری که از 
دست شــان برمی آیــد، ایــن 
است که به صورت مستقل و 
جداگانه و جزیره ای فعالیت 
نکننــد، چراکــه ایــن روش 
مسیر درستی را به آنها نشان نخواهد داد. شرکت های مالی 
باید پشتوانه ای قوی داشته باشــند و تمامی ریسک مالی و 
ارزی ناشی از ماهیت کارشان را خود متحمل نشده و درصدی 
از آن را بایــد بــه مجموعه هــای دیگر یــا اصطلاحــاً مجموعه 
بالادســتی )یا لیکوئیدیتــی پرووایــدر(  انتقــال دهند. یعنی 
شرکت ها باید ال پی دیگری داشته باشند تا ریسک را به آنها 
منتقل کنند. نوســانات بــازار مالــی می تواند یک شــبه یک 
شــرکت بزرگ را نابود کند. من تبلیغاتی مبتنی بر پرداخت 
سودهای عجیب از یکسری شرکت های همکار را که می بینم، 
واقعاً تعجب می کنم که بر اساس چه استراتژی ای این گونه 
پیشنهادهای سرمایه گذاری را ارائه می دهند. بسیار ترسناک 
است. من البته اسمش را سودجویی نمی گذارم، اما آن روزی 

که نتوانند سرمایه مردم را تضمین کنند و برگردانند، چگونه 
می توانند مال باختگان را قانع کنند؟

چنین اتفاقاتی می تواند همان مسئله ای را که در بازار بورس 
روی داد، تکرار کند. آنجا همه چیز به شــکلی کاملاً قانونی و 
دولتی پیش می رفت، اما مجموعه اتفاقات سبب شد اعتماد 
مردم به این بازار از دســت برود. البته امیدوارم این اتفاق در 
بازار رمزارزی ایران رخ ندهد. چند بار تا مرز این اتفاق در کشور 
رفته ایم و کاربران پا پس کشیدند و قانع کردن دوباره کاربران  

و جلب اعتمادشان به این بازار واقعاً هزینه بر بوده است.
به گفته مدیرعامــل کوینینو، تمام صرافی هــا از هزینه گزاف 
جلــب اعتمــاد مجــدد کاربــران آگاه انــد و توصیــه می کنــد 
صرافی ها همواره همراه کاربران شــان بوده و پاســخگوی آنها 
باشند و معتقد است ارائه پشتیبانی و مشاوره خوب بهترین 

گزینه برای جلب اعتماد کاربران است.

در بازارهای مالی، کسب وکار  حساسیت 
نسبت به 
ایرانی ها مدام 
بالاتر می رود

شما عمدتاً یک واسط است؛ 
ایــن وســاطت یــا بیــن دو 
مشــتری یــا بیــن مشــتری و 
بالادســتی )ال پــی( مطــرح 
اســت. بــه همــان دلایــل 
مدیریت ریســک که مطرح 
کردم، در داخل کشور نمی توان به صورت مستقل و جداگانه 
فعالیت کرد، در سطوح بالاتر نیز همین طور است؛ یعنی کل 
بــازار مالی رمزارزی کشــور ایران نمی تواند مســتقل از ســایر 
کشــورها فعالیت کند و نمی تواند مفهوم مستقل داخلی و 
بومــی خــود را داشــته باشــد و نمی تــوان گفــت همــه 
کسب وکارهای ایرانی با هم در داخل کشور کار کنند و درها را 

ببندند. 
بازار مالی، مخصوصاً بازار کریپتو باید به بازار جهانی متصل 
باشــد، ولی بــرای ایــن اتصال مالــی تحریــم از ســمت خارج 
مشکل اساسی ای است که به ما اجازه نمی دهد به راحتی کار 
کنیم. هر  کدام از صرافی ها برای مقابله با تحریم ها به سختی 
یک راه هوشــمندانه پیدا کرده انــد تا با شــرکت های خارج از 
ایران کار کنند، با این حال متأسفانه هر روز محدودیت ها از 
طرف قانون گذاران خارجی بیشــتر می شود و حساسیت ها 
نســبت به ایران افزایــش می یابــد. افزایــش محدودیت ها و 
کاهش دسترسی ها در داخل ایران که دیگر نور علی نور است؛ 
بنابراین اتصال به کسب و کارهای مشــابه خارجی و داشتن 

ارتباطات خارج از ایران، جزء ضرورت هاست 



سازوکار
رمزارزها در حال ورود به حوزه های مختلف اقتصاد هســتند. از توســعه کاربردپذیری آنها گرفته تا پروژه هایی که به شکل 

تخصصی به دنبال حل مسائلی در دنیای واقعی هستند، این پیوند در حال تقویت است. اما این ورود نیازمند سازوکارها، زیرساخت ها 
و قوانینی است که هنوز بسیاری از آنها آن طور که باید توسعه پیدا نکرده اند. 
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 امروز شاهد توسعه فناوری بلاکچین و رمزارزها در 
حوزه بانک ها و بازار ســرمایه هستیم، چه چیزی 

این فناوری را برای بازارهای مالی جذاب کرده است؟
بعــد از اینکــه در ســال 2009 بیت کویــن و بلاکچیــن معرفی 
شــد، بازارهای مالی دنیا در زمینه کریپتو بیشتر به این فکر 
می کردنــد کــه قــرار اســت بحــث تبــادلات مالــی و پرداخت 
دچار تغییــر و تحول عمده شــود و به نوعی واســطه بانک ها 
در این میان از بین برود یا کاهــش یابد؛ در این زمینه فناوری 
بلاکچین جلوتر آمد و کارکردهایش را نشــان داد، اما تقریباً 
بعد از سال 2013 و به وجود آمدن اتریوم، بحث قراردادهای 
هوشمند با آن آغاز شد. دنیا متوجه شد که بلاکچین غیر از 
بحث انتقال همتابه همتایی که داشــت، می تواند از امکان 
هوشمندســازی هــم برخــوردار باشــد. در ســال 201۷ بحث 
آی ســی او ها )ICO( پیش آمد و اینکه می توانــد حوزه تأمین 
مالی را هم به نحوی دچار تغییرات عمده کند. تقریباً بعد از 
سال 2019 بازارهای مالی ســنتی دنیا اعم از نهادهای مالی، 
سرمایه گذاران، بانک ها و... مشاهده کردند که از زیرساخت 
بلاکچین و نوآوری فناوری می توانند در راســتای به روز کردن 
زیرساخت های خود چه استفاده هایی داشته باشند. به هر 
حال مدت ها هیچ اتفاق خاصی در زمینه فنــاوری این حوزه 
نیفتاده بود. به همین خاطر از سه، چهار سال پیش این بحث 
پیش آمد که خود بانک های مرکزی می توانند با مشــتریان 
و مردم ارتباط بگیرند. بانک های مرکزی جایگاه شــان به این 
شکل بود که کار سیاست گذاری  پولی مانند تعیین نرخ بهره 
را انجام می دادند و همچنین فیات را میان بانک های تجاری 
توزیع می کردنــد؛ فناوری این امــکان را به بانک هــای مرکزی 

داد تا به طور مستقیم با مشتری ارتباط بگیرند و »کیف پول« نزد بانک مرکزی باشد. این تغییر 
بسیار مهم و بزرگی در بستر پولی بود. بر اســاس گزارش ها بیش از 90 بانک مرکزی در دنیا این 
کار را تحت عنوان رگولیشــن بازار پولی انجام می دهند. سپس نهاد ســنتی بانکداری از ویژگی 
بلاکچین استفاده کرد تا بتواند راحت تر به مشتری دسترسی پیدا  کند و در این راستا قراردادهای 
هوشمندی بنویسد که پولش را هوشمند کند. بازار مالی سه ضلع داد؛ پولی، سرمایه ای و بیمه ای. 
نهاد بازار سرمایه هم در طول سه، چهار سال بر اساس تحقیقات توسعه بازاری که انجام شده 
بود، متوجه شــد تحول در بازار سرمایه چطور در حال رخ دادن اســت. مشاهده کردند موضوع 
توکنایز یعنی آنچه در سال 2013 اتفاق افتاد، در بحث تأمین مالی می تواند با یک تغییر عمده 

همراه باشد و با توکنایز کردن دارایی ها، بازارهایش را بهبود ببخشد. 

 کدام کشورها در این تغییرات پیشرو بودند؟
آمریکا، سوئیس، آلمان و بسیاری از کشورهایی که سیستم بازار سرمایه پیشرفته ای 
داشــتند، این کار را آغاز کردند. در نهایــت نیز این جریان بــه توکنایز دارایی های بانکی رســید. 
به طوری که طــی یکی، دو ماه قبل، بورس ســوئیس، بــرای اولین بار به صورت رســمی یک بورس 
دیجیتال راه انداخت. مفهوم بورس دیجیتال این است که بانک ها را برای اولین بار توکنایز کرد و 
نقل وانتقالات و تبادلاتش را بر بستر بلاکچین انجام داد. بورس آلمان هم تقریباً سه هفته پیش 
این کار را انجام داد. البته اینها حدود سه سال مشغول تحقیق و توسعه بودند. بورس آلمان هم 
در بحث ETFها شروع به توکنایز کرد و دسترسی ســرمایه گذار را برای سرمایه گذاری و معامله 

روی این بستر فراهم آورد.

 این تحولات چه کمکی به بازار سرمایه می کند؟
بحث P2P بلاکچین مدنظــر نهاد ناظر نیســت، چــون او دوســت دارد رگولاتور در 
میان باشــد و بر آن تأثیر بگــذارد. بــازار 24×۷ کــه کریپتوها با خودشــان به همــراه آوردند، تمام 
سرمایه گذاران را به این فکر انداخت که بازار می تواند 24×۷ باشد و عملاً معنی ندارد که بازارهای 
بورس فقط چند ســاعت در روز کار کنند. در بهترین حالت بازار فارکس نیز که دهه هاســت در 
حال کار کردن است 24×5 است و شنبه و یکشنبه  تعطیل است. سرمایه گذاران گفتند باید از 

محمد قاسمی، مدیرعامل 
مزدکس با اشاره به بلوغ اولیه 
در بازار کریپتوی ایران مطرح 
کرد

 باید به سمت استفاده  کاربردی از

بلاکچین 
برویم

بلاکچین و کریپتوها یکی از فناوری هایی هستند که در چند سال گذشته با سرعت رشد و توسعه پیدا کرده اند و 
حوزه های مختلفی را تحت تأثیر خود قرار داده اند. این فناوری که در ابتدا قرار بود به نوعی جایگزینی برای نظام پولی باشد، 

توانسته با ویژگی های منحصربه فردی که دارد، بازارهای مالی جهان از جمله بانک ها و بورس ها را با تحولاتی چون امکان 
24×۷شدن و توکنایز کردن دارایی ها همراه کند.
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این ویژگی برای آنکه یک بازار 24×۷ کار کند، استفاده کنیم؛ 
توکن ها این ویژگی را داشتند. بحث دیگر هم موضوع تسویه 
در بازار بــورس بود. قاعــده تمام بورس هــای دنیا ایــن بود که 
می توانستی یک یا دو روز بعد پولت را دریافت کنی که تأخیر 
زیادی به حساب می آید. بلاکچین یا کریپتوها اما بحث زمان 
واقعی تســویه را دارند، یعنی شما همان زمان که بفروشید، 
می توانید پول خود را بردارید و دیگر در مکانیسم های سنتی 
بانکی که تسویه شما را دچار تأخیر می کردند، گیر نمی کنید. 
پس اینها خواستند از بحث 24×۷ و همچنین بحث تسویه 

آنی بلاکچین استفاده کنند. 

 در بازار مالی ایران، به ویــژه بورس آیا در این زمینه 
کاری انجام شده است؟ 

ما تقریباً یکی، دو سال است در ایران با توجه به تحقیقات 
توســعه بازاری که داشــتیم، در حــال کار کــردن در این حوزه 
هستیم. در یک سال گذشته نیز با سازمان بورس در ارتباط 
بوده ایم و جلسات متعددی با نهادهای مالی برگزار کرده ایم. 
در حال حاضر توانسته ایم این حوزه ها را با توجه به تعاملی 
که با بورس و فرابورس داشتیم تا حد خوبی پیاده سازی کنیم. 
البته شــرکت های دیگری هــم در داخل کشــور در این حوزه 
کار می کنند، ولی ما به طور تخصصی در بحث بازار سرمایه 
تمرکز کردیم، چون من خودم یک پیش زمینه و تجربه 20ساله 
 ETF در بازار مالی و بورس دارم. در حال حاضر ما 14 صندوق
بورسی را فهرســت کرده ایم و این امکان را فراهم آورده ایم تا 

به صورت 24ساعته در مزدکس معامله شوند.

 اخیراً شاهد تغییراتی در زمینه رگولاتوری داخل 
کشــور بوده ایــم، ارزیابــی شــما از ایــن تحــولات 
چیســت و فکــر می کنیــد قدم هــای بعــدی در ایــن راســتا چــه 

تصمیم هایی است؟
اخیــراً ریاســت محتــرم جمهــور راجــع بــه بحــث کریپتوها 
صحبت کرد و کمیته ای برای پیگیری مسائل این حوزه شکل 

گرفت؛ این اتفاقات حل مسائل این حوزه از جمله رگولیشن 
را که مهم ترین آن بود، در اولویت قرار داده است. موضوع 
اینماد برای فعــالان این حــوزه پیش در آمد و تــا اینجای 
کار مهم ترین اتفــاق در زمینه رگولاتــوری رمزارزها بوده 
اســت. به نوعی می توان این اتفاق را رسمیت بخشــی 
به رمزارزها در ایران دانست. همین که رگولاتور قبول 
کــرده شــرکت های حقوقــی و صرافی هایی هســتند 
کــه کارشــان در حــوزه رمزارزهاســت و بــرای آنها کد 
مالیاتــی و... تعریــف کــرده، بــه خــودی خــود اتفــاق 
فرخنده ای است. یکی از قدم های بعدی در این راستا 
می تواند مشخص تر شــدن این موضوع باشد که آیا 
کریپتو را باید ارز در نظر بگیریم یا دارایی. از دید ما این 
دارایی اســت تا ارز، زیرا بــا توجه به بــالا و پایین رفتن 
قیمت آنها، اساســاً برای پرداخت یا تبادل استفاده 

نمی شوند. شاید استیبل کوین ها حکم ارز را داشته باشند، 
اما کریپتوهــا بیشــتر از جنس ســرمایه هســتند. در برخی 

جاهای دنیا هم آن را به عنوان کالا در نظر گرفته اند. 

 یکی از پروژه هایی که روی آن کار می کردید، توکن 
اوراق بهادار بــود. در این زمینه چه کارهایی انجام 

شده است؟
حدود یک سال است که با سازمان بورس و شرکت های آن در 
حال مذاکره هستیم و درخواست سندباکس داده ایم که در 
حال بررسی است. امیدواریم زودتر بحث رگولیشن آن نهایی 
شود تا بتوانیم با این اتفاق درخواست سرمایه گذاران را بیشتر 
کنیم و به نوعی کمک کنیم نقدشوندگی بازار بالا رود و بعد 

از آن هم بحث تأمین مالی برای کسب وکار را دنبال کنیم. 

 در حال حاضر فضای جامعه کریپتویی در ایران را 
چگونه ارزیابی می کنید؟ 

ما موجــی در مارکتینــگ کل دنیا داشــتیم که در ســال های 
2020 و 2021 اتفــاق افتاد و همه فکر می کردند هر کریپتویی 
را بخرند، قــرار اســت چندده برابر شــود. وقتــی بیت کوین از 
بالای۶0  هزار دلار سقوط کرد و تا زیر 20 هزار دلار هم رسید، 
خیلی هــا متوجه شــدند که فضــای کریپتــو آن طور کــه فکر 
می کردند، نیست و مانند بازار سهام و هر بازار مالی دیگری 
ممکن است مدتی ســود داشته باشــد، اما اگر فرد حرفه ای 
نباشــد، علاوه بر از دست دادن ســود خود، زیان هم خواهد 
کرد. ایــن موج در کشــور ما هــم وجود داشــت، ولــی در حال 
حاضر اکثریــت جامعه این موضــوع را فهمیده اند. به نظرم 
این اتفاق یک چرخه از بلوغ مارکت مالی است که ما در ایران 
به این بلوغ اولیه رسیده ایم. در حال حاضر ابزارهای کاربردی 
مانند همیــن توکن هــای اوراق بهادار مطرح هســتند و ما در 
ایران نیز مانند دنیا باید به ســمت اســتفاده کاربردی از این 

فناوری برویم. 

 یکــی از بحث هایی کــه از چند ســال پیش 
مطرح بود، جــذب ســرمایه گذار خارجی از 
طریق فضای بلاکچین و کریپتو است. در حال حاضر 

در این زمینه چه اتفاقاتی افتاده است؟
تقریباً در این زمینه هیچ کاری انجام نشده است. 
چالش های پیش روی این مسیر، یکی رگولاتوری 
در ایران است که بانک مرکزی و نهادهای مربوطه 
بایــد ســازوکاری تعییــن کننــد تــا ســرمایه گذار 
خارجی بتواند از این سازوکار برای ورود استفاده 
بکند. از سویی طرف خارجی هم باید این اعتماد 
را پیدا کنــد کــه رگولاتور خودشــان یــا نهادهای 
ناظر خارجی این اجازه را به او می دهند که بیاید 
و از این طریق بحــث تبادلاتش را با ایــران انجام 

دهد   

در حال حاضر 
ما 1۴ صندوق 
ETF بورسی 

را فهرست 
کرده ایم و 
این امکان 

را فراهم 
آورده ایم تا 

به صورت 
2۴ساعته 

در مزدکس 
معامله شوند
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در حالی که شرکت های 
بزرگ در حال تعدیل 
نیرو هستند، برخی 
شرکت ها در تلاش اند 
متخصصان کریپتویی
 را جذب کنند

موقعیت های 
شغلی رمزارزی 

در ده شرکت برتر!
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صرافــی ارز دیجیتــال »بیت گــت« از ســال گذشــته 
کارکنــان خــود را دو برابــر کــرد و بــه 1300 نفر رســاند. 
بیت گت در حال گسترش کسب وکارش در بازارهای 
نوظهــوری ماننــد آفریقــا و آمریــکای لاتیــن اســت و 
می خواهــد فرصت های شــغلی فوق العــاده ای را برای 
کارشناســان این کشــورها فراهم کند. در حال حاضر 
بیــش از 3۶ موقعیــت شــغلی در لینکدین فهرســت 
شده، اما نماینده این شرکت اعلام کرده 300 موقعیت 

شغلی دیگر نیز باز خواهد شد. 

»وینترمیوت« یک شرکت معاملاتی الگوریتمی است 
کــه نقدینگــی را بــرای بازارهــای ارز دیجیتــال فراهــم 
می کند. این شــرکت خدماتی پیرامون بازارسازی هم 
ارائــه می دهــد و در زمینــه تقویــت نقدینگــی در 
اکوسیســتم رمزارز بــا صرافی ها و ســایر فعــالان بازار 
همــکاری می کنــد. پلتفــرم اســتخدام »لــور« نشــان 
می دهد که این شرکت حداقل 15 موقعیت شغلی باز 

در لندن و سنگاپور دارد.

»اسکای ماویس« سازنده بازی های ویدئویی و خالق 
اکسی اینفینیتی، به دنبال متخصصان درجه یک در 
توســعه بــازی، مهندســی بلاکچیــن و بازاریابــی برای 
تیمش اســت. بر اســاس داده های پلتفرم اســتخدام 
»ورکبــل«، اســکای ماویس نزدیــک بــه 30 موقعیت 

شغلی باز در ویتنام، سنگاپور و ایالات متحده دارد.

»یونی سواپ« برترین صرافی غیرمتمرکز اتریوم و یکی 
از محبوب ترین پروتکل های دیفای است. این پلتفرم 
از سال 2018 به اکوسیســتم رمزارز با یک اپلیکیشن 
غیرمتمرکز بــرای مبادله توکن ســرویس داده اســت. 
یونی ســواپ در حــال حاضــر در جســت و جوی افــراد 
بااســتعدادی اســت که بتوانند به این شــرکت کمک 
کنند تا همچنان در صدر باقی بماند. به نظر می رسد 

یونی سواپ حداقل 12 موقعیت شغلی باز دارد. 

پلتفــرم بلاکچیــن »مالتی ورس ایکــس« بــه دنبــال 
گسترش اکوسیستم خود و ایجاد همکاری های جدید 
شــغلی  فرصت هــای  راســتا  ایــن  در  و  اســت 
هیجان انگیزی را برای متخصصان توســعه بلاکچین 
ایجاد کرده است. این شــرکت 15 موقعیت شغلی در 
زمینه توسعه فرانت اند و بک اند، توسعه کسب وکار، 

بازاریابی و طراحی UI/UX دارد.

01
بیت گت

07
ای وای 02

وینترمیوت

08
ریپل

03
اسکای ماویس

09
کوین بیس 04

یونی سواپ

10
بایننس 05

مالتی 
ورس ایکس

06
دیلویت

شرکت خدمات حرفه ای چندملیتی 
»دیلویت« خدماتی چون مشــاوره، 
امور مالیاتی، حسابرسی و آدیت به 
مشتریان صنعت ارز دیجیتال ارائه 
می دهد. این شرکت در حال حاضر 
331 موقعیــت شــغلی بــاز در حــوزه 

امور مالیاتی دارد. 

»ای وای« هم خدمات مشاوره ای در 
زمینه حسابرسی، مالیات و عملکرد 
شــرکت  ایــن  می دهــد.  ارائــه 
موقعیت هــای شــغلی بســیاری در 
حوزه بلاکچین در چین، هنگ کنگ، 

ایالات متحده و اسپانیا دارد.

»ریپل« یک شرکت فناوری بلاکچین 
و مستقر در سانفرانسیسکو است و 
 XRP بر سر  SECبه خاطر دعوایش با
خبرساز شــده اســت. این شرکت به 
بازارهــای آســیا، به ویــژه ژاپــن، کــره 
جنوبــی و تایلنــد راه یافتــه و در حــال 
حاضر بیش از 55 موقعیت شغلی در 
تورنتــو، سانفرانسیســکو، بنگلــور، 

لندن و سنگاپور دارد.

صرافــی رمــزارز »کوین بیــس« نیــز با 
SEC به دلیل نقض احتمالی قوانین 
اوراق بهــادار درگیــر اســت، امــا ایــن 
درگیری ها مانع رشــد صرافی ارزهای 
دیجیتال ایالات متحده نشده است. 
چــون صرافــی کوین بیــس تقریبــاً ۶0 
موقعیت شــغلی باز کرده و بــه دنبال 
جذب متخصصان حوزه رمزارز است. 

»بایننس« بزرگ ترین صرافی رمزارز 
جهان از نظر حجم مبادلات اســت. 
ایــن صرافــی اخیــراً بــه دلیــل عــدم 
ثبت نام مناســب  کاربران با مقامات 
مالی ایالات متحده با مشکل مواجه 
شده اســت. با این حال، این صرافی 
بیش از 380 موقعیت شــغلی باز در 

سراسر جهان دارد. 
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نسیم اعتمادی
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مارکتینــگ به طــور کلی به هــر فعالیتــی اطلاق 
می شــود که مربــوط به ســاختن و شناســاندن 
برند، جذب مشتری، افزایش بازگشــت مشتری و افزایش 
فروش باشد، اما مارکتینگ در حوزه رمزارز به دلیل ماهیت 
این فضا تفاوت هایی دارد. فناوری مورد استفاده و همچنین 
ترمینولوژی مارکتینگ در این حوزه متفاوت است. از طرف 
دیگــر این حــوزه نوظهــور و هنــوز کامــلاً مــورد پذیــرش قرار 
نگرفته است. این مسائل چالش هایی را به وجود می آورد. 
به نظر شــما مارکتینگ در رمــزارز چه تفاوت هایی با ســایر 

حوزه ها دارد و چالش های ویژه آن چیست؟
حوزه رمــزارز بســیار گســترده و ورود بــه آن نیازمنــد دانش 
زیــادی اســت. مارکتینــگ ایــن حــوزه هــم بــه چیــزی فراتر 
از شــناخت اولیــه و در واقــع به نوعــی نیازمنــد تخصــص 
اســت. حوزه رمزارز مــدام تغییر می کنــد و افراد نیــاز دارند 
دانش خــود را بــه روز و اخبــار روز دریافــت کننــد. ایده های 
مارکتینــگ نیــز همزمــان بــا توســعه و گســترش ایــن بــازار 
شــکل می گیرند و به روز می شــوند. به همین دلیــل نوآوری 
در مارکتینگ این حــوزه یک نکته کلیدی اســت. این حوزه 
جدید است و نیازهای کاربرانش هم جدید هستند. در واقع 

ســرعت اتفاقات و تحــولات در این حوزه ســریع تر از ســایر 
حوزه هاســت  و باید این نیازهــا را دائماً رصد کرد و نســبت 
به نیازها و اولویت های کاربران، آگاهی داشــت و متناســب 
بــا آنهــا راه حــل ارائــه داد. این مســئله بــه مارکتینــگ همه 

شرکت های رمزارزی کمک می کند. 
متأســفانه حوزه رمزارز در کشــور خیلی قانونمند نیســت. 
البته شــخصاً معتقــدم نبایــد مراجــع دولتی بــرای فناوری 
و فرایندهــای رمــزارز قانونی تصویــب کنند، اما بــرای اینکه 
شرکت های این حوزه بتوانند به کاربران خدمات ارائه دهند 
و کاربــران نیــز از ســپردن دارایی خود بــه صرافی هــا اعتماد 
داشته باشند، باید ارگانی متولی اعطای مجوز به صرافی ها 
وجود داشــته باشــد و بر صحت فعالیت آنهــا نظارت کند، 
اما در ایران چنین نهادی وجود نــدارد و این موضوع باعث 
می شود که شرکت های تبلیغاتی این حوزه سلیقه ای رفتار 
کننــد و تصمیــم  بگیرنــد. برای مثــال بعضــی از رســانه ها و 
شرکت های تبلیغاتی برای تبلیغات کسب وکارهای رمزارزی، 

نرخ بالاتری را نسبت به سایر حوزه ها در نظر گرفته اند. 
علاوه بر این، حــوزه رمزارز حتی در ســرویس های تبلیغاتی 
خارجی نیــز محدودیت هایــی دارد، به عنوان مثــال گوگل و 

گفت وگو با 
میلاد احدی، مدیر 
مارکتینگ صرافی 
سرمایکس درباره 
خطاها و آسیب های 
مارکتینگ بد در فضای 
رمزارزی کشور

میلاد احدی فارغ التحصیل ادبیات انگلیسی از دانشگاه قم است. احدی کار خود را از سال ۱3۹0 در حوزه محتوا 
آغاز کرد، از سال ۱3۹۵ وارد حوزه دیجیتال مارکتینگ شد و در کسب وکارهایی چون سیب اپ، مدیران خودرو، شاتل 

موبایل و رونیکس فعالیت کرده است. احدی پس از مدتی مارکتینگ در حوزه رمزارز را آغاز کرد. او در حال حاضر مدیر 
مارکتینگ سرمایکس است و مسئولیت مارکتینگ این شرکت را بر عهده دارد.

در این شماره رمزارز به سراغ احدی رفتیم تا با او در مورد چالش های مارکتینگ در حوزه رمزارز گفت وگو کنیم. احدی 
باور دارد عدم رگولاتوری در حوزه رمزارز باعث می شود صرافی ها نتوانند از ابزارهای تبلیغات آفلاین مثل بیلبورد، تبلیغات 

تلویزیونی و... استفاده کنند و این موضوع باعث می شود شرکت های تبلیغاتی این حوزه سلیقه ای رفتار کنند و 
تصمیم  بگیرند. 

رسانه ها 
 را انحصاری نکنیم! 
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فیس بوک فعالیت هــای بازاریابی مربوط به حــوزه رمزارز را 
منع یا محدود کرده اند. در نتیجه بعضی برندهای رمزارز از 
روش های مختلف برای دور زدن این موانع داخلی و خارجی 
اســتفاده می کنند که البته هم از کیفیت تبلیغات کاســته 
می شــود و هم هزینه هــای مضاعفی برای شــرکت ها ایجاد 

می کند.
در واقع هیچ رویه مشخصی برای اطلاع رسانی شرکت های 
ایــن حــوزه وجــود نــدارد. بــرای مثــال نمی تــوان بیلبــورد یــا 
تبلیغــات تلویزیونــی داشــت. یــا حتــی نمی تــوان پرداخت 
رمزارزی داشت. برطرف کردن این موانع، برای شرکت هایی 
که در حوزه رمزارز فعالیت می کنند، قدم رو به جلویی خواهد 
بود. کاربران نیز نســبت به معتبر بودن یا نبودن شــرکت ها 
اطمینان خاطر بیشتری پیدا می کنند. خود شرکت ها برای 
اطلاع رسانی دیگر مجبور نخواهند بود که نظرات شخصی 
رسانه ها را بپذیرند. نبود قوانین فعالیت صرافی های رمزارز 

را با چالش مواجه می کند. 

من فکر می کنم چالش دیگــری هم وجود دارد 
و آن هم به تفاوت حوزه رمزارز با ســایر حوزه ها 
برمی گــردد. حــوزه رمــزارز community-supported  و 
حتی گاهیcommunity-governed  است. این مسئله 
چــه چالش هایــی را در بخــش مارکتینــگ ایجــاد می کند و 
چطور می توان با این چالش ها مواجه شد و آنها را مدیریت 

کرد؟
موضــوع گروه هــا و جوامــع نقــش اساســی در رشــد، 
تعامــل و حفــظ بســیاری از پروژه هــای رمــزارزی دارنــد کــه 
برنامه نویســان، شــرکای تجــاری، مشــتریان و علاقه مندان 
 یک پــروژه از طریــق آنها به هــم متصل می شــوند. موضوع

 community-based بودن حــوزه رمزارز در زیرحوزه های 
آن مثل متــاورس و بازی های متــاورس نمود بیشــتری پیدا 
می کند. برای مثال در بازی های متاورســی اغلــب فرایندها 
و اطلاع رسانی ها در کامیونیتی صورت می گیرد و همه چیز 
مبتنی بر فعالیت های پیرامون یک رمزارز، یک بازی یا غیره 
اســت. حتی اطلاع رســانی و تبلیغات هــم از طریق اعضای 

این گروه ها انجام می شود. 
ولی در حوزه رمزارز به صورت کلی، قانون گذاری باید صرفاً به 
ارائه مجوز به صرافی ها محدود باشد نه اینکه قوانینی برای 
نحوه استفاده از رمزارز وضع شود. اساس و پایه رمزارز این 
است که دولت ها در سازوکار استفاده از آن دخالت نکنند. 
ولی ارائه مجوز به صرافی هــا ربطی به فناوری رمــزارز ندارد 

و جهت اطمینان دادن به مردم و رفع نگرانی از آنهاست. 
مجوز نداشتن صرافی سبب ایجاد مشکل و بی اعتمادی در 
رابطه بین کاربران و رمزارز در صرافی ها می شود. اما دخالت 
دولت باید صرفاً به دادن مجوز به صرافی ها محدود شــود. 
مبنای شــکل گیری رمزارز این است که جلوی اعمال قدرت 

دولت ها از طریق نهادهای مالی گرفته شود. 

تمام ایــن تفاوت هــا و چالش هایی کــه در مورد 
آنهــا صحبــت کردیــم، بایــد در نهایت ســبب 
شــوند کــه مارکترهــای ســنتی در مــورد استراتژی هایشــان 
تجدیدنظر کنند. همچنیــن به این فکر بیفتنــد که چگونه 
می توانند برای چنین حوزه ای استراتژی مارکتینگ تعریف 
و آن را معرفــی کنند. به نظر شــما چه اســتراتژی هایی برای 
مارکتینگ حوزه رمزارز مناســب هســتند؟ اســتراتژی های 

مارکتینگ سرمایکس چیست ؟
عدم رگولاتوری در حوزه رمزارز باعث می شود که صرافی ها 
نتوانند از ابزارهای تبلیغات آفلاین مانند بیلبورد، تبلیغات 
تلویزیونــی و... اســتفاده کنند. بیــش از 98 درصــد بودجه 
صرافی ها در حــوزه دیجیتال مارکتینگ هزینه می شــود. از 
طرفی این موضوع تا حدی منطقی اســت، زیــرا بازار رمزارز 
در فضــای آنلایــن اســت و به همیــن دلیــل جــذب کاربر در 

محیط آنلاین به مراتب راحت تر خواهد بود. 
مــا در ســرمایکس ســعی کرده ایــم ایده هــای جدیــدی 
پیاده ســازی کنیــم؛ ایده هایــی کــه حداقــل در ایــران رایــج 
نبودنــد. به طــور مثــال بــرای کاربــران ســرمایکس، باشــگاه 
مشــتریان ایجاد شــده کــه از طریــق آن کد تخفیــف خرید 
رمزارز، گردونه شانس، تخفیف خرید خدمات و محصولات 
برندهــای دیگــر و غیــره بــرای کاربــران در نظــر گرفته ایم که 
می توانند با اســتفاده از این کدها نه تنها برای خرید رمزارز 
از ســرمایکس، بلکــه بــرای خریــد خدمــات دیگــر از ســایر 

شرکت ها، تخفیف بگیرند. 
در واقع سرمایکس از اولین صرافی های  ایرانی بوده است که 
کد باشگاه مشتریان دارد و کد تخفیف خرید رمزارز را ارائه 
می دهد. همچنین ما در ســرمایکس تــلاش می کنیم تمام 
فعالیت ها را در داخل مجموعــه انجام دهیم و هیچ کاری را 

برون سپاری نکنیم. 
 P2P ،در حــال حاضــر صرافی هــا در ایــران دو نوع هســتند
و OTC. در صرافی هــای OTC، کاربــران ارز را از صرافــی 
می خرنــد، ولــی در P2P کاربــران ارز را از همدیگر می خرند. 
معمــولاً کاربــران مبتــدی از OTC اســتفاده می کننــد و 
کاربران عمدتاً هولدر هســتند، اما صرافی های P2P عمدتاً 
با کاربــران حرفه ای طرف هســتند کــه روزانــه خریدوفروش 
 P2P می کنند. بیشــترین حجــم جابه جایــی پــول از طریق
انجام می شــود. بســیاری از شــرکت ها مجبورند هر دو نوع 
ســرویس را ارائه دهند. اکثر شــرکت ها هــم در حال حرکت 
بــه همین ســمت هســتند. مــا هم قصــد داریــم بــه زودی و 
از خــرداد نســخه P2P را اضافــه کنیــم. در نتیجــه کاربــران 
می توانند نه تنها از ســرمایکس، بلکــه از کاربــران دیگر نیز 

ارز خریداری کنند. 
مــا در ســرمایکس تــلاش می کنیــم بتوانیــم چرخــه ای از 
سرویس ها و امکانات مختلف در حوزه ارز دیجیتال را فراهم 
کنیــم تا کاربــران بتواننــد از تمــام جوانب ارزشــان بهره مند 

عدم 
رگولاتوری 

در حوزه 
رمزارز باعث 

می شود که 
صرافی ها 

نتوانند از 
ابزارهای 
تبلیغات 

آفلاین مانند 
بیلبورد، 

تبلیغات 
تلویزیونی 

و... استفاده 
کنند. بیش 

از ۹۸ درصد 
بودجه 

صرافی ها در 
حوزه دیجیتال 

 مارکتینگ 
هزینه 

می شود
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شوند؛ به عنوان مثال سرمایکس به سمت توسعه پروژه های 
مختلفی گام برداشته؛ از جمله وام دهی با تضمین رمزارز، 

فروشگاه با درگاه پرداخت رمزارز و استیکینگ.

به نظر شــما تولید محتوا چقدر در مارکتینگ 
رمزارز مؤثر است؟ برای مثال کارهایی از قبیل 
تهیه دســتورالعمل ها، تهیه گــزارش از صنعت یــا برگزاری 
وبینار چقدر تأثیر دارد؟ با توجه به اینکه این حوزه نوظهور 
اســت و باید بــه کاربــران آمــوزش داد، فکــر می کنیــد تولید 
محتوا و آموزش چقدر می تواند بــه مارکتینگ یک صرافی 
کمــک کند؟ ســرمایکس در ایــن زمینه چــه اقداماتــی را در 

پیش گرفته است؟
بازار رمزارز یک بــازار جدید و پرمخاطب اســت. کاربران به 
این حوزه علاقه زیادی دارند، امــا نمی دانند که چگونه باید 
به این حوزه ورود پیدا کنند. به همین دلیل ما یک آکادمی 
در ســرمایکس راه اندازی کرده ایم. البته به جز این آکادمی، 
وبینار و دوره های آموزشــی حضوری هم برگزار می کنیم. ما 
سعی می کنیم محتوای آموزشی در مورد استفاده از رمزارز 

تولید کنیم و در مورد خبرهای این حوزه اطلاع رسانی کنیم. 
اما هنوز هم باید روی آمــوزش صرافی ها به کاربران کار کرد. 
به نظر من هــر صرافی در وهله اول وظیفــه دارد که در مورد 
خدماتش توضیح دهد تا کاربر بداند چگونه از آن سرویس 
اســتفاده کند و تمام جزئیات را در مــورد آن بداند. در وهله 
دوم یک صرافی موظف اســت که حداقل دانــش مورد نیاز 
برای کار با رمزارز را به کاربران خود آموزش دهد. چون حوزه 
رمزارز پیچیده اســت و کاربران علاقه مند بسیاری هستند 
که به علــت دانــش ناکافی متضــرر می شــوند. صرافی باید 
به طــرق مختلــف در مــورد نحــوه اســتفاده از دارایــی خود،  
جلوگیری از کلاهبرداری، حســاب های اجاره ای  و استفاده 

از پلتفرم آموزش دهد. 

یکــی دیگــر از مباحــث مهــم در مارکتینــگ و 
به خصوص دیجیتال مارکتینگ، انتخاب کانال 
مناسب است. برای مثال ایمیل و ایمیل مارکتینگ یکی از 
کانال هاست و شیوه ای رسمی محســوب می شود. اما باید 
پذیرفت سوشــال مدیا مخاطــب و طرفدار بیشــتری دارد و 
اغلب مردم محتوای مورد نظر خود را از طریق سوشال مدیا 
دنبال می کنند. اما مشکلی که این دســت رسانه ها دارند، 
این اســت که تبلیغــات زرد در آنها زیاد اســت. متأســفانه 
بســیاری از اینفلوئنســرها ســهواً یا عمداً بــرای پروژه هایی 
تبلیغ می کنند که اســکم یا کلاهبرداری هستند. در چنین 

شرایطی چطور یک صرافی می تواند متمایز عمل کند؟ 
چون حوزه رمــزارز جدیــد اســت، بســیاری از کاربــران برای 
کســب اطلاعات به ســراغ افرادی می روند کــه در این حوزه 
شناخته  شده اند. زیرا کاربر دانش اولیه کمی دارد؛ بنابراین 
به حرف اشخاصی که در این حوزه شناخته شده اند، اعتماد 
می کند. دلیل اینکــه کاربران به ســمت این افــراد می روند، 
عــدم آمــوزش کافــی از ســمت دولــت و صرافی هاســت. 
صرافی ها می توانند از طریق مشــارکت بــا یکدیگر تا حدی 
بــه این مســئله کمــک کننــد. بــرای مثــال کمپینی به اســم 
Arzwork حساب های اجاره ای توسط صرافی ها ایجاد شد 
که هــدف از آن آموزش کاربــران و جلوگیری از حســاب های 
اجاره ای بود. فعالیت های مشارکتی بین صرافی ها تا حدی 

می تواند به این موضوع کمک کند. 
موضوعــی کــه باعــث متشنج شــدن تبلیغــات در حــوزه 
رمزارز شــده این اســت که بســیاری از صرافی ها به  واسطه 
بودجه های کلانی که دارند، با مبالغی بالاتر از حد معمول و 
استاندارد تبلیغ می کنند. در واقع در یک بازار رقابتی، مبلغ 
زیادی به یک رسانه برای تبلیغات خود می دهند. در نتیجه 
آن رســانه کل تبلیغــات خــود را بــه آن صرافــی اختصــاص 
می دهد. این موضوع باعث می شود هزینه تبلیغات نصب 
اپلیکیشــن یا گــوگل ادز و غیــره بالاتــر از ارزش واقعی خود 
باشد. صرافی ها با این کار امکان رقابت سالم را از همکاران 

خود می گیرند. این مسئله بسیار آسیب زاست  
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به عنــوان مدیــر محصــول اســتیکینگ و از نــگاه فنــی و 
تخصصــی ایــن فراینــد را چگونــه شــرح می دهیــد؟ نقــش 

استیکینگ در مکانیسم PoS چیست؟
همان طور کــه گفتید یکــی از مهم تریــن پیش نیازها برای 
ورود بــه بحــث اســتیکینگ شناســایی مکانیســم های 
اجماع در رمزارزهاست. شناخته ترین مکانیسم اجماع 
رمزارزها Proof of Work یا اثبات کار اســت. مکانیسم 

پیــش  وقــت  چنــد  همیــن  تــا  شــاید   
شناخته شــده ترین روش برای کسب عایدی از 
رمزارزها فروش آنها در زمان نوسانات و افزایش قیمت بود. 
اما استیکینگ روشــی را عرضه کرده که بتوان بدون فروش 
رمزارزها، درآمد منفعلانه داشت. به بیان ساده استیکینگ 
فراینــدی اســت کــه کاربــران از نوســانات و افزایــش ارزش 
رمزارزی که نگهداری کرده اند، پاداش دریافت می کنند. شما 

گفت و گو با علی 
خویی، مدیر محصول 
استیکینگ  
نوبیتکس درباره مزایا و 
چالش های این سرویس 
و ویژگی های آن

فرصتی جذاب اما 
پرریسک

تلاش در دنیا بر این است که از روش هایی گوناگون به کسب درآمد از رمزارزها پرداخته شود و عایدی صاحبان 
رمزارزها محدود به زمان خرید و فروش نباشد. نوبیتکس نیز به عنوان یکی از صرافی هایی که به گفته خود سعی داشته 

امکانات روز دنیا را در اختیار کاربرانش قرار دهد، در این مسیر تلاش می کند. استیکینگ یکی از روش هایی است که 
کاربران می توانند بدون فروش رمزارزهای خود، درآمد کسب کنند. گفت و گوی پیش رو با علی خویی، مدیر محصول 

استیکینگ نوبیتکس درباره این روش، مزایا و معایب آن و محصولی است که نوبیتکس ارائه داده است. 

عکس:  پریا امیرحاجلو



39
ســــــال سوم
اردیبهشت 
1 4 0 2

PoW بــرای ارزهایــی اســت کــه اســتخراج آنهــا نیازمنــد 
مصرف انــرژی و تجهیزات پیشــرفته اســت. بــرای اینکه 
محدودیت هــا و مشــکلات مکانیســم اثبــات کار از بیــن 
رود، مکانیســم Proof of Stake بــه وجــود آمــد. در این 
مکانیســم هر کســی می تواند دارایی هایش را در شــبکه 
درگیــر کنــد و کســی کــه دارایــی بیشــتری را درگیــر کرده، 
شانس بیشتری برای تأیید یک تراکنش خواهد داشت. 
این شخص که در ادبیات شبکه های PoS به آن ولیدیتور 
یا اعتبار سنج گفته می شــود، به ازای زحمتی که متحمل 
می شــود، پاداشــی از شــبکه دریافــت می کنــد که ســهم 

اوست. 
اســتیکینگ فراینــدی اســت کــه از طریــق آن اشــخاص 
می توانند با دارایی اندک و بدون درگیر شدن مستقیم در 
عملیات شــبکه، دارایی های خود را به ولیدیتورهای قابل 
اعتماد بدهند. با این کار شــانس ولیدیتورهــا برای تأیید 
تراکنش در شــبکه بیشــتر می شــود و در نتیجه احتمال 
دریافــت پــاداش نیــز افزایــش می یابــد. در ایــن صــورت 
ولیدیتورهــا بخشــی از پــاداش خــود را بــه آن اشــخاص 
می دهند. فرایند استیکینگ در وهله اول باعث می شود 
افراد فقط منتظر افزایش قیمــت و ارزش دارایی هایی که 
در کیف پول خود نگه می دارند نباشند و تنها با نگهداری 

دارایی ها در هر زمان کسب عایدی داشته باشند. 
در وهلــه دوم فــرد عــلاوه بــر نگه داشــتن دارایی و کســب 
عایدی، بــه شــبکه نیز کمــک می کنــد. یعنــی عمــلاً وارد 
چرخه بلاکچیــن و یکی از عناصــر تأثیرگذار آن می شــود 
و کمــک می کنــد امنیــت شــبکه بــالا رود و تراکنش ها در 
شــبکه دقیق تر و درســت تر انجام شــوند. همچنین افراد 
وارد فرایندی می شــوند که نســبت به ســایر فعالیت های 
مالی ریســک پایین تری دارد. شــاید مهم تریــن پارامتری 
که در اســتیکینگ وجود دارد، بحث مشارکت در فرایند 
شبکه و عدم وجود نهاد واسط است. من با این مسئله که 
استیکینگ را مانند ســپرده گذاری بانکی ببینیم، موافق 
نیســتم. وقتــی دارایی تــان را در بانــک ســپرده می کنیــد، 
اتفاقاتــی کــه بــرای آن می افتــد از دســترس شــما خــارج 
اســت. اما در اســتیکینگ می توانید اتفاقاتــی را که برای 
دارایی تان می افتد، دنبال کنید. شــما دقیقاً می دانید که 
دارایی تان در یک شبکه مشخص بلاکچینی برای ایفای 
نقش به عنوان یکی از اجزای شــبکه است. حتی پاداش 
آن از پیش تعیین نشده و پاداش از محل شبکه به دست 
می آید و بر پایه مشارکت است. فرد هم در بالارفتن و هم 

در پایین آمدن درصد پاداش شبکه سهیم است.

در مورد نحوه محاســبه پاداش بیشتر توضیح 
دهیــد. کــدام رمزارزها قابلیت اســتیک شــدن 

دارند؟ کدام ارزها در نوبیتکس قابل استیک هستند؟
هر شبکه ای درصد مشخصی را برای پاداش معرفی کرده 

و درصدهــا می توانند هــر روز تغییر کنند. اکثر شــبکه ها 
یک برنامه بلندمدت برای تکمیل ســاختار شــبکه دارند 
و بر مبنــای آن برنامــه، درصد پــاداش اســتیکینگ را هم 
معرفــی کرده انــد؛ یعنی بــر مبنــای تورم شــبکه یــا میزان 
ارزهایــی کــه اســتخراج خواهنــد شــد، درصــد پــاداش را 
مشــخص می کننــد. امــا بــه بیــان ســاده تر هر شــبکه ای 
درصد پاداشی را مشــخص می کند که این درصد پاداش 
بر مبنای ساختار شبکه، به صورت روزانه تغییر می کند. 
ممکن است یک شبکه برای بازه مشخصی درصد پاداش 
خود را تغییر ندهــد اما به صورت پیش فــرض باید هر روز 
درصــد پــاداش تعیین شــود. ایــن درصد ممکن اســت از 
روز قبل بیشــتر یا کمتر باشــد و تمام این مســئله بر پایه 
عملیاتی اســت که در شــبکه اتفــاق می افتــد. این درصد 
با عنوان APR معرفی می شــود که درصد پاداشــی اســت 
که یــک دارایی اســتیک شــده بعــد از یک ســال دریافت 
می کند. هر چقدر بازه استیک شدن دارایی کمتر باشد، 
میزان پاداش هم کمتر می شود. برای مثال اگر APR یک 
دارایی 10 درصد باشد و آن دارایی یک ماه استیک شود، 
پاداشی که به دســت می آید، یک دوازدهم میزان پاداش 
ســالیانه اســت. در نوبیتکــس هم بــر اســاس درصدهای 
پاداش روزانه شــبکه، درصد پــاداش تعییــن و در انتهای 
بازه های طرح های استیکینگ، به صورت خودکار به کیف 

پول کاربران واریز می شود. 
تمــام رمزارزهایی کــه از مکانیســم اجماع PoS اســتفاده 
می کنند قابلیت اســتیک شــدن دارند. در حال حاضر 9 
ارز در نوبیتکس قابل اســتیک هســتند کــه عبارت اند از 
سولانا، بایننس کوین، اتم، ترون، آوالانچ، فانتوم، کاردانو 
و پولکادات. البتــه در آینده بســته به نیاز کاربــران تعداد 

ارزها بیشتر خواهند شد. 

در مورد مزایــای اســتیکینگ صحبــت کردید. 
ریســک های ایــن فراینــد چیســت؟ محصــول 
اســتیکینگ نوبیتکس به طور خاص چه مزیت هایی دارد؟ 

آیا برای کاهش ریسک اقداماتی در نظر گرفته اید؟
استیکینگ دو ریســک مهم دارد. یکی از این ریسک ها 
کاهش ارزش دارایی است. وقتی دارایی خود را در فرایند 
اســتیکینگ قرار می دهید، دارایی شما نزد یک ولیدیتور 
قفل می شود. هر شبکه ای یک بازه آزادسازی دارد، یعنی 
بین زمان درخواست برای برداشت دارایی تا اجازه و امکان 
برداشــت، فاصلــه ای وجــود دارد. هر شــبکه ای ســاختار 
مشخص خود را دارد. اگر در این بازه ارزش دارایی شما که 
نزد شبکه استیک شده کاهش یابد، شما امکان برداشت 
نخواهیــد داشــت. بــه عنــوان مثــال کاربــری با مشــاهده 
ریزشــی شــدن قیمت یک رمــزارز تصمیم می گیــرد آن را 
بفروشد، اما وقتی آن دارایی را استیک کرده باشد، تا زمان 
اجازه برداشت، حق فروش آن را ندارد و ممکن است تا آن 
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روش های 
سرمایه گذاری 

مرسوم و 
قدیمی تر 
استفاده 

می کنند. 
نوبیتکس 

قصد داشت به 
کاربرانی که 

به آن اعتماد 
کرده اند، 

این امکان 
را بدهد که از 

دارایی هایشان 
کسب عایدی 

کنند و صرفاً 
نگهدارنده 

رمزارز نباشند



40
مـــاهنــــــامه 
رز رمــــــــــــزا
شـــــماره 43

زمان قیمت دارایی کاهش بیشتری پیدا کند. 
Slash( شــدن اســت. بــه  ریســک دیگــر، اســلش )
ولیدیتورهایــی کــه در شــبکه فعالیــت می کننــد، بــه ازای 
دارایی که وارد شبکه کرده اند، تراکنشی داده می شود که 
باید آن را تأیید کنند. اگر ولیدیتور در شبکه اخلال ایجاد 
کند و یک تراکنش اشتباه را تأیید کند، شبکه تمام دارایی 
آن ولیدیتور را به عنوان جریمه برمی دارد. علاوه بر این، اگر 
مدت زمان فعالیت ولیدیتور کم باشد و تمام تراکنش هایی 
را کــه بــه او داده شــده، تأییــد نکــرده باشــد، بــاز هــم از او 
جریمه ای کسر می شــود. این جریمه بخشــی از دارایی و 
کمتر از جریمه مورد اول اســت. لذا دارایــی افرادی که در 
فرایند اســتیکینگ در اختیار این ولیدیتورهــا قرار گرفته 

است هم در این شرایط مشمول جریمه خواهد شد. 

کمــی دربــاره ایــن روش و جزئیــات آن توضیــح 
دهید...

روش مدیریــت ریســک اســلش شــدن ایــن اســت کــه 
ولیدیتورها به طور کامل و دقیق بررسی و سپس انتخاب 
شــوند. افزون بر ایــن باید یــک پایــش بی وقفــه و روزانه و 
حتی میان روز برای تمام ولیدیتورها وجود داشــته باشــد 
که اگر ولیدیتور مشکلی داشــته باشد، تعویض یا دارایی 

از او گرفته شود. 
ریســک اول یعنی کاهش ارزش دارایی طبعــاً وجود دارد 
و نوبیتکــس هــم خیلــی نمی توانــد اقدامــی در ایــن مورد 
داشــته باشــد، اما مدعی هســتیم کــه ریســک دوم را به 
مقدار بســیار زیــادی کاهــش خواهیــم داد و می خواهیم 
کاربــران اســتیکینگ نوبیتکــس، نگــران اســلش شــدن 
نباشــند. ما ادعــا نمی کنیم کــه درصد وقوع این ریســک 
را به صفر می رســانیم، اما با توجه به ســاختار نظارتی که 
روی ولیدیتورها داریم، احتمال اسلش شدن را به حداقل 

می رسانیم. 
محصول استیکینگ نوبیتکس سه مزیت دارد. هر کدام 
از شــبکه هایی که قابل اســتیک شدن هســتند، ساختار 
و روش مخصــوص به خــود را دارنــد. این موضــوع باعث 
ایجــاد ســردرگمی کاربــران می شــود. نوبیتکس ســاختار 
اســتیکینگ تمام شــبکه ها را در یک قالب بسیار ساده، 
قابل فهم و در دسترس برای کاربران قرار داده است. اما در 
عین ساده ســازی، تمام قوانین و مقررات شبکه ها در این 

ساختار دیده می شوند. 
مزیت دوم پایــش و نظارت بر عملکرد ولیدیتورهاســت. 
ســومین مزیت هم ســادگی واریز پاداش کاربران اســت. 
در بســیاری از مــوارد خــود کاربر بایــد درخواســت دهد، 
فــی پرداخت کنــد و پــاداش را از شــبکه بگیرد. امــا ما در 
نوبیتکس این کار را به صورت اتوماتیک انجام می دهیم. 
یعنی در انتهای هر دوره اســتیکینگ، پــاداش به صورت 

خودکار به کیف پول نوبیتکسی کاربر واریز می شود.

پلتفرم های خارجی مدت هاست این محصول 
را ارائــه می دهنــد، امــا کاربــران ایرانــی بــرای 
اســتفاده از آن مشــکلاتی دارند. از طرفی احتمال مسدود 
شدن دارایی وجود دارد و از طرف دیگر همان طور که شما هم 
اشــاره کردیــد ســاختارها و مقــررات متفــاوت شــبکه های 
مختلف ممکن است کاربر را با پیچیدگی ها و دشواری هایی 
مواجــه کنــد. به جــز ایــن مســائل، چــه شــد کــه نوبیتکس 
تصمیم گرفت محصول اســتیکینگ را بــرای کاربران ایرانی 

راه اندازی کند؟
در پاسخ به این ســؤال باید دو بحث را مطرح کرد؛ یکی از 

طرف کاربر و دیگری از طرف نوبیتکس.
بــا توجــه  بــه نگرشــی کــه کاربــران ایرانی بــه اکوسیســتم 
رمزارزی دارند، بســیاری از آنهــا برای کســب عایدی وارد 
این فضا شــدند. در واقع بســیاری از کاربران از نگهداری 
رمزارزهــا به عنــوان جایگزیــن روش هــای ســرمایه گذاری 

مرسوم و قدیمی تر استفاده می کنند. 
نوبیتکــس قصــد داشــت بــه کاربرانــی کــه بــه آن اعتماد 
کرده اند، این امکان را بدهد که از دارایی هایشــان کســب 
عایدی کنند و صرفاً نگهدارنده رمزارز نباشند و بتوانند از 
مزایایی که شــبکه های مختلف ارائه می دهند، اســتفاده 

کنند. 
از طرف دیگــر، نوبیتکس از روز اول تــلاش می کرد خود را 
به عنوان یک پلتفرم در مقیاس بین المللی نشــان دهد و 
کانالی باشد که رشد و توسعه های ســاختارهای رمزارزی 
و بلاکچینی دنیا را به ایــران وارد می کند. همچنین کمک 
کند که ما هم پابه پای دنیا در صنعت رمزارز پیش رویم. 

اســتیکینگ  محصــول  مــورد  در  نکتــه ای 
نوبیتکس وجود دارد که بخواهید با کاربران در 

میان بگذارید؟
در پلتفرم اســتیکینگ نوبیتکس برای هر ارزی یکســری 
طــرح وجــود دارد کــه ایــن نکتــه از مشــخصات پلتفــرم 
اســتیکینگ نوبیتکس اســت. کاربران می توانند در یک 
بازه زمانی مشــخصی )ســه روز قبــل از شــروع هر کدام از 
طرح های اســتیکینگ(، در ایــن طرح ها مشــارکت کنند. 
کاربــران می تواننــد ایــن طرح هــا و ویژگی هــای آنهــا را در 
صفحه اســتیکینگ در پنــل جدید نوبیتکس مشــاهده 
کنند و بر مبنای نیازمندی هایشــان این طرح هــا را پایش 
و در نهایت درخواســت خود را ارســال کنند. ما طرح ها و 

ارزهای جدیدی نیز به پلتفرم اضافه خواهیم کرد. 
بــرای نوبیتکــس گرفتــن بازخــورد از کاربــران بســیار مهم 
اســت و از آنها می خواهیم تجربه خود را بعد از استفاده 
از اســتیکینگ بــا مــا در میــان بگذارنــد و نیازهــای خــود 
را بگوینــد؛ چــون اولیــن پلتفــرم اســتیکینگ در کشــور را 
راه انــدازی کرده ایــم، بــه بازخوردهــای کاربران نیــاز جدی 

داریم  

من با این 
مسئله که 

استیکینگ 
را مانند 

سپرده گذاری 
بانکی 

ببینیم، 
موافق 

نیستم. 
وقتی 

دارایی تان را در 
بانک سپرده 

می کنید، 
اتفاقاتی 
که برای 

آن می افتد 
از دسترس 

شما خارج 
است. اما در 

استیکینگ 
می توانید 

اتفاقاتی را که 
برای دارایی تان 
می افتد، دنبال 

کنید



بازار
بازار و تحلیل آن فارغ از چارت های ســبز و قرمز در حوزه رمزارز کاری است ســخت. اگرچه ما در رمزارز بیشتر بر روندها و تغییرات 
بنیادین این فضا و فعالیت شرکت ها و کســب وکارها تمرکز داریم اما همیشه یک چشم مان به مارکت و فرازوفرود آن 

هم هست.
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سه مورد از 
قابلیت های 
ان اف تی های 
موسیقی

صنعت موسیقی در سال های اخیر تغییرات زیادی به خود دیده است؛ از نحوه ضبط صدا گرفته تا نحوه توزیع آن بین 
طرفداران و همین طور نحوه کسب درآمد هنرمندان. غول های بزرگی مانند اسپاتیفای، اپل و آمازون برای مدت طولانی 

در خط مقدم صنعت پخش موسیقی بودند و توانستند میلیون ها مشتری را به خود جذب کنند. اما مشکلاتی نیز وجود 
داشت. هنرمندان همیشه با این پلتفرم ها درگیر بودند. به همین دلیل بسیاری از نوازندگان و خوانندگان به وب 3.0 

روی آورده اند و با طرفداران خود به شکل جدیدی تعامل می کنند. در این شکل جدید از تعامل در بستر وب 3.0، طرفداران 
می توانند با خرید یک ان اف تی موسیقی به چیزی شبیه یک سرمایه گذار در پروژه تبدیل شوند.

 NFT
و دنیای پرهیاهوی موسیقی
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غول پرداخت مســترکارت  کارت موسیقی 
یــک »ان اف تــی موزیــک مسترکارت

پس« در برنامه »آرتیست 
اکســلریتور« راه انــدازی 
کرده که دارندگان ان اف تی 
مزایــای خاصــی دریافــت 
می کننــد. مســترکارت در 
این اقــدام بــا پلــی گان شــریک شــده تــا کاربــران بتوانند 

ان اف تی های موسیقی خود را راحت تر ضرب کنند. 

موســیقی  انجمــن  آدیوس دروازه 
ان اف تی را باز 
می کند

غیرمتمرکز آدیــوس اخیراً 
ان اف تی-گیتینــگ را بــه 
پلتفــرم خــود اضافــه کرده 
ویژگــی  ایــن  اســت. 
هنرمندان را قادر می سازد 
تــا بتواننــد فقــط بــه افــراد 
خاصی امکان دسترسی به آهنگ ها و میکس های خاص 
را بدهند. کاربران باید یک کیف پول شخص ثالث مانند 
متاماســک یا فانتوم را به کیــف پول آدیوس خــود پیوند 

دهند تا ان اف تی-گیتینگ را فعال کند.

اســپین امپ یــک پلتفــرم  تبدیل 
ان اف تی های 
موسیقی به 
فایل های صوتی

جمــع آوری ان اف تی هــای 
موسیقی است که کاربران 
می توانند با استفاده از آن 
موســیقی  ان اف تی هــای 
خود را به فایل های صوتی 
تبدیل کنند. اســپین امپ 
تمــام ان اف تی هــای موســیقی ای را کــه کاربــران در کیــف 

پول های کریپتویی خود دارند، نمایش  می دهد.

مجموعه وب3 تانینگ این  نمایش موسیقی 
ان اف تیــز کــه در ژانویــه در ان اف تی

راه انــدازی شــد، امیــدوار 
است از هنرمندان آینده و 
مســتقل پشــتیبانی کند. 
اشــتاین،  ســامانتا 
بنیان گــذار ایــن مجموعــه 
می گویــد: »مــن بــا ایــن هنرمنــدان در ارتبــاط بــوده ام و 
می دانم چقدر زحمت می کشند. آنها بر خلق موسیقی 
تمرکز دارند اما مجبورند برای فروش و بازاریابی هم وقت 
بگذارند. ایــن مجموعــه را راه انــدازی کردم تــا هنرمندان 
بتوانند آثار خود را در آن نمایش دهند و با طرفداران خود 
ارتباط برقرار کنند. « این یکی دیگر از کاربردهای ان اف تی 

در صنعت پول ساز موسیقی است 

 Number
Of Investment

بر اســاس گزارش PitchBook’s Crypto از ســه ماهه اول سال  2/6
میلیارد دلار

2023، صندوق های ســرمایه گذاری خطرپذیر رمزارزی در 353 
دور ســرمایه گذاری، مبلغــی بالــغ بــر 2.۶ میلیــارد دلار از 
سرمایه گذاری های خود کسب کرده اند. با توجه به وضعیت بازار، 
این نکته نشان می دهد که فضای رمزارزها همچنان فعال است؛ 
هرچند قــدرت ســابق را نــدارد. ایــن گــزارش حاکــی از کاهش 11 
درصدی ارزش معاملات سه ماهه و کاهش 12.2 درصدی در کل 
معاملات اســت. همچنین در این بازه زمانی سه ماهه، کمترین 

میزان سرمایه گذاری وی سی های رمزارزی از سال 2020 به ثبت رسیده است.

16/2
میلیون دلار

داده ها نشــان می دهد که کلاهبرداران در مــاه آوریل تقریباً 
3.23 میلیــون دلار از بازار ان اف تی ســرقت کرده انــد. بر این 
اســاس، میــزان ســرقت ان اف تــی در مــاه آوریــل، ۶8 درصد 
کاهش را نسبت به 10.9 میلیون دلار ســرقتِ صورت گرفته 
در ماه قبل از آن نشــان می دهد. بیشــترین مقدار ان اف تی 
به سرقت رفته امســال در ماه فوریه و به ارزش تقریبی 1۶.2 

میلیون دلار بوده است 

 Number
Of The  Year
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مطالعه ای که »فورتئوس ریسرچ« )Forteus Research( در اوایل امسال 
انجام داد، نشان داد که راهبردهای سنتی وال استریت، دست کم در دهه 
گذشته، شاخص آلفای تقریباً صفر درصد را در مقابل شاخص اس اندپی 
500 ایجاد کرده است. به گفته »هایپو یانگ«، مدیرعامل صرافی ارزهای 
دیجیتال کوینکــس )CoinEx(، بیت کوین بازدهی راهبردهای ســنتی را 

کاهش داده و به طور میانگین سالانه 15۷۶ درصد بازده سرمایه گذاری دارد.  
یانــگ در مصاحبــه ای گفــت: »رمزارزهــا به عنــوان دارایی هــای نوظهــور نمادیــن، ویژگی هــای 
منحصربه فردی دارند که آنها را از دارایی های سنتی متمایز می کند؛ برای مثال نوسان های زیاد و 
فرصت های آربیتراژ فراوان. این  روزها در عین اینکه دارایی های سنتی نشان  می دهند که کارایی بازار 
چقدر است، کسب بازده بیشتر با استفاده از انواع متعارف دارایی بیش از پیش دشوار شده است. 

از ســوی دیگر بازار رمزارز هم در ســال های اخیر نوســان های 
زیادی داشته است.«

شــرکت خدمات مالــی »بــراون بــرادرز هریمن« نظرســنجی 
جهانی خود از سرمایه گذاران صندوق های قابل  معامله را در 
اوایل آوریل منتشر کرد که نشــان می داد دوسوم مؤسسات 
به ارزهای دیجیتال علاقه دارند. در این نظرسنجی از بیش از 
300 سرمایه گذار نهادی، مدیر صندوق و مشاور مالی در ایالات 
متحده، اروپا و چین نظرسنجی شده است. در سراسر جهان، 
بــازار نزولی موجب نشــده که گرایــش نهادها بــه دارایی های 

دیجیتال کاهش یابد.

آمارها و 
برنامه های
 یک صرافی

زمستان رفت و ... 
رویداد ارائه گزارش عملکرد سالانه آبان تتر با عنوان »زمستان کریپتو رفت، ما ماندیم و حتی 
خندیدیم« در 25 اردیبهشت با حضور جمعی از فعالان حوزه رمزارز و اهالی رسانه برگزار شد. بر اساس 
گزارش سال 2022 آبان تتر، این مجموعه به دنبال جذب حجم بالایی از کاربران جدید، تیم پشتیبانی و امور 
مشتریان خود را به 42 نفر در این سال رسانده است.  آن طور که در گزارش این صرافی ارز دیجیتال آمده 
این تیم به صورت 24 ساعته از طریق چت آنلاین و از 9 صبح تا 1 بامداد از طریق تماس تلفنی، پاسخگوی 
نیاز کاربران آبان تتر است. طبق این گزارش، در سال 2022 با وجود بزرگ شدن جامعه کاربران آبان تتر، به 
دلیل بهبودهای سایت و تولید محتوای آموزشی، نیاز کاربران برای مراجعه به تیم پشتیبانی کاهش یافته 
است. در این رویداد قائم مقام آبان تتر در خصوص پشتیبانی مشتریان با اشاره به وجود ۷00هزار کاربر 
فعال در این صرافی گفت: »ما همیشه تلاش کردیم بهترین خدمات پشتیبانی را به کاربران آبان تتر ارائه 
دهیم. در همین راستا با تکمیل زیرساخت های خود موفق شدیم که مدت زمان انتظار کاربران در صف 

پاسخگویی را به زیر یک دقیقه کاهش دهیم«. 
در این رویداد تأکید شد تیم پروداکت آبان تتر از جولای 2022، فعالیت خود را در ساختاری جدید آغاز کرده 
و محصولات جدیدی به این مجموعه اضافه کرد. از جمله این محصولات می تــوان به  اضافه کردن 33 
شبکه واریز و برداشت، ایجاد و توسعه پورتفوی حرفه ای، سطح بندی کارمزدها، احراز هویت هوشمند،  

ارائه وایت لیست و  طراحی و توسعه اپلیکیشن صرافی آبان تتر اشاره کرد.  

چرا صندوق های پوشش 
ریسک از رمزارزها 
استفاده می کنند و بازار 
به کجا می رود؟

ارزهای دیجیتال راهی هستند برای تنوع بخشیدن به یک سبد سرمایه گذاری، فراتر از دارایی های سنتی مانند سهام 
و اوراق قرضه. بیت کوین و دارایی های دیجیتال مانند توکن ها طبقه ای جدید از دارایی ها هستند که به صورت بالقوه 

رشد بالایی دارند و مستقیماً با بازارهای سنتی همبسته نیستند.

افزایش محبوبیت

صندوق های
رمزارزی
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افزایش تنوع 
در پورتفولیو 

به منظور 
کاهش 

ریسک است. 
بدین ترتیب، 

بسیاری از 
صندوق های 

پوشش 
ریسک در حال 
ورود به فضای 

رمزارز 
هستند

در همین  حال »آرو کپیتال«  عملکرد باعث 
افزایش گرایش 
سازمانی می شود

)Aaro Capital( کــه یکــی از 
متخصصــان  نخســتین 
ســرمایه گذاری اســت کــه بر 
دارایی های مربوط به رمزارز و 
فناوری دفاتر کل توزیع شده 
متمرکز اســت، خاطرنشــان 
کرد که ناکارآمدی های بازارهای رمزارز خلأهایی را ایجاد می کند 
که می توان روی آنها ســرمایه گذاری کــرد. »پیتر هابرماچر«، 
مدیرعامل و یکــی از بنیان گذاران آرو کپیتــال در گفت وگویی 
گفت: »این بازار در مراحل اولیه خود به سر می برد و به دلیل 
وجود عدم تقارن و توازن اطلاعاتی در بازارهای ناکارآمد سنتی، 
فرصت های خوبی را برای سرمایه گذاران آگاه فراهم می کند. در 
این بازار امکان کســب بازده های بزرگی که منطبق با ریسک 
باشند و از مدیریت فعال و کارآمد حاصل شود، در مقایسه با 
دارایی های بازار سنتی، بسیار بیشتر است.« تحقیقات آرو 
کپیتال نشان می دهد که از سال 2015 تاکنون، صندوق های 
رمزارزی فعال از بازار دارایی های رمزارزی عملکرد بهتری داشته 
است؛ نوسانات آن یک ســوم کمتر از بازار رمزارز و کاهش آن 
حداکثر نصف این بازار بوده است. هابرماچر همچنین گفت 
زمانی که یک فرصت سرمایه گذاری به جریان اصلی تبدیل 
یابــد.  کاهــش  می توانــد  بــازده  پتانســیل  شــود، 

نظرســنجی شــرکت بــراون  سرمایه گذاران 
صندوق های قابل 
 )ETF( معامله
رمزارزی بیشتری 
می خواهند

برادرز هریمن نشان داده که 
در میــان صندوق هــای قابل 
 معامله در بورس، تقریباً ۷5 
درصــد از ســرمایه گذاران 

نهــادی، در ظاهــر علاقه بســیاری بــه صندوق هــای قابل 
از  درصــد   50 تقریبــاً  همچنیــن  دارنــد.  معاملــه 
سرمایه گذاران نهادی قصد دارند که امسال صندوق های 
قابــل معاملــه رمــزارزی را بــه ســبد ســرمایه گذاری خود 
اضافه کنند. به گزارش شرکت براون برادرز هریمن، علاقه 
ســازمان ها به صندو ق های قابل معامله رمزارزی ممکن 
اســت تا حدی به دلیل آغاز پذیرش مدیــران صندوق ها، 
همراه با نوســانات شــدیدی باشــد کــه ســال ها بازارهای 
رمزارز را هم تحت الشــعاع قرار داده اســت. نظرسنجی 
دیگری که شــرکت پرایــس واترهــاوس کوپــرز )PwC( در 
ســال های 2020 و 2021 انجــام داده، با آمــار 50درصدی 
نظرســنجی شــرکت براون برادرز هریمن مطابقت دارد. 
طبق یافته های این شرکت، در ســال 2021، 38 درصد از 
صندوق های پوشــش ریســک در بخش مالی سنتی در 
رمــزارزی  دارایی هــای 

سرمایه گذاری کرده اند. 
این آمار در مقایسه با سال 
قبل 21 درصد افزایش یافته 
است. کارشناسان دیگر در 
زمینه صندوق های پوشش 
ریسک و دارایی های رمزارز 
معتقدنــد کــه بلــوغ ایــن 
دارایی ها یک قطعه کلیدی در 

این پازل است 

منابع انسانی آبان تتر
آبان تتر در ســال 2018، فعالیت خود را با یک تیم پنج نفره کوچــک آغاز کرده و 
در ســال 2022، در 18 موقعیت شغلی اقدام به جذب سرمایه انســانی کرد و تا انتهای سال 
2022 بالغ بر 120 نفر در این مجموعه مشــغول به کار شــدند.در بخش پایانی ایــن رویداد، 
پریســا حســین زاده، مدیر منابع انســانی آبان تتر به ارائه گزارشــی از واحد منابع انسانی و 
مسئولیت های اجتماعی این مجموعه پرداخت. حسین زاده گفت: »در سال گذشته در آبان 
تتر، 2800 رزومه دریافت کردیم و پس از 213 مصاحبه شغلی، در نهایت 32 همکار جدید 
به تیم ما اضافه شد«. او درباره چشم انداز منابع انسانی این مجموعه ادامه داد: »ما در نظر 
داریم در انتهای 2023، به تیم 150 نفره دســت پیدا کنیم«. بر اســاس گزارش منتشرشــده 
توسط آبان تتر، ۷0.3 درصد از کارمندان این مجموعه، آقا و 29.۷ درصد دیگر، خانم هستند. 
همچنین میانگین سنی مدیران آبان تتر 33 سال و میانگین سنی کارمندان 28 سال است. 
حســین زاده در ارتباط با پراکندگــی جغرافیایی کارمنــدان آبان تتر گفت: »ما در شــهرهای 
مختلف ایران و جهان همکار داریم«. او ادامه داد: »ما همکارانی در لندن، دوبی، استانبول، 

ورامین و ساوه داریم که به صورت دورکاری با ما همکاری می کنند.« 

 برنامه های بلاکچینی آبان تتر
در ادامــه ایــن رویــداد، امیــد مولایــی، مدیــر 
بلاکچین آبان تتر با اشــاره به روند توســعه زیرســاخت های 
بلاکچین این صرافی رمزارزی در سال 2022 گفت: »در سال 
 ،)Zaddress(جاری ما تمرکــز خود را بــر ســه مــورد زدآدرس
استیکینگ)staking( و شبکه لایتنینگ معطوف کرده ایم«. 
او بــا اشــاره بــه خطــر بلوکه شــدن تتــر بــرای کیــف  پول های 
دیجیتال کاربران ایرانی ادامه داد: »یکی از اقدامات ما برای 
پیشرفت آبان تتر و ارائه خدمات بهتر به کاربران ایرانی، به کار 
گرفتن Zaddress در این مجموعه بود. ما با تحقیق و توسعه 
 Zaddress در واحد بلاکچین آبان تتر به شــبکه خصوصی
رســیدیم و در ســال 2022 آن را پیاده ســازی کردیم و حالا در 
حال توســعه آن در ســال 2023 هســتیم تــا در اختیــار همه 

کاربران قرار داده و امنیت تتر آن ها تأمین کنیم«. 
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دانیال
 شهبازی 

تحلیلگر بازارهای 
مالی

نگاهی به وضعیت بازار 
جهانی از دید کلان

با توجه بــه اینکه در مــاه قبل دو بانــک در آمریکا بــا توجه به 
شــرایط موجود اعــلام ورشکســتگی کردند، انتظــار می رفت 
بانک مرکزی ایالت متحده )فدرال رزرو( افزایشی نرخ بهره ای 
در این نوبت نداشــته باشــد، ولیکن چهارشنبه شــب جروم 
پاول برای سومین بار در سال جاری )2023( نرخ بهره را افزایش 
داد و شــرایط را تحــت کنترل دانســت. ایــن در حالــی بود که 
داده هــای آماری تولیــد وضعیت مطلوبــی نداشــت و انتظار 
می رفــت پاول کمــی محتاط تــر عمل کنــد. نرخ بهــره آمریکا 
اکنون 5.25 درصد اســت و نرخ تورم موجــود در آمریکا طبق 
آمار مــاه گذشــته 5 درصد اســت. این آمــار نشــان دهنده آن 
اســت که اولین و مهم ترین مأموریت فدرال رزرو کنترل تورم 
اســت؛ نرخ تورم انتظــاری بــرای آمریکا بیــن 2 تــا 2.5 درصد 
بوده و ایــن یعنــی در صورتی کــه داده هــای پیش رو بــرای ماه 
آتی مثبت باشــند، ممکن اســت فدرال رزرو دوباره دست به 
 افزایش نرخ بهره بزند.   از مهم ترین داده های کلان می توان به

 Retail Sales  وADP، NFP، Unemployment rate،  PMI 
اشاره کرد که وضعیت این داده ها تا حدودی دست فدرال رزرو 
را باز کــرده اســت. نــرخ بیــکاری به عنــوان یکــی از مهم ترین 
شــاخص های اقتصــادی در مــاه گذشــته و ایــن مــاه کمتــر از 
انتظارات بود. این یعنی افزایش های نرخ بهره توسط فدرال رزرو 
باعث توقف چرخه تولید و کسب و کارها نشده؛ چراکه افراد 
همچنــان بهتــر از انتظــارات، دارای شــغل هســتند. از دیگر 
 ADP داده های مهم که اتفاقاً به تازگی اعلام شده، می توان به
اشــاره کرد که وضعیت بهتری نســبت به انتظارات داشت و 
باعث شد دلار تقویت شود. در صورتی که سایر داده ها نیز در 
هفته های آتی مثبت باشند و نرخ CPI  نیز بیشتر از انتظارات 

اعلام شــود، می توان شــاهد افزایش دوباره نرخ بهره باشــیم؛ 
البته تحت این شرایط کامودیتی ها و رمزارزها وارد فاز اصلاحی 

سنگینی می شوند. 

بررسی وضعیت  بــرای درک بهتــر شــرایط 
استاندارد جهان بهتر است اقتصاد جهانی

که این مطلــب را با هــم مرور 
آمریــکا  اقتصــاد  کنیــم. 
تأثیرگذارتریــن  به عنــوان 
اقتصــاد حاکــم تحــت تأثیر 
نــرخ اوراق قرضــه قــرار دارد. 
بدین صــورت کــه اقتصــاد آمریــکا باید توســط نــرخ بازدهی 
دودرصــدی از اوراق 10ســاله اداره شــود و شــرایط اقتصاد نیز 
مطلوب گزارش شود و مردم نیز از این شرایط راضی باشند. در 
حال حاضر نرخ ایــن اوراق حدود 3.۶ درصد اســت و هنوز با 
شرایط استاندارد خودش فاصله دارد. چرا بازدهی این اوراق از 
اهمیت بالایی برخوردار است؟ زیرا این اوراق کم ریسک ترین 
شــرایط ممکن را داراست و کشــورهای گوناگون می توانند در 
شــرایط ضروری از ایــن اوراق برای ســرمایه گذاری یــا حتی در 
راســتای کمک های اقتصادی اســتفاده کنند. چهارشــنبه و 
پنجشنبه 10 و 11 می دو حراج بزرگ اوراق 10 و 30ساله در ایالات 
متحده آمریکا صورت می گیرد که استقبال یا عدم استقبال از 
این حراج می تواند یک شاخص پیشرو برای پیش بینی افزایش 
یا کاهش نرخ بهره بعدی توســط فدرال رزرو باشد. در شرایط 
فعلــی کامودیتی ها به دلیل فشــار نــرخ بهره فــاز اصلاحی به 
خودشان گرفتند و این یعنی اگر رکود در آمریکا به وجود بیاید، 
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توجه بــه ســمت دارایی های پرریســک جلــب می شــود و در 
صورتی که داده های پیشرو در شرایطی منتشر شوند که رکود 
را کمرنــگ کننــد، می توانیــم منتظــر یک مــوج اصلاحــی در 
بازارهای مبتنی بر دلار باشیم. از طرفی سناریو دوران افول دلار 
نیز باعث شــده تا مارکــت شــوک های جدیدی را بــه خودش 
ببینــد؛ چراکــه ائتــلاف  اقتصــادی »بریکــس« بــا توجــه بــه 
پیش بینی ها می تواند در سال های آتی ســهم 30 درصدی از 
اقتصــاد را از آن خود کنــد و تحت این شــرایط می توان گفت 

سلطه  دلار به پایان رسیده است. 

با توجه بــه وضعیــت کلان و  بررسی بازار 
احساســات بازار، تریدینگ رمزارز

رنج های زمانی در قیمت ها به 
وجود آمده و در شرایط فعلی 
بــازار بــه میم کوین هــا روی 
بازتــری نســبت بــه دیگــر 
کوین ها و توکن هــای موجود 
نشــان می دهد. ماننــد ارز pepe که بعــد از راه انــدازی حدود 
چهار هزار درصد رشد داشته و رنک 42 مارکت کپ را تصاحب 
کرده و حجم روزانه معاملاتش از دوج کوین و شیبا نیز بیشتر 
شــده اســت! انتظار اصلاح در کلیت بــازار رمزارز بــا توجه به 
داده های آن چین به شدت بالاست؛ چراکه طبق آمارها در چند 
هفته ای که مارکت به دلیل اخبار موجود از سمت بانک های 
ورشکســته آمریــکا وارد رشــد شــد، بســیاری از هولدهــای 
بیت کویــن ســوددهی داشــتند. احتمــال اصــلاح قیمــت 
بیت کوین تا سطوح 25 هزار دلار بالاســت. از دیگر پروژه های 
قوی این مدت می توان به اینجکتیو )INJ( اشاره کرد که در بین 
آلت کوین ها پتانسیل بسیار بالایی دارد. این توکن یک پروژه 
لایه دوم پروتکل دیفای اســت که در واقع یک کراس چین در 
معاملات مشتقه بین چندین بلاکچین لایه یک است. یک 
ویژگی متمایزکننده اینجکتیو نیز عدم اســتفاده از AMM یا 

بازارگردان اتوماتیک است 

در حال حاضر نرخ این 
اوراق حدود 3.6 
درصد است و هنوز 
با شرایط استاندارد 
خودش فاصله دارد
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رضوانه 
مطلوبی

روابط عمومی 
آبان تتر

فضای رمزارز؛ فرصت های حضور 
کسب وکاری زنان را تقویت می کند؟

فرصت حضور کسب وکاری برای زنان امری مسبوق به سابقه 
نیست. زنان سالیان متمادی از این فرصت بی بهره بوده اند 
و با وجود فرصت هایی که اکنون برایشــان وجــود دارد، هنوز 
این گزاره صادق است که »تقسیم ثروت و علم بین زن و مرد 
هرگز برابر نبوده و زنان پیوسته مورد تبعیض بوده  و هستند«.
پیشــرفت های فناوری با ســرعتی بســیار زیــاد رخ داده اند و 
بر زندگی انسان تأثیر گذاشته اند، اما پیشــرفت ها در علوم 
انســانی )فلســفه، اخلاق و علوم اجتماعی( سرعت کمتری 
داشــته اند یا دســت کم باید بگویم کــه کمتر توانســته اند به 
ســاحت زندگــی روزمــره انســان ها وارد شــده و در آن بــه کار 

گرفته شوند.
این موضوع زمانی آشکار می شود که می بینیم طی کمتر از دو 
دهه اخیر با فناوری ای مواجه بوده ایم که امکان فعالیت در آن 
با حفظ حریم شخصی وجود دارد و ذاتاً عرصه ای بی جنس 
است. فرقی نمی کند در پاسخ به جنسيت خود گفته باشيد 
زن، مرد يــا هرچیــز دیگــر؛ ســاختار غیرمتمرکــز بلاکچین و 
پروژه هایی که بر بستر آن تعریف می شوند )مانند پروژه های 
رمزارزی(  قضاوتــی در رابطه با میزان هــوش، دانش، توانایی 
حل مسئله یا مدیریت بحران شما ندارند. نفس این فناوری 
بی جنس و به نحوی ابرانسانی است. این خصلت تا زمانی 
که شما به عنوان یک معامله گر مستقل فعالیت می کنید، 

محفوظ و البته آزادی بخش و ارزشمند است.
اما زمانی که فنــاوری بلاکچین به عنــوان زمینــه ای برای یک 
کسب وکار »دانش بنیان« به کار گرفته می شود و فرصت های 
شــغلی می آفریند، ما شاهد یک عقبگرد هســتیم؛ عدولی 
از ذات فناوری و بازگشــت به ســاحت کســب وکار، ســاحت 
گمنامی زنان، تاریخ فرصت های کاری آنها و تأثیر ارزش های 

مردانه در شیوه کار کردن شان-کار کردن مان.
اینجا منظــور از ارزش هــای مردانــه، آن دســته از ارزش هایی 
اســت که توســط مردان و با نظر به ویژگی های خودشان )که 
اغلب تصــور می شــود منحصر بــه آنهاســت( بنا شــده اند؛ 
ارزش هایی که یک کســب وکار بــا وجود بنا شــدنش بر یک 
فنــاوری بی جنــس و بی قضــاوت )کــه البتــه می توانــد وجــه 
مشــترک تمــام فناوری هــای قــرن 22 باشــد( نیــز از آنهــا در 
امان نیســت و همین »در امان نبودن« رویکرد مــن را در این 
یادداشت کوتاه روشن می کند؛ این ارزش ها گزندی هستند بر 

سر راه زنان، رمزارز و فرصت های کسب وکاری آنها.

ایــن ارزش هــا بــه مــا می گوینــد کــه مــردان هوشــمندتر، 
ریسک پذیرتر و خوش فکرتر هستند و اساساً باتجربه ترند؛ 
چه کسی می خواهد منکر این موضوع شود؟ دست کم آن فرد 
من نخواهم بود، اما مایلم توجه خوانندگان را به یک مسئله 

جلب کنم؛ تاریخ.
این موضوع که مــردان در زمانه مــا حائز ویژگی هایــی از این 
دســت هســتند )هوشــمندی، ریســک پذیری، خلاقیــت و 
تجربه( که زنان در بهترین حالت نیز در دارا بودن آن ویژگی ها 
به پــای مردان نمی رســند )اگــر اصــلاً بپذیریم کــه دارای این 
ویژگی ها هستند( برخاسته از تاریخ زنان است و بازگشتی به 
این عبارت که »تقسیم ثروت و علم بین زن و مرد هرگز برابر 

نبوده و زنان پیوسته مورد تبعیض بوده  و هستند«.
این موضوعی است که در نگاه اول، وقتی به یک کسب وکار 
دانش بنیــان و بناشــده بــر یــک فنــاوری بی جنس و پیشــرو 
مانند بلاکچین نگاه می کنیم، ممکن اســت شوکه مان کند. 
ممکن اســت گمان کنیم تبعیــض در فضاهــای کاری، امری 
تاریخی است که پشت سر گذاشته ایم و از آن جان سالم به 
در برده ایم، زیرا هرچه نباشد، ما انسان هایی مدرن، خواهان 

برابری و گاه فمینیست هستیم. 
اما واقعیت این است که این تبعیض کماکان گریبانگیر زنان 
است و در تخصیص فرصت های شغلی به آنها در مرتبه اول 
و آزاد گذاشتن آنها برای ابراز عقیده و خلاقیت شان در همان 

فرصت های شغلی، در مرتبه دوم، مؤثر است.
اما جنبه دیگر این موضوع، تأثیری است که این تبعیض بر 
فضای رمزارز می گذارد. اینکه فرصت فعالیت نیمی از افراد 
جامعه )زنان( در یک فضای تقریباً نوپا با پارامترهایی مانند 
غیرمتمرکز بودن، بی جنــس بودن و اساســاً آزاد، به واســطه 
کســب وکارهایی کــه ارزش های مردانــه بر آنها حاکم اســت، 
محدود شود و روند عقب نگه داشتن زنان، آگاهانه یا ناآگاهانه 
در این فضا پیگیری شــود، بر فراگیری این حوزه که با حضور 

و فعالیت کاربرانش معنادار می شود، گزندی دیگر است.
در نتیجــه، گمــان می کنــم اولیــن قــدم مفیــد، زدودن غبــار 
خوش بینی ای اســت که بر نگاه مان به مســئله اشتغال زنان 
نشسته است. خصوصاً وقتی صحبت از اشتغال در فضایی 
می شود که گمان می بریم چون از حیث فناوری، نوین است، 
از لحــاظ روابــط انســانی حاکم بــر آن هــم بــا آنچــه در تاریخ 

شاهدش بوده ایم، متفاوت خواهد بود 



تنظیمگری
از صحبت های رییس جمهور کشور تا بحث یک اینماد برای صرافی های رمزارز آن هم با مشارکت چند نهاد صنفی... تحولات 
حوزه رگولاتوری رمزارزها از ابتدای سال تاکنون تکاپوی بیشتری به خود گرفته و به نظر می رسد مجموع تحولات هم با کمی 

خوش بینی، مثبت بوده است!
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همکاری دولت با بخش 
خصوصی برای رگولاتوری 
کسب وکارهای رمزارزی

یک اینماد 
نصف ونیمه
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در این جلسه ابتدا سابقه موضوع از 
جمله سلسله جلسات و جمع بندی 
سال 1400 بین مرکز توسعه تجارت 
الکترونیکی، بانک مرکزی، شاپرک و 
بخــش خصوصــی بــا محوریــت 
سازمان نظام صنفی رایانه ای تحت 
عنوان »تدابیر مشترک جهت اجرای بهینه الزام اینماد برای 
پرداخت یارها« مرور شد. سپس ملاحظات و نقطه نظرات 
نمایندگان بانک مرکزی، شاپرک و دیگر دستگاه های مرتبط 
و همچنین تشکل های بخش خصوصی مطرح شد؛ از جمله 
تأکید بر اینکــه مبادلــه رمــزارز از حیــث نظــام مجوزدهی، 
ســازوکار تنظیم گری، نظارت و... هنوز در ایران و بسیاری از 
کشورها که در تنظیم گیری تبحر و تجربه بیشتری هم دارند، 
مقررات گذاری نشــده اســت؛ روش خودتنظیم گیری طبق 
تجربه جهانی، بســیار مترقی تر از نظام مجوزدهی ســنتی 
بوده و از این جهت نبود مجوز برای کسب وکارهای رمزارز در 
صــورت طراحــی راهــکار مناســب، می تواند به عنــوان یک 
فرصت و تجربه جدید برای کشور تلقی شود. راهکار مدنظر 
باید متمرکز بر سمت کسب وکار )و نه عموم مردم( باشد تا 
بتواند عمده مشــکلات حال حاضر را برطــرف کند، ضمن 
اینکه نباید مشکلات جدیدی به ویژه از حیث تعلیق اینماد 
و... ایجاد شود؛ فرایند ثبت و احراز اطلاعات، بررسی و تأیید 
و... باید برای کســب وکارها شــفاف باشــد و در صورت عدم 
تأیید، امکان اصلاح رفتار، رفع اشکالات و تلاش مجدد وجود 
داشــته باشــد؛ راهکار مدنظــر محــدود به کســب وکارهای 
موجود نبوده ولــی با توجه به برنامه شــاپرک بــرای پالایش 
درگاه های پرداخت و بازه زمانی محدود بدین منظور، اولویت 

با کسب وکارهای موجود باشد.
در نهایت خروجی جلسه بدین صورت جمع بندی و مورد 

تصمیم گیری قرار گرفت:
1. کسب وکارهای مجازی حوزه رمزارز می توانند با دریافت 
معرفی نامــه از یکــی از ســه تشــکل ســازمان نظــام صنفی 
رایانه ای، انجمن فناوری های نوین مالی )فین تک( و انجمن 
فناوران زنجیره بلوک )بلاکچین(، نسبت به ثبت درخواست 
ذیل رشته فعالیت »سایر حوزه های مالی« و انتخاب تشکل 

و بارگذاری معرفی نامه خود در سامانه اینماد اقدام  کنند.

2. بانک مرکزی نسبت به بررسی درخواست از طریق بررسی 
اسناد و مدارک و انجام استعلامات لازم حسب مورد اقدام 
و در صورت نبود مشــکل، نســبت به تأیید درخواســت در 

سامانه اینماد اقدام می کند.
3. کسب وکارهای تأییدشده امکان دریافت درگاه پرداخت با 
کد صنف مربوط در شبکه پرداخت کشور را داشته و هنگام 
استعلام شــاپرک از ســامانه اینماد، پاســخ مثبت با رشته 
فعالیت »ســایر حوزه های مالی« دریافت خواهد شد. این 
پاسخ برای سایر دستگاه های استعلام کننده از مرکز تتا نیز 

وجود خواهد داشت.
4. مرکــز تتــا به عنــوان مرجــع پاســخگویی بــه اســتعلامات 
کسب وکارهای اینترنتی، با همکاری دیگر دستگاه ها نسبت به 
ایجاد وحدت رویه در مورد کسب وکارهای تأییدشده، از طریق 

مکاتبات و هماهنگی های بین دستگاهی اقدام خواهد کرد.
5. نظارت بر فعالیت کســب وکارهای معرفی شــده توســط 
هر تشکل از حیث پایبندی به قوانین و مقررات و استمرار 
رعایت الزامات مصــوب، بر عهده آن تشــکل بــوده و بدین 
منظور مجاری تصمیم گیر هر تشکل، اختیار کامل جهت 
تعیین شــرایط معرفی اولیه، تمهیدات لازم جهت ارزیابی 
دوره ای و توسعه و تجهیز زیرساخت های نظارت مستمر و 

هوشمند بر اعضای خود را دارد.
۶. مرکز تتا دسترســی پنل یکپارچه نظارت سامانه اینماد 
را جهت حفظ ســوابق نظارت و امــکان درج اخطار نظارتی 
برای کســب وکارهای متخلــف را در اختیار هر تشــکل قرار 

خواهد داد. 
۷. عملکرد تشکل های تخصصی بابت صحت عملکرد و 
نظارت بر اعضای خود طی بازه های زمانی مشــخص مورد 
ارزیابی قرار گرفته و در مورد ادامه فعالیت آنها یا جایگزینی 

با تشکل های دیگر تصمیم گیری خواهد شد.
8. الزامــات مصــوب فعلــی بــرای کســب وکارهای رمــزارز 
کمافی السابق برقرار بوده و تشکل های تخصصی به عنوان 
نهادهای خودتنظیم گر )SRO(، با استفاده از تجارب و ارائه 
نقطه نظرات اصلاحی نســبت به ضوابط موجود )همراه با 
راهکار جایگزین جهت رفع دغدغه ها( یا پیشنهاد ضوابط 
جدید به مراجع ذیربط، نقش فعال تری در تدوین ضوابط 

حوزه رمزارز ایفا خواهند کرد 

در آخرین جلسه کارگروه مشورتی راهبری تجارت الکترونیکی )کمیته نوآوری و توسعه کاربردها( که ماه گذشته 
با حضور رئیس مرکز تتا، نمایندگان بانک مرکزی، شاپرک و دیگر دستگاه های مرتبط و همچنین سازمان نظام صنفی 

رایانه ای )رئیس نصر تهران، رئیس کمیسون بلاکچین و رمزارز و رئیس کمیسیون فین تک(، انجمن فناوری های نوین 
مالی- فین تک )رئیس هیئت مدیره و رئیس کمیسیون رمزارز( و رئیس انجمن فناوران زنجیره بلوک )بلاکچین( به عنوان 

تشکل های تخصصی حوزه رمزارز برگزار شد، درباره سازوکار ثبت و احراز اطلاعات کسب وکارهای رمزارزی به منظور رفع 
مشکلات آنها از جمله برای درگاه پرداخت اینترنتی، مبتنی بر روش خودتنظیم گیری )Self-Regulation( بحث و تبادل نظر 

شد.

کسب 
 وکارهای 

مجازی حوزه 
رمزارز می توانند 

با دریافت 
معرفی نامه 

از یکی از 
سه تشکل 

سازمان 
نظام صنفی 

رایانه ای، انجمن 
فناوری های 

نوین مالی 
)فین تک( و 

انجمن فناوران 
زنجیره بلوک 
)بلاکچین(، 

نسبت به ثبت 
درخواست 

اینماد اقدام 
 کنند
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تحلیل احسان قاضی زاده از 
رگولاتوری و اینکه هنوز  
وضعیت ابهام در حوزه رمزارزها، 
استراتژی حاکمیت است

ً اخباری مبنی بر تشکیل یک کمیته ویژه با دستور رئیس جمهور برای بررسی سازوکارهای فعالیت و رگولاتوری در صنعت  اخیرا
ارزهای دیجیتال منتشر شده است. همچنین بر اساس اطلاعیه مرکز توسعه تجارت الکترونیک، سازمان نظام صنفی رایانه ای، انجمن 
بلاکچین و انجمن فین تک به عنوان سه تشکل خصوصی با هدف خودتنظیم گری در حوزه صرافی های تبادل معرفی شدند. در همین 

راستا، احسان قاضی زاده، یکی از مدیران ارشد بیت مکس در گفت وگو با سایت رمزارز به بیان نظرات خود درباره تشکیل این کمیته و 
به رسمیت شناخته شدن این فضا و همچنین تأثیر خودتنظیم گری بخش خصوصی بر فعالیت صرافی های ارز دیجیتال پرداخته است.

کمـــــــاکـــــــــــان 
بـــــــــــــــــلاتکلیـف
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من گمان 
می کنم 

حاکمیت 
به صورت 
هدفمند 

کسب 
 وکارهای 

رمزارزی را در این 
نقطه معلق 

نگه داشته 
است؛ زیرا 

می خواهد از 
تبعات انسداد 

کامل این 
فضا، از جمله 

فرار سرمایه به 
صرافی های 

خارجی، مصون 
بماند و از طرفی 

هم نمی تواند  
نسبت به 

این حوزه 
بی تفاوت باشد

احسان قاضی زاده که از فعالان باسابقه کسب وکارهای 
رمزارزی در ایران است  در ارتباط با فضای کلی حاکم بر 
صنعت رمزارز گفت: »در این هفت سالی که من به طور 
حرفه ای در حوزه رمزارز فعال هستم، می توانم بگویم که 

برآیند کلی در این فضا مثبت است. 
قبلاً هم عنوان کــرده ام که ما از وضعیت انســداد کامل 
عبــور کرده ایم«. به گفتــه قاضی زاده، حــوزه ماینینگ و 
استخراج رمزارزها دیگر مثل گذشــته نیست و امروز با 

تمام کم و کاستی ها به رسمیت شناخته شده است.
قاضــی زاده در ارتبــاط بــا وضعیــت پلتفرم هــای مبادله 
ارزهای دیجیتال مطرح کــرد: »در حوزه تبادل می توانم 
بگویــم از وضعیــت انســداد و ممنوعیــت کامــل عبــور 
کرده ایم؛ امــا فرصت ســوزی های زیادی طی چند ســال 

گذشته رخ داده است«.

حاکمیت به  احســان قاضی زاده درباره 
صورت هدفمند 
کسب وکارهای 
رمزارزی را معلق 
نگه داشته است

تشکیل کمیته ویژه گفت: 
»اگر بخواهــم بگویم که آیا 
به تشکیل چنین کمیته ای 
خوش بیــن هســتم یــا نــه، 
حقیقتــاً باید بگویــم خیر، 
خوش بین نیســتم«. او ادامه داد: »چراکــه هم در دولت 
قبل و هــم در دولت فعلی کارگروه هــای تخصصی زیادی 
شکل گرفت که کارشناسان و نهادهای ذی صلاح زیادی 
در آن شرکت داشتند. کلی بحث های کارشناسانه شکل 
گرفت، اما خروجــی همه آن ها وضعیت فعلی اســت که 
می بینید. وضعیتی همچنان خاکستری که نه ممنوعیت 
است و نه مقبولیت صددرصدی و به رسمیت شناختن 

کامل این فضا«.
ایــن مدیــر ارشــد در مجموعــه بیت مکــس دربــاره ایــن 
فضای ابهام گفت: »بعد از این همه ســال به این نتیجه 
می رســم که شــاید ایــن وضعیــت خاکســتری جــدای از 
بوروکراسی های پیچیده و کند حاکمیت، نوعی استراتژی 
باشــد، یعنــی وضعیــت بــه همین گونــه باقــی بمانــد نــه 
ممنوعیت و نــه رســمیت کامل. بــرای خودشــان دلایلی 
دارند و من و همکارانم هم متوجه دلایل آن ها شده ایم«.
او درباره این دلایل ضمن اشاره به  کم کردن حجم ورودی 
درگاه هــای متصل به صرافی هــا و مشــکلات قضایی برای 
صاحبان کسب وکارها در سال گذشته، گفت: »حاکمیت، 
پلتفرم های تبادل ارز دیجیتال را میان دوگانه انسداد کامل 
و پروبال دادن و آزادی مطلق نگه داشته است و با محدود 
کردن عمق این کسب وکارها و بالا بردن هزینه ورود به این 
حوزه هم برای فعالان کسب وکار و هم برای کاربران، نوعی 

کنترل بر این حوزه اعمال کرده است«.
قاضی زاده در خصوص علت انتخاب این سناریو توسط 
حاکمیــت ادامــه داد: »مــن گمــان می کنــم حاکمیت به 
صورت هدفمند کســب  وکارهای رمزارزی را در این نقطه 
معلق نگه داشته است؛ زیرا می خواهد از تبعات انسداد 
کامــل ایــن فضــا، از جملــه فــرار ســرمایه بــه صرافی های 
خارجی، مصون بمانــد و از طرفی هم نمی تواند  نســبت 
به این حوزه بی تفاوت باشــد و مشــاهده کند که بخشی 
از ســرمایه مــردم از بازارهای مالی ســنتی و رســمی مورد 
حمایت خودش، مثل بورس به بازار رمزارز سرازیر شود«.

به گفته قاضی زاده، نسبت  رسانه ها در 
بزنگاه های 
مهم، صدای 
کسب وکارهای 
رمزارزی بودند

گذشــته،  ســال های  بــه 
در  کمتــری  اصطــکاک 
فضای رمــزارزی وجود دارد 
و ایــن تغییر رویکــرد دلایل 
زیــادی دارد کــه یکــی از آن 
و  رســانه  نقــش  دلایــل 

نسیم اعتمادی
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فعالیت های صنفی است.
قاضــی زاده دربــاره نقــش رســانه در حــوزه پذیــرش 
صنعــت ارزهــای دیجیتــال در کشــو گفــت: »رســانه ها 
در بزنگاه هایــی کــه کســب وکارهای ما در معــرض خطر 
ممنوعیت و انســداد کامل بودند، توانســتند صدای ما 
باشــند؛ از جملــه کارنگ و نیــز نشــریه رمزارز کــه اولین 
نشریه چاپی این حوزه بود و مخاطبانش بیشتر مدیران 
و تصمیم گیران بودند، توانست زوایای پنهان و ترسناک 
این حــوزه از منظــر مدیــران دولتی را آشــکار کنــد که در 

نهایت به تعامل منجر شد«.

قاضــی زاده ادامــه داد:  با حرف و جلسه 
اتفاقی نمی افتد؛ 
رمزارزی ها به 
 proof of دنبال
work هستند

تافتــه  رمــزارز  »حــوزه 
دیگــر  از  جدابافتــه 
اقتصــادی  بخش هــای 
نیســت و متأســفانه خلاء 
حضور بخــش خصوصی 
در اتــاق فکرهــا و فرایندهــای تصمیم گیــری همچنــان 

احساس می شود«.
قاضی زاده دربــاره عدم حضــور فعال بخــش خصوصی 
در رگولاتــوری رمزارزهــا گفت: »همــه ما از ایــن موضوع 
ناراحتیــم و افســوس می خوریــم. مــا امیــدوار بودیم در 
ســال های 1395 و 139۶ حوزه رمزارز مانند خودروسازی 
نشــود و بتوانیــم پا به پــای ترند هــای جهانــی جلــو برویم 
و چهره هــای شناخته شــده ایــن صنعــت کــه ســلامت 
کســب و کار و برادری آن ها اثبات شده، در تمام جلسات 

تصمیم سازی و اتاق فکر حضور داشته باشند«.
قاضــی زاده در ارتباط با انتخاب ســه تشــکل خصوصی 
برای سلف رگولاتوری حوزه رمزارزها گفت: »مطرح شدن 
خودتنظیم گــری از ســمت ســه نهــاد خصوصــی، یعنی 
سازمان نظام صنفی، انجمن فین تک و انجمن بلاکچین، 
قطعا موضوع مثبتی اســت اما این مســاله، مســبوق به 
سابقه است و موضوع جدیدی نیست. ما امیدواریم که 
این بار این مساله، در حد حرف و جلسات باقی نماند و 

این اتفاق عملی شود«.

او درباره سابقه مطرح شدن  اثبات کار
با حرف اتفاقی 
نمی افتد

ایــن موضــوع ادامــه داد: 
»این مساله دو سال پیش 
نیــز توســط همیــن ســه 
و  شــد  مطــرح  تشــکل 
جلســات آن با بخش های 
مختلف حاکمیت نیز به صورت مرتب و منسجم برگزار 
می شد اما نهایتا اتفاق اثربخشی در این حوزه رخ نداد«.
بــه گفتــه قاضــی زاده اینکــه این بــار ایــن خبــر از ســمت 
مرکز توســعه تجــارت الکترونیک مطرح شــده اســت تا 

با اســتفاده از ظرفیت بخــش خصوصی، امکان ســنجی 
صورت بگیرد و این صنعت به ســمت ساختارمند شدن 

پیش برود، اتفاق خوبی است.
او دربــاره تاثیرگذاری این مســاله بر فعالیــت صرافی های 
رمزارزی گفت: »همه چیز باید در طول زمان اثبات شود؛ 
به قول ما بیت کوینی ها، proof of work یا همان اثبات 
کار. با حرف اتفاقی نمی افتد و باید در عمل و نتیجه، عزم 

حاکمیت برای سامان دهی این حوزه را بررسی کرد«.
به گفته قاضــی زاده، اعلام ایــن خبر از مراجــع حاکمیتی 
رســمی، در مجموع اتفاق بســیار مثبتی اســت. او ادامه 
داد: »بدنه صنعت تبادل رمزارز، طی این سال ها تعامل 
زیادی هم بــا حوزه هــای امنیتی و هــم با رگولاتور داشــته 
و به طــور کامــل دغدغه های آن هــا را می شناســد و جالب 
اینجاســت که راهکار بومی شــده برایش دارد و به  شــدت 
صلاحیت ایــن را دارد کــه در اتاق های فکــر و کارگروه های 
تخصصی حضور داشــته باشــد؛ البته حضــور مؤثر و نه 

صرفاً حضور سمبلیک«.

قاضــی زاده دربــاره عبــور از  حاکمیت مسئول 
رسمیت دادن به 
کسب وکارهای 
رمزارزی است

فضای پرابهــام این صنعت 
»بــه  گفــت:  کشــور،  در 
رسمیت شناختن، عبارتی 
نیازمنــد  و  اســت  کلــی 
حقوقــی  زیرســاخت های 
متعدد اســت. این عبارت در حــوزه ارزهــای دیجیتال در 
کشــور ما زمانی معنا پیدا می کند که رمزارزها را به عنوان 

کلاس جدیدی از دارایی بشناسیم«.
قاضــی زاده در خصــوص نقــش حاکمیــت در رســمیت 
بخشیدن به این حوزه گفت: »حاکمیت باید یک بار برای 
همیشه تکلیف خود را با رمزارزها و دارایی های دیجیتال، 
روشن کند. مالکیت آن را به رسمیت بشناسد و حدود و 
ثغور و قوانین آن را تعریف کند. رســمیت از اینجا شــکل 

می گیرد«.
او تاکید کرد: »رسمیت دادن، مقدمات و زیرساخت هایی 
دارد که اگر صــورت نگیرد، فعالان این حــوزه همچنان در 

فضای خاکستری قدم برمی دارند«.
احســان قاضــی زاده در پایــان ضمن امیــدواری بــه ایجاد 
گشــایش در ایــن فضــا گفــت: »در نهایــت مطرح شــدن 
بحث اینماد بدون ســتاره از ســمت مرکز توسعه تجارت 
الکترونیک، به نظرم گام بسیار مثبتی است و حداقل از 
بی هویت بــودن این کســب وکارها یک قدم بــه جلو پیش 
رفته ایــم و مراجع قضایی دیگــر به دلیل نداشــتن اینماد 
اقدام به مسدود کردن درگاه های کسب وکارها نمی کند و 

اعتماد کاربران نیز بیشتر جلب می شود«.
او تاکید کرد: »بــا این حال، حاکمیت مســئول رســمیت 

دادن به این حوزه است«. 

رسانه ها در 
بزنگاه هایی 

که کسب  
وکارهای ما 

در معرض خطر 
ممنوعیت و 

انسداد کامل 
بودند، توانستند 
صدای ما باشند؛ 
از جمله کارنگ 

و نیز نشریه 
رمزارز که اولین 

نشریه چاپی 
این حوزه بود و 

مخاطبانش 
بیشتر مدیران و 
تصمیم گیران 
بودند، توانست 

زوایای پنهان 
و ترسناک این 

حوزه از منظر 
مدیران دولتی 
را آشکار کند 

که در نهایت 
به تعامل منجر 

شد



بـررسـی فنــاوری ها
و 

نوآوری های  حوزه پول

بررسی جنبه های مختلف 
تحولات سال های اخیر 

حوزه پول

سناريوهای محتمل 
»پول« 

ینده در سال های آ

رصد دگرگونی های 
مالی و پولی

بررسی فرصت های 
این تغییرات برای 

کشورهای در حال توسعه 
از جمله ایران

ینده« ینده پول« و »پول آ تصویری روشن تر از »آ

مدیران و فعالان صنعت بانکی و مالی و کسب وکارهای 

مختلف اکوسیستم نوآوری کشور

با پنل ها و سخنرانی های تخصصی

با حضور 

کارخانه نوآوری رسانه راه کار برگزار � کند

ینده پول رویداد آ

سالن همایش های کتابخانه ملیمرداد ١٤٠٢

برای اطلاع از جزئیات این رویداد به سایت و شبکه های اجتماعی رسانه های راه کار مراجعه کنید
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در شــکایت علیــه کویــن بیــس 
درخصــوص نقــض قوانیــن حفــظ 
بیومتریــک  خصوصــی  حریــم 
فــدرال  دادگاه  در  مطرح شــده 
سانفرانسیســکو، ادعا شده است 
کــه صرافــی ارز دیجیتــال کوین بیس داده هــای چهــره را از 
شناســه ها و ســلفی های آپلودشــده توســط مشــتریان 
جمع آوری می کند. بر اساس گزارش بلومبرگ، این شرکت 
همچنین هنــگام ورود مشــتریان به حســاب های خــود با 
استفاده از فناوری اسکن انگشت، داده های اثر انگشت را 
جمــع آوری می کند. طبــق این دادخواســت، جمــع آوری و 
ذخیره سازی این داده ها توسط صرافی کوین بیس، کاربران 
را در معرض »خطرات جدی و غیرقابل برگشت در ارتباط با 

حفظ حریم خصوصی« قرار می دهد.
این موضوع در حالی مطرح می شــود که مطابــق با قوانین 
جدید ایلینوی در مورد حفظ حریم خصوصی، این صرافی 
باید هنگام جمع آوری داده های بیومتریک از کاربران اجازه 
می گرفته اســت. علاوه بر این، صرافی رمزارزی کوین بیس 

باید هــدف از جمــع آوری ایــن داده هــا، زمان ذخیره ســازی، 
نحــوه اســتفاده و چگونگی حــذف دائمــی آنها را به شــکل 
عمومی منتشر می کرده است. لازم به ذکر است کوین بیس 
جهت احراز هویت از کاربران می خواهد که اسکن  یک کارت 
شناسایی معتبر و یک عکس سلفی را آپلود کنند. سپس 
این اطلاعات را در ایجاد یک الگوی بیومتریک از چهره کاربر 

به کار می برد که در تأیید تطبیق چهره استفاده می شود.
انتشــار ایــن خبــر، نگرانــی فزاینــده در مــورد حفــظ حریم 
خصوصــی داده هــا و نیاز شــرکت ها بــه شــفافیت در مورد 
نحوه جمع آوری و اســتفاده از داده های کاربران را به ویژه در 
مورد اطلاعات حساس بیومتریک مانند تشخیص چهره و 

داده های اثر انگشت برجسته می کند.
از آنجا کــه تعداد شــرکت هایی کــه داده هــای بیومتریک از 
کاربــران دریافت می کننــد، رو بــه افزایــش اســت، احتمالاً 
شکایت هایی از این دست نیز بیشــتر مطرح خواهند شد 
و این مسئله بر اهمیت شــیوه های حفظ حریم خصوصی 
داده هــا تأکید می کنــد کــه در وهلــه اول بــرای جلوگیــری از 

سوءاستفاده از چنین اطلاعات حساسی کاربرد دارند 

 کوین بیس به نقض قوانین حفظ حریم خصوصی بیومتریک متهم شد

تأکید بر اهمیت حفظ داده ها

یادداشت

صرافی ارز دیجیتال کوین بیس با یک شکایت دسته جمعی به دلیل جمع آوری الگوهای چهره و اثر انگشت 
مشتریان خود بدون اطلاع و رضایت آنها که نقض قوانین حفظ حریم خصوصی بیومتریک ایلینوی است، مواجه شده 

است.

هیئت تطبیق مصوبات دولت با قوانین که زیرمجموعه مجلس شورای 
اســلامی اســت، آیین نامــه اســتخراج رمزدارایی هــا را مغایــر بــا قانــون 
دانســته و اعلام کرده اســت که صدور مجوز اســتخراج تماماً بر عهده 
بانک مرکزی اســت. طــی آیین نامه  ابلاغ شــده در خصوص اســتخراج 
رمزدارایی هــا در آبــان 1401، صــدور مجــوز اســتخراج رمــزارز بــه وزارت 
صنعت، معدن و تجارت یا سازمان های مناطق آزادی تجاری - صنعتی 

در هماهنگی با وزارت نیرو واگذار شده است.
حال محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی طی نامه ای به 
رئیس جمهور، ایراد به این آیین نامه را عنوان کرده و تأکید داشته است 

که بانک مرکزی، متولی صدور مجوز استخراج رمزارز است.
قالیباف در ایــن نامه به ابراهیم رئیســی مطــرح کرده با وجــود اینکه در 
رأی مقدماتی هیئت تطبیــق، مغایرت قانونی اعطــای این صدور مجوز 
به وزارت صنعــت، معدن و تجارت به دولت اعلام شــده بــود، اما دولت 

بخش مربوط به این اختیار را اصلاح نکرده است.
رئیس مجلس شــورای اســلامی در این نامه ضمن اعلام نظر قطعی در 
خصوص اصلاح این مصوبه گفته است: »بدیهی است پس از انقضای 
یک هفته مهلت مقــرر در قانون آن بخش از مصوبه که مــورد ایراد قرار 

گرفته است ملغی الاثر خواهد بود.« 

واکنش قالیباف به مصوبه دولت رئیسی 

بانک مرکزی متولی صدور مجوز استخراج رمزارزهاست
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هــدف »قانــون اقتصــاد آینــده«  قوانین آسان 
بــرای آلمانی ها را  قوانیــن  کــه  آلمــان 

اســتارتاپ های مالــی ســاده تر 
می کند، شــامل دیجیتالی کردن 
بازارهای سرمایه از طریق انتشار 
اوراق بهــادار الکترونیکــی روی 
شــبکه بلاکچین و بهبــود قابلیــت انتقــال مالکیــت دارایی های 

رمزنگاری شده است.

کانن در ایالات متحده قصد دارد  مارکت پلیس 
ان اف تــی ان اف تی عکاسی مارکت پلیــس  یــک 

اختصاصی بــر شــبکه اتریوم به 
نام Cadabra را راه اندازی کند که 
به توکن هــای مبتنی بر عکاســی 

اختصاص دارد.

بانک آمریکا )BAC( در گزارشــی  یک میلیارد دلار 
تحقیقاتی اعلام کــرد ارزش بازار طلای توکنایز شده

طلای توکنایز شده در ماه مارس با 
افزایــش ســرعت توکنیزاســیون 
دارایی های واقعی از یک میلیارد 

دلار گذشت.

بــــــــــــایننس اعــلام کــرده کـــــــه  بایننس
به علت دستورالعمل های جدید  از کانادا رفت

مربــوط بــه اســتیبل کوین ها و 
محدودیت هــای ســرمایه گذاران 
ارز دیجیتال در کانادا، مجبور به 
تــرک این کشــور شــده و فعالیت 

خود را در کانادا متوقف می کند 

از گوشه و کنار 
دنیای رمزارز و 

بلاکچین
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و فعالان اکوسیستم 
رمزارز و بلاکچین کشور 
چه دغدغه هایی در این 
حوزه دارند؟

چهره ها 
 

نظرها

علی هادی لو،مدیر عملیات صرافی رمزینکس
بازارهــای مالــی بــرای ســال های متمادی توســط 
بانک  های مرکــزی از جمله بانک مرکــزی آمریکا 
حمایت شــده اند و حــالا دیفــای در برابــر همین 

سیستم قد علم کرده است .

 سیدمحمد حسینی،عضو هیئت مدیره 
او ام پی فینکس

دیفای در تلاش است تا واسطه گری در امور مالی را 
مثل بانک و بیمه که با محدودیت مواجه هستند، 
از میان بردارد تا همه چیز شفاف و بدون مرز باشد .

04 03

وحید شامخی، معاون توسعه کسب وکار نوبیتکس
آینــده  دنیا بــه ســمت صنعــت غیرمتمرکــز مالی و 
ارزهــای دیجیتــال حرکــت می کنــد و بانک هــا باید 
خودشان را با این جریان همراه کنند و از این فرصت 
استفاده کنند تا سرویس های مشترکی ایجاد شود.

امید امین زاده، قائم مقام صرافی آبان تتر
سیســتم مالی غیرمتمرکــز می توانــد در لایه دوم 
اقتصاد مثــل وام دهــی مورد اســتفاده قــرار  گیرد. 
همچنین تبــادل دارایی های دیجیتــال به صورت 
غیرمتمرکز و سریع توسط دیفای انجام می شود.

02 01
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مهدی شریعتمدار، مدیرعامل جیبیت
کاربــر در پلتفــرم ایرانــی بایــد مالیــات بدهــد امــا 
کاربری که سرمایه خود را به ریال تبدیل نمی کند 
و در صرافی های خارجی فعالیت می کند، با چنین 

موضوعی روبه رو نیست!

مهدی فاطمیان، رئیس هیئت مدیره انجمن فین تک
منشا مطرح شدن اینماد بی ســتاره، چالش تهدید 
و یا مســدود کردن درگاه های پرداخــت صرافی ها به 
بهانه های مختلف بود. ما مخالف اینماد بودیم اما این 

چالش ما را قانع کرد که آن را پیگیری و مذاکره کنیم.

10 09

مصطفی ثابتی، مشاور تحول دیجیتال
سیاست های بانک مرکزی در حوزه رمزارز باید تا نیمه 
اول سال 9۷ نهایی می شد اما همچنان بخش های 
مهم آن بلاتکلیف اســت. بدتر اینکه کسب وکارها 

چشم اندازی هم ندارند که چه وقت نهایی می شود!

مصطفی قمری، رئیس هیئت مدیره بینوست
آینده سرمایه گذاری تا حد زیادی به دیفای و هوش 
مصنوعی مرتبط خواهد بود. هرگونه عقب ماندن 
از ایــن حوزه هــا در آینــده بــرای کشــور خســارت بار 

خواهد بود.

08 07

رضا مسعودی فر، مدیرعامل تترلند
در تمام دنیا ابتدا ماهیت رمزارزها را شفاف کرده اند 
و سپس مسئولیت های قانون گذاری آن مشخص 
شــده اســت و پس از آن قانون نگارش شده و نحوه 

مبادله و نگهداری و مالیات آن وضع شده است. 

امیرحسین مردانی، مدیرعامل بیت پین 
پذیرفتــن اینمــاد و تعریــف آن بــرای حــوزه رمزارز 
و فعالیــت صرافی هــای ارز دیجیتــال نیازمنــد 
بررسی های بیشتر است و صرف اعلام یک خبر، 

نمی تواند مشکلات این حوزه را حل کند.

06 05
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آینده پول؛ تکامل یا انقلاب؟

رضا قربانی

رئیس کمیسیون 
 فین تک سازمان 

نصر تهران

در کتــاب آینــده پــول کــه بــه زودی توســط انتشــارات راه 
پرداخت منتشــر می شــود، جمله ای از جان مینــارد کینز 
نقل شــده که اینجــا آن را دوبــاره نقل می کنــم: »در عصر 
تغییــر و تحــول دائمــی، هیچ کــس نمی توانــد از چیــزی 
مطمئــن باشــد... بهتریــن سیاســت ما ایــن اســت که بر 
اســاس فرضیه هــای خوش بینانه عمــل کنیم، مگــر آنکه 
اشــتباه بودن آنهــا ثابــت شــود. مــا نبایــد زیــاد از آینــده 
بترسیم... اگر تحت  تأثیر ترس های بی اساس قرار بگیریم 
و بیش از اندازه تلاش کنیم که آینده را ببینیم، با احتمال 

بیشتری آینده خود را به خطر می اندازیم.« 
مــا امــروز چگونــه می توانیم بــدون تــرس از آینــده و بدون 
افتــادن در ورطــه بی عملی، به آینــده چیزی فکــر کنیم که 
همین امروز نیز روزهای روشنی ندارد؟ قاعدتاً آینده روشن 
نیســت؛ دربــاره »آینده پــول« هــم می توانیم ســؤال های 
زیادی از خودمان بپرسیم که شــاید جواب آنها را ندانیم؛ 
باید تلاش  کنیم درباره مفهومی که در این سال ها بسیار 

درباره اش نوشته ایم، بیشتر بحث و تبادل نظر کنیم. 
کتاب هایــی مانند آینــده پول قرار اســت ذهن مــا را آماده 
کنند که با دیــد بازتری مســیر پیــش رو را ببینیــم. عنوان 
فرعی کتــاب »آینده پــول« این اســت: انقــلاب دیجیتال 
چگونــه پــول و فایننــس را متحــول می کنــد«. ایــن کتاب 
توســط رســانه های معتبر جهــان تقدیــر شــده و در میان 
انبوه کتاب هایی که در ســال های اخیر درباره پول نوشــته 
و منتشــر شــده، جایگاه بالایــی دارد. ناشــر اصلــی کتاب 

»آینده پول« انتشارات دانشگاه هاروارد است. 
بــا خوانــدن ایــن کتــاب یــک، دو جیــن ســؤال به ذهــن ما 
می رســد؛ در تاختــن بــه ســوی آینــده، ساختارشــکنی در 
پول چگونه خواهد بود؛ خلاقانه یا مخرب؟ از پول کاغذی 
تــا ارز دیجیتــال بانک مرکــزی چه راهــی را طــی می کنیم؟ 
بانک هــای مرکزی جهــان چگونه خودشــان را بــا تغییرات 
ســازگار و منطبق می کنند؟ آیــا فناوری هــای مالی فرصت 
جهش برای کشورهای در حال توسعه هستند؟ فناوری و 
نوآوری چگونه مسئله اعتماد را حل می کنند؟ آیا پرداخت 
مطمئن بدون وجود مراجع ذی صلاح قابل اعتماد ممکن 
اســت؟ آیا توزیع جهانــی پول در گــردش تغییــر می کند؟ 
ســلطه دلار چطور؟ اشــکال پول در گردش چگونــه تغییر 
می کند؟ نوآوری های مالی چه ریسک و پاداش هایی دارند؟ 
اعتماد بدون وجود مؤسسات قابل اعتماد چگونه است؟ 

آیا فین تک جهان را به جای بهتری بدل خواهد ســاخت؟ 
آیا بیت کوین انقلابــی به راه انداخت و بعد از آن از مســیر 
منحرف شد؟ آیا مکانیسم قابل اعتماد غیرمتمرکز شدنی 
اســت؟ آیا شــفافیت، اعتماد ایجــاد می کنــد؟ بیت کوین 
کاستی هایی دارد؛ بعد از بیت کوین چه چیزی قابل توجه 
خواهد بود؟ آیا گمنامی دیجیتال یک توهم است؟ اثبات 
کار چگونــه بــه محیــط  زیســت آســیب می رســاند؟ پــس 
از جنون رمــزارز چه چیــزی وجــود دارد؟ آیا دیفــای همان 
فرصت های ناشناخته بعدی است؟ مقررات چگونه باید 
به روزرســانی شــوند؟ معایب غیرمتمرکزســازی چیست؟ 
موضوع ارز دیجیتال بانک مرکزی را چگونه باید درک کرد؟ 
آیــا ارز دیجیتال بانک مرکزی مانع از فســاد می شــود؟ آیا 
حذف سکه و اسکناس به فقرا آسیب می رساند؟ پول نقد 
چگونه صرفه جویی را تشویق می کند؟ جوانب استبدادی 
ارز دیجیتــال بانک مرکزی را چگونه باید محــدود کرد؟ آیا 
شــاهد آغاز به کار موفقیت آمیز ارز دیجیتال بانک مرکزی 
در جهــان بوده ایم؟ جایــگاه ارز دیجیتال بانــک مرکزی در 
اقتصــاد امــروز کجاســت؟ آیــا ارز دیجیتال بانــک مرکزی 
پرداخت بین المللی را نجــات خواهــد داد؟ آیا فین تک ها 
محدودیت های جریــان ســرمایه را کاهــش می دهند؟ آیا 
دلار محکوم به فناســت؟ رقابــت چگونه می تواند ســلطه 
دلار را از بین ببرد؟ آیا ایجاد یــک ارز واحد جهانی ممکن 
اســت؟ آیا بانک های مرکزی باید جســورانه به انتشــار ارز 
دیجیتال بانک مرکزی بپردازند؟ تعجیل خطرناک است و 
انتظار هزینه دارد؛ کدام راهبرد بهتر است؟ آیا بانک های 
مرکــزی همچنــان نقــش مرکــزی خــود را حفــظ می کنند؟ 
شــاید آینده ای باشــکوه در انتظار پول باشــد؛ و در نهایت 
اینکه کدام واژه آینده پول را بهتر توصیف می کند؛ تکامل 

یا انقلاب؟
حتی مطالعه کتاب 500 صفحه ای ماننــد آینده پول ما را 
به جواب قطعی این ســؤال ها نمی رســاند. تصور می کنم 
رویدادهایی مانند »آینده پول« هم که مجموعه راه کار در 
حال برنامه ریزی برای برگزاری آن است در بهترین حالت 
جرقه اندیشــه در زمینه این موضوعات مهــم را می زنند، 
ولی پاســخ این پرســش ها روشــن نیست. شــاید بهترین 
پاســخ را خود آینده به ما بدهد و تا آن زمــان کاری که باید 
انجام دهیم، تلاش برای درک امروز و آماده کردن شــرایط 

برای موفقیت در آینده است. 


